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Uvodnik

Danijel D evetak

Najti moramo 
najboljšo pot

Ko sem kot otrok grel šolske klopi in pri 
obravnavi preseljevanja narodov buljil v 
zgodovinske učbenike, sem si pred

stavljal, da so bili ti narodi vsi kot Huni, ki so 
z ognjem in mečem napadali dežele in jih s 
silo osvajali. Ko pa se v zadnjih letih 
sprehajam po Gorici in vidim ljudi vseh ras 
oz. mlade mamice z ruto na glavi, ki s kopi
co otrok govorijo neavtohtone jezike, ali pa 
se ustavljam ob vhodih stanovanjskih hiš in 
ugotavljam, da je ob hišnih zvoncih vse manj 
italijanskih ali slovenskih priimkov, mi je vse 
bolj jasno, da je preseljevanje zelo aktualno 
tudi tukaj in zdaj. In da ne obstajajo samo 
Huni... Kakšna je razlika med selitvami v 
zadnjih desetletjih in  tistimi v preteklosti? V 
bistvu nobena. Človek je popotnik in pusto
lovsko bitje, vedno išče boljše možnosti za 
življenje. Tudi v m odernih časih milijoni 
iščejo boljše razmere drugod; mnogim gre za 
golo preživetje, ker so - še vedno - ogroženi 
zaradi lakote, revščine ali ideoloških razlo
gov.
Ko v poletnem času govorimo o morju, seve
da mislimo na brezskrbno sončenje na sanj
skih plažah. Tudi zaradi tega mediji morda 
niso dali veliko poudarka tragediji, do katere 
je prišlo pred nekaj tedni v južnem Sredo
zemskem morju: sredi valov je izgubilo 
življenje več kot 50 oseb. Italijanska agencija 
za varnost Aise je že spet opozorila parla
ment, da na južnih obalah lahko pričakujejo 
nov val migrantov...
"Priseljeništvo naj bi v 21. stoletju povzroči
lo še veliko napetosti in sporov", je v nekem 
intervjuju nedavno poudaril Zygmunt Bau
man, eden izmed očetov sodobne misli, ki je 
doslej napisal več kot 60 knjig o kapitalizmu, 
globalizaciji, identiteti, etiki in sorodnih te
mah. "Gre za pojav, ki se bo gotovo še na
daljeval; lahko le upamo, da ne bo eksplodi
ral". Ne obstaja noben "recept" za primerno 
upravljanje pojava, sploh pa ne za rešitev 
družbenih težav, ki izhajajo iz soočanja in so
bivanja različnih narodnosti in kultur. "Naj
ti moramo najboljšo pot in se hkrati zaveda
ti, da bom o pri tem morda še večkrat ubrali 
napačno in  torej storili kakšno napako", pra
vi stari sociolog poljskega rodu. Povsem se 
strinja z ameriškim sociologom Richardom 
Sennettom, sinom ruskih priseljencev, ki sve
tuje, naj se kar čim prej navadimo sobivati s 
tujci, živeti v "diasporiziranem" svetu. Večja 
svetovna mesta so namreč pravi mozaik dia
spor, etnij, verstev, jezikov, kultur. Ne more
m o si privoščiti, da bi se še naprej obnašali, 
kot da živimo v homogeni družbi. V odnosih 
do tujcev so potrebni informalnost, sodelo
vanje in odprtost, trdi Sennett. Informalno
st pom eni, da ne potrebujem o zapisanih 
norm, pravila naj prihajajo na dan samodej
no. Odprtost pomeni, da moramo igrati dvoj
no vlogo: biti učitelji, obenem pa tudi učen
ci, saj so tujci lahko tudi vir novih kulturnih 
spoznanj. V sodelovanju ni ne zmagovalcev 
ne poražencev, vsakdo prinaša svoje, zato ni 
potrebno dokazovati, kdo ima prav in kdo 
ne. Sodelovanje prinaša vzajemno bogatitev, 
ker vsakdo odnese kaj novega. V vseh dobah 
se je človek bal "drugačnega", ta drugačni pa 
je v času, ko je svet zaradi njegove zapleteno
sti še težje razumeti, še bolj razširjen, zato je 
občutek strahu in tesnobe še večji. Ker nego
tovost uteleša nevarnost, nas sumljivost do 
tujcev, ki predstavljajo neznano, spremlja ob 
vsakem koraku. Sennettova priporočila so si
cer splošna, predstavljajo pa neko obzorje, o 
katerem se je vredno zamisliti. Ključno 
vprašanje glede prihodnosti zato ni, kaj je tre
ba storiti, temveč kdo bo to storil.

OBČINA DEVIN-NABREŽINA | Še o 5. koridorju

Žal se stališča že krešejo

H ladna prha nad fronto odpora zoper 
gradnjo hitre železnice na Krasu je tokrat 
prišla od tržaške občinske uprave, ki pod
pira načrt visokohitrostne trase z železniškim pre

dorom, dolgim 9 kilometrov pod območjem 
zahodnega Krasa. Sklep občinskega odbora župa
na Cosolinija preseneča samega devinsko-na-

brežinskega župana Vladimirja Kukanj o, ki je v 
sredo, 18. julija, na prireditvenem prostoru pred 
občino prisostvoval odprti seji urbanistično-okolj- 
ske občinske komisije, na kateri so sodelovale or
ganizacije in odbori, ki se borijo proti sporni 
gradnji. Dejansko je tako transparentnost v odno
su med občino in občani Kukanja zagovarjal že v
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času volilne kampanje.
Župan je v zadnjih časih že večkrat poudaril, da so 
načrtovalci v nov načrt združili dejansko štiri do
sedanje načrte po odsekih v enega samega. Pod
zemska trasa hitre železnice je tako na območju 
devinsko-nabrežinske občine začrtana, kot je bila 
v prejšnjem načrtu. Progo naj bi speljali ob Medji 
vasi in med Vižovljami in Cerovljami.
Propadla je potemtakem varianta, ki je poskušala 
s prenosom trase na severnejši predel občine pro
ti meji s Slovenijo omiliti vsekakor še vedno 
prehude učinke za ta kraški predel. 
Devinsko-nabrežinska občina ima čas do 26. ju
lija, da izreče svoje mnenje o vplivu na okolje pod
zemske visokohitrostne železniške proge in nje
nega odseka Ronke-Trst-Divača. Kukanja računa, 
da se bo občinski svet ta teden soglasno opredelil 
proti načrtu RFI, kot se je že enotno opredelil v ča
su županovanja predstavnika desne sredine Gior- 
gia Reta.
Deželna uprava, ki je z družbo RFI sopodpisnica 
dokumenta o presoji učinkov na okolje (VIA) za 
novo železnico, je namreč pred kratkim posredo
vala občinski upravi zadnjo različico načrta Ita
lijanskih železnic in zahtevala, naj občinska 
skupščina v roku 30 dni pove svoje mnenje. Deže
la ima ogenj za petami, saj v primeru zamude tve
ga, da bo izgubila evropske prispevke za financi
ranje izvršnega načrta.
Obsežno dokumentacijo (ki jo sestavljajo skoraj 
300 strani tehničnih podatkov, na desetine map, 
grafičnih prikazov, projekcij) sta uprava in komi
sija za urbanistiko in okolje že proučili, njihovo 
mnenje pa je negativno.
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V Deželnem svetu FJk jih je sprejel svetnik SSk Igor Gabrovec

Obisk mladih New Flemish 
Alliance v Trstu

SSk /  Nov predlog organika za neučno osebje na slovenskih šolah

Krčenje delovnih mest 
ob prisilnem poenotenju

Sk u p in a  članov  m la d in 
ske sekcije flam ske av
to n o m is tič n e  stranke  

New Flem ish A lliance iz Bel
gije je p red  kra tk im  obiskala 
sedež deže lnega  sveta v Tr
stu, kjer jih  je sprejel deželn i 
poslanec  Slovenske sk u p n o 
sti Igor G abrovec. M lade

rodne stranke Slovenske sku
p n o sti, n jen e  p rog ram ske 
v seb in e  in  n je n  p o litič n o - 
v o liln i p ris top  ter p o sled ič 
n o  m o žn o sti izvolitve  s lo 
v en sk ih  p red stav n ik o v  na  
različn ih  n ivojih  italijanskih  
in stitucij. Gostje iz flam skih  
dežel so se pri tem  kar čudi-

n a  tej zem lji so si sledili šte
v iln i vladarji. Slovenci pa se 
n ism o  p rem ak n ili in  tu  se še 
vedno  p o ln o p rav n o  p o ču ti
m o  n a  svoji zem lji" , je še 
poudaril Gabrovec. O zgodo
v in i S lovencev  v Ita liji, o 
naši o rgan iz iran i m reži in  o 
n ašem  šo lstvu  je m la d e m u

Flam ce je p red s tav n ik  S lo
venske skupnosti seznan il z 
delovan jem  D eželnega sveta 
in  z razn o lik o  s tv a rn o stjo  
Furlanije Julijske k rajine ter 
p ri tem  posebej p o u d a ril 
v ečjez ičn i in  v e č k u ltu rn i 
pečat naše dežele. V svojem  
izvajanju  se je G abrovec p o 
sebej zaustavil pri zgodov in 
skih dogodk ih , ki so p rived 
li do u stanov itve  a v to n o m 
ne dežele FJk šele le ta  1963. 
Predstavnike NFA je zelo za
n im a lo  d e lo v an je  n jim  so 

li, da se Slovenci v Italiji ne 
zavzem am o za p rik lju č itev  
tega o b m o č ja  m a tič n i d o 
m ov in i Sloveniji, saj si f lam 
ska stranka v zadn jih  le tih  še 
posebej prizadeva za p o p o l
n o  av to n o m ijo  lastne  deže
le.
D eželni svetn ik  G abrovec je 
F lam cem  razložil, da sm o 
S lovenci n a  Tržaškem , G o
riškem  in  V idem skem  tu  d o 
m a že p rib ližn o  p e tn a js t sto 
letij. "V vsem  tem  času so se 
m eje  v ečk ra t p rem ik a le  in

zb o ru  sp regovorila  dr. Ja 
d ranka Cergol, na to  so Flam 
ci p r is lu h n ili  še izva jan ju  
č lan ic  sk u p in e  M ladi za 
p r ih o d n o s t Sanje M ikac in  
G iulie Leghissa. Ti sta goste 
iz Belgije posp rem ili tu d i na 
og led  Trsta in  s tem  izkori
stili d ragoceno  p riložnost za 
p re p le ta n je  n o v ih  stikov s 
p rip ad n ik i so ro d n e  o rg a n i
zacije, kar bo  po vsej verje t
n o sti že v kratkem  privedlo  
do  p o n o v n e g a  srečan ja  -  
tok ra t seveda v Belgiji.

Deželni svetnik SSk Gabrovec

Dežela naj upošteva pomisleke 
krajevnih uprav in občanov!

Deželni svetnik 
Slovenske skupnosti 
Igor Gabrovec 

pozdravlja in  podp ira  
soglasno odločitev  
devinsko-nabrežinskih  
občinsk ih  upraviteljev, da se 
z vsem i dan im i in s tru m en ti 
borijo  proti 
b laznem u  n ačrtu  
tržaško-goriške trase 
visoko h itro stne  
železnice. Kljub 
številn im
zagotovilom  - oč itno  
s figo v žepu - 
železniško podjetje 
vztraja na  najbolj 
no ri in  neizvedljivi 
varianti, ki na 
Tržaškem 
predvideva 
opustošenje vasi pod  
G rm ado, un iču jočih  
posledic pa ne  bodo  
izvzeta n iti druga 
naselja, ki naj bi jih 
podzem na trasa oplazila ali 
kar presekala. To je p rim er 
N abrežine postaja, kjer naj 
b i visoko h itro stn i vlaki 
p o n ovno  zagledali luč in  
b lazno  vožnjo nadaljevali v 
sm eri Trsta na  p o p o ln o m a 
novem  viaduktu . Prav tako 
neverjeten  je n ačrt skoraj 
desetkilom etrskega tu n e la  
od Križa do  Trsta. Kraški rob 
je že danes dovolj 
nestab ilen , kar dokazujejo

usadi pod  sedanjo železnico 
in  na  cestn ih  odsekih. 
Škodi, ki bi jo tako 
načrtovana h itra  železnica 
povzročila posam eznikom  
(že sam o sprejetje n ačrta  bi 
p o m en ilo  vzpostavitev 
nov ih  om ejitev  na

' 'ŠFi

n ep rem ičn in ah  in  torej 
prem oženjsko oškodovanje 
lastnikov parcel) in  
skupnostim  na  površju, gre 
dodati še nepredvidljive 
posledice na  onesnaževanje 
zraka zaradi povečanja 
p rašn ih  delcev od 
izkopavanja in  prevažanja 
m ateriala te r na  ravnovesje 
n ezn an e  m reže p o d ta ln ih  
voda in  črpališč p itn e  vode. 
N ačrt je po Gabrovčevem

m n en ju  teh n ičn o  
n ep opo ln , ekonom sko 
neizvedljiv in  strateško že 
danes zastarel, kaj šele čez 
desetletja, ko naj bi se 
uresničeval. Edino realno  in  
takojšnje je p o n ovno  
prem oženjsko oškodovanje 

dom ačinov, ki so 
zato enoglasno  
izrazili svoje 
nasprotovanje in  
predlagajo preprosto  
posodobitev  sedanje 
železniške trase. 
Sam o podjetje  RFI 
priznava, da je 
železnica že danes 
prem alo  
uporabljena, saj 
operira na  nivoju 
ene pe tine  realn ih  
zm ogljivosti. "Pri 
vsem  tem  je 
nerazum ljivo 
zadržanje tržaške 
občinske uprave. Ta 

se je še pred nedavn im  
zgražala zaradi posekanega 
drevja v rečni strugi 
Glinščice, danes pa brez 
oklevanja prižiga zeleno luč 
načrtu , ki bi tra jno  
zaznam oval evropsko 
zaščiteni kraški ekosistem ", 
pravi deželni svetnik 
Gabrovec z upanjem , da bo 
tržaški občinski svet 
vendarle sprem enil vsebine 
nerazum ljivega sklepa.

Slovenska skupnost je z osu
plostjo sprejela v vednost 
nov predlog organika za 

neučno osebje na slovenskih šo
lah, ki priča o hudem krčenju de
lovnih mest zaradi prisilne ver- 
tikalizacije, ki je po zadnji ustav
ni razsodbi tudi vprašljiva. 
Uresničilo se je točno to, kar je 
slovenska stranka napovedovala, 
in sicer izgubo štirih delovnih 
mest za sluge: dve v združeni šo
li v Nabrežini z devetimi stavba
mi in 333 učenci, eno v združe
ni šoli v Dolini z osmimi stavba
mi in 359 učenci in eno v 
združeni šoli na Opčinah, ki bo 
prava "pošast", saj bo štela 13 
stavb in 604 učencev. Kdo bo od
piral vrata šolskih stavb in skrbel 
za varnost med poukom? Ravna
telji? Učno osebje? So to njihove 
primarne vzgojne ali didaktične 
naloge?

Na vseh italijanskih šolah se iz
gubita skupno dve mesti slug, 
kar pom eni preko 200% neso
razmerje v škodo manjšinskih 
šol.
Ob tem je seveda tudi izguba 
treh mest šolskega ravnatelja in 
treh mest ravnatelja uprave. 
Izgovor, da saj se nekateri 
upokojijo, zato nihče ne bi smel 
biti ob službo, ali da so itak neka
teri krili več mest, je brez zveze, 
saj tako krčenje pomeni, da bo 
šest mladih slovenskih kadrov 
ostalo brez možnosti zaposlitve. 
Ob tem pa ni še rešena možnost 
krčenja šolskih tehnikov, ki bi 
morali, če nimajo polnega ur
nika na isti šoli, biti na raznih šo
lah, z vsemi težavami, ki bi jih s 
tem povzročali za urnike, pouk, 
kakovost dela.
Ko bi se vsi slovenski politiki in 
upravitelji trdno postavili v bran

slovenskih šol in zahtevali, da se 
ob spremembah šolske ureditve 
ohranijo vsaj delovna mesta in 
druge storitve, ki jih že desetletja 
pogrešamo, v škodo kakovosti 
naših šol, bi to tudi dosegli. Nas 
pa vsi učijo, kako moramo 
"varčevati", ne vemo sicer v čiga
vo korist, saj je manjšina izgubi
la zaradi "varčevanja" in nespoš
tovanja svojih pravic s strani ita
lijanske politike že veliko milijo
nov.
Slovenska skupnost vabi zato 
deželno vodstvo slovenskih šol, 
politike, ki trdijo, da skrbijo za 
koristi manjšine, ter Sindikat slo
venske šole in vse ostale, da 
krepko nastopijo v bran zaposlit
vene ravni in kakovosti sloven
skih šol, ki so podlaga za obstoj 
naroda. Predlaga zato skupno 
omizje, da se to uskladi.

Peter Močnik

Strateški projekt KRAS-CARSO

Pot Betanja - Gabrk 
oživela v drugačni luči

Pred nedavnim je v Betanji, 
v osrčju zavarovanega ob
močja parka Škocjan

ske jame, bilo slavnostno od
prtje obnovljene poti Park 
Škocjanske jame (Betanja) - 
Gabrk. Pot, urejena v sklopu 
aktivnosti strateškega projek
ta KRAS-CARSO, sofinancira
nega iz Programa čezmejnega 
sodelovanja Slovenija-Italija 
2007-2013, je v drugačni luči 
oživela v režiji Občine Di
vača, ki je eden izmed sedem
najstih partnerjev projekta.
Z obnovo poti je bil v verigo 
predvidenih čezmejnih infra
strukturnih pobud projekta 
KRAS-CARSO uradno vpet 
drugi izmed dvanajstih čle
nov, kar pom eni korak bližje 
enem u izmed zastavljenih 
ciljev projekta - to je okrepi
tev mreže čezmejno poveza
nih  visokokvalitetnih ele
mentov kraškega prostora z

nam enom  ovrednotenja ob
močja za njegovo trajnostno ko

riščenje.
Na odprtju obnovljene poti - 
pospremil ga je tudi krajši kul
turni program - sta spregovorila 
župan Občine Divača Drago 
Božac in  direktorica Parka 
Škocjanske jame dr. Gordana 
Beltram, ki sta med drugim 
poudarila pom en poti tako na 
lokalni kot širši ravni.

Obnovljena 1400 metrov 
dolga pot, katere izvedbe
na dela (odvodnjavanje, 
obsekovanje poti ter 
rekonstrukcija makadam
skega vozišča) v vrednosti 
dobrih 75.000 evrov so 
potekala od sredine maja 
do sredine junija, bo 
namreč služila tako lokal
nem u prebivalstvu kot 
obiskovalcem parka in 
območju Krasa nasploh. 
Obnovljena pot je predv
sem nam enjena kole
sarjem in pohodnikom , 
obenem  pa je le-ta tudi 
intervencijska pot za vas 
Betanjo, zato se Občina 
Divača zavezuje k njene
m u rednem u vzdrže
vanju, da se bo kot taka 
ohranjala tudi v 
prihodnje.

Povejmo na glas

Spet avti v  središču Gorice?
P ravzaprav je nekoliko presenetila objava 

peticije, ki jo je na pobudo 56 trgovcev 
podpisalo okrog 700 ljudi in se zavzema, 
naj bi ponovno odprli za prom et sedaj zaprti 

del Korza Verdi. Peticija naj bi bila vložena pri
stojnim organom Goriške občine, ki da naj uk
repa. Da gre za presenečenje, ni težko ugotovi
ti, saj je bil pred časom dosežen dogovor, naj bo 
del Korza Verdi namenjen le pešcem, zaradi če
sar je bil prav ta del z nikakor hitrim posegom  
prenovljen točno v  tem duhu, torej ne več na
m enjen prom etu. Sedaj pa pobuda, da bi se 
veljalo vrniti v  prejšnji čas z  natrpanim ce
stiščem in hrupom. Ker se zavzemamo za prijet
no in lepo Gorico in ker te prijetnosti ne more 
biti brez območij zgolj za pešce, lahko sicer ra
zum em o najnovejšo pobudo trgovcev, vendar 
samo do določene mere. Uveljavitev ekoloških 
izboljšav je namreč izjemno dragocena in se na 
srečo nahaja vedno višje na lestvici skupnih raz
mišljanj. Brez teh uveljavitev celo manjša m e
sta, kar Gorica nedvom no je, slej ko prej zbolijo 
za nečistim zrakom in prenatrpanostjo z  avto
mobili ter se polagoma spremenijo v  prostore z  
majhno stopnjo znosnosti in z nevzdržnimi po
goji. In če je sedanja oziroma prejšnja občinska 
uprava naredila kaj dobrega, potem  je to odpra
va prometa v nekaj središčnih ulicah, zaradi če
sar je mesto moglo končno zadihati. Ta smer je 
pravilna, je v  interesu velike večine Goričanov 
in v  prihodnje bi jo  veljalo le okrepiti. Problem 
trgovcev in trgovin pa verjetno sodi v  širši splet

dejavnikov. Po eni strani je novi čas m očno p o 
tisnil v  prednostni plan trgovska središča, ki jih 
ne manjka ne v naši deželi in toliko bolj ne v  
bližnji Sloveniji in kjer je mogoče z  zagotovlje
nim  parkirnim prostorom kupiti praktično vse 
z  enim samim obiskom. Klasična trgovina je po
sledično v stiski in ne preostane ji drugega, ko t 
da igra na visoko kvaliteto izbranih izdelkov, ki 
jih trgovska središča ne premorejo. Po drugi 
strani nas vse spodjeda velika kriza, ki iz dneva
v dan zmanjšuje kupno m oč prebivalstva, da ne 
govorimo o vse večji brezposelnosti in vse večji 
draginji, kar kupno m oč dodatno izčrpava. Za
to prodaja na vseh ravneh doživlja m očno upa
danje in v  vsem tem ni videti m ožnosti hitre 
spremembe na bolje. In v  tej situaciji mora vsak 
prostor, pa naj bo to velemesto, srednje veliko 
ali majhno mesto, najti primeren odgovor, se
veda s posebnim poudarkom na novih poteh  
lastnega gospodarstva in trgovine. Bolje reče
no, vsak prostor mora najti prijeme, ki bodo po
sledice krize mehčali in jih delali manj ostre in 
krute. Rešitev pa gotovo ni v preprečevanju eko
loških izboljšav ali v pogojevanju uprav, ki naj 
bi ustregle le eni dejavnosti na račun vsega dru
gega. Rešitev trgovcev torej ni v iskanju krivca 
ali v prepričanju, da obstaja nekdo, ki mora reši
ti vse njihove probleme. Rešitev je v  upošte
vanju vseh dejavnikov določenega mesta, v 
našem primeru Gorice, rešitev je v skrbi za sku
pno dobro in slednjič v  iskrenem sporazumu.

Janez Povše
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POGOVOR Gledališki in filmski igralec Anton Petje

Igranju predan z vso dušo 
in vsem srcem

N e ravno rosno mladi lju
bitelji gledališke ali film
ske umetnosti in dolgo
letni abonenti Slovenskega stal

nega gledališča Trst imajo goto
vo še živo pred očmi komične ali 
tragične like, ki jim je dušo in te
lo s presenetljivo pronicljivostjo 
podaril gledališki in filmski igra
lec Anton Petje, doma iz Ga
brovke pri Litiji na Dolenjskem, 
kjer se je rodil 30. oktobra 1932. 
Otroštvo je delno preživel na Ko
roškem, ker je bila družina iz
seljena v avstrijsko Železno Ka
plo, zato je obiskoval nemško 
osnovno šolo. L. 1945 jih je jugo
slovanska oblast zvabila v Ra
dovljico, kjer je bil koroški inter
nat, srednjo šolo je obiskoval v 
Radovljici, Kranju in Ljubljani. 
Maturo je opravil 1.1953. Po treh 
letnikih medicinske fakultete v 
Ljubljani se je odločil za poklic 
igralca in se vpisal na AGRFT. Le
tos bo praznoval pomemben 
življenjski jubilej in zato smo ga 
poprosili za pogovor, katerega je 
prijazno in z nasmehom na 
obrazu takoj sprejel, za kar smo 
mu zelo hvaležni. Po daljšem bi
vanju na Tržaškem zadnja leta ži
vi z ženo Bogdano Bratuž, ki je z 
njim dolga leta delila odrske de
ske, v severnem delu Gorice. V 
posoško mesto ju je privedla lju
bezen do vnučka, otroka njune
ga sina Zvonka.
O njegovi svojevrstni igralski iz
raznosti sta Dušan Moravec in 
Vasja Predan v delu Sto sloven
skih dramskih um etnikov zapi
sala: "V Petjetovih vlogah, re
snobnih ali komedijskih, se skri
va posebna, petjetovska izrazno
st: nagnjenost in tudi ljubezen 
do raznovrstnih ostrih, tudi gro
tesknih izrisov, v katerih je bil v  
tržaškem gledališkem ansamblu 
zmeraj prvi m ed enakimi". Za 
svoje kreacije je prejel kar nekaj 
nagrad: npr. nagrado Prešerno
vega sklada (1969), Prvomajsko 
nagrado Združenja dramskih 
umetnikov (1969), Borštnikovo 
diplomo (1974), nagrado občin
stva na Borštnikovem srečanju 
(1979). L. 2006 pa je dobil za 
življenjsko delo nagrado Marija 
Vera, to je prestižna stanovska 
nagrada, ki jo podeljuje 
Združenje dramskih umetnikov.

Za začetek skoraj obvezno 
vprašanje: kako vas je
življenje zaneslo na gledališko 
pot?

Že od majhnega m e je zelo zani
malo gledališče. Rad sem nam 
reč občudoval kakšne nenavad
ne pojave. V šoli sem vedno kaj 
recitiral; tudi v gimnaziji v  Ra
dovljici sem nastopal ko t recita
tor. Šolanje na gimnaziji sem na
daljeval v Kranju in tu prejel pr
vo diplomo od krajevnega ljud
skega odbora 1. 1950. Nato sem 
nadaljeval gimnazijski študij v 
Ljubljani na Mostah. Takrat smo 
se učili še ruščino; lepo sem jo 
govoril. Zdaj sem že kar precej 
pozabil. Nato sem se vpisal na 
medicino, ker je bila taka mam i
na želja. Takrat sem bil gledališki 
abonent in čisto slučajno sem 
nekega dne bral razpis za Akade
mijo. In šel sem poskusit napra
viti sprejemni izpit. Pripravil 
sem predavanje O škodljivosti 
tobaka A. Čehova. Bil sem 
sprejet m ed 50 ali 60 kandidati 
in nisem vedel, kaj naj naredim. 
Odločil sem se, da grem na 
AGRFT, oče in mati pa sta m i za
radi tega odrekla vso denarno 
podporo, tako da je bilo dve leti 
ali tri kar hudo, potem  parne je 
iz te življenjske zadrege rešil rav
natelj ljubljanske Drame, ki me 
je zaposlil ko t stalnega statista.

Tako sem prejemal"gažo ". S tem 
sem si plačeval stanovanje in 
hrano. Akademijo, na kateri so 
bili tudi Kosmač, Bibič, Bene
dičič, sem končal pri Vidi Juva
novi (1905-1998), ki je bila kra
sen pedagog. Ona je znala zelo 
dobro analizirati, kako, kje in 
kaj.

Bi lahko na kratko orisali 
svojo igralsko pot in postanke 
v  raznih gledališčih?

Direktor Drame Jan m e je 
po  šolanju vabil, da bi 
ostal v Drami. Meni pa 
tam ni bilo preveč všeč. V 
Drami je namreč vladala 
strašna hierarhija: preden 
je mlad igralec prišel do 
večje vloge, so minila go
tovo vsaj tri leta. Takrat so 
bili vodilni igralci Severin 
"razni" Potokarji... Od An
dreja Hienga sem prejel 
ponudbo, da bi šel v Celje; 
odločil sem se in odšel tja.
Že s prvo vlogo v Kranj
skih komedijantih sem tu 
doživel velik uspeh. Bil 
sem poln ustvarjalne 
energije.
- Mimogrede naj povem, 
da je za igralca nujno po
trebno, da je talentiran.
Brez talenta ni nič. Kom
pleksno gledano pa igra 
talent 5% vlogo, ostalo pa 
je garanje. Drugače ne gre! - 
Na Akademiji sem spoznal ženo 
Bogdano Bratuž iz Gorice. Ko sva 
se poročila, sva dobila angažma 
v  Slovenskem narodnem gleda
lišču Maribor. V Trstu m e niso 
hoteli, ker nisem  še odslužil 
vojaškega roka. V Mariboru so 
nas pa sprejeli z  nekim strahom, 
ker je bilo v mariborskem gleda
lišču še veliko amaterjev, sicer 
zelo dobrih, m i pa smo bili pro
fesionalci. Tu smo se v gledališču 
prebili v  sam vrh. Takrat sem 
imel po pet ah šest glavnih vlog; 
vsako leto je bilo okoli 170-180  
ponovitev, včasih celo več. Bilo 
je zelo veliko garanje. Toda mlad 
človek zmore vse. Po sedmih le
tih, ko sem bil v Mariboru, sem 
prejel nagrado Prešernovega sk
lada in vsi so m i jo zavidali. 

Imate morda kakšen poseben, 
neizbrisen spomin ali anek
doto iz študentskih let na 
igralski Akademiji?

Ko sem končal študij, nisem di
plomiral. Ker sem že začel pok
licno igrati, me diploma ni zani
mala, ker sem jo imel le za golo 
formalnost. Toda v Mariboru so 
se igralci pogovarjali o tem, kdo 
ima diplomo. Pa sva šla z  nekim  
kolegom stavit, kdo bo opravil 
diplomo z višjo oceno. Stavila 
sva za 50 litrov vina in šla delat 
diplomo; jaz sem prejel malce 
višjo oceno ko t on. Ko sem šel 
na tajništvo se vpisat za diplo
mo, m i je tajnica rekla, da sem se 
dobro odločil. Če bom namreč 
kdaj direktor, moram nujno  
im eti diplomo. K sreči nisem  
nikdar to postal!

Od kod pa to, da vas marsikdo 
pozna kot Zvoneta?

Na Akademiji so bili trije Toneti, 
zato m i je gospa Juvanova rekla: 
"Ti, boš Zvone, saj to je itak sino
nim  za An tona ". In tako sem po
stal in ostal Zvone.

Na svoji bogati igralski poti 
ste odigrali nešteto različnih 
vlog v gledališču in v filmih. 
Katera izmed njih vam je naj
bolj prirasla k srcu? Vam je bi
lo žal po kakšni nedodeljeni 
vlogi?

Televizijskih in filmskih stvari
tev sem imel ogromno. Včasih 
sem si mislil, če bi v tujini toliko 
igral, bi bil milijarder! Sicer pa 
nas je Slovencev malo, a smo do

bri! Zadovoljni moramo biti s 
tem, kar imamo. Od Slavka Hre
na, ki m i je naredil televizijski 
portret, sem izvedel, da sem izo
blikoval 69 filmskih in televizij
skih likov. Na nekatere izm ed  
teh sem popolnoma pozabil. Ker 
sem poznal nem ški jezik, sem  
snemal tudi na Nemškem; očit
no sem bil dovolj impresiven, saj 
so m e cenili. Ker m i tudi ita
lijanščina ni bila tuja, sem po-

sne; npr. vloga očeta Kraglerjeve 
Anne v Brechtovi drami Bobni v 
noči v  režiji Mileta Koruna 
(1971) m i je ostala v  trajnem 
spominu. Če se ozrem nazaj, je 
SSG takrat popolnoma "pokriva
lo" območje od Kanalske doline 
do Istre. Predstave smo imeli po  
vseh mogočih odrih. To sploh ni 
bil problem za nas, problem je 
bil, kako privabiti ljudi na pred
stave in pridobiti jih na svojo 
stran. Že večkrat sem poudaril 
tole: ko sem prišel v  Trst, sem se 
začel zavedati, da sem Sovenec. 
Prej je bilo to nekaj normalnega. 
Takrat sem postal Slovenec Slo
venec, ne nacionalist, tako da 
sem se tega vedno zavedal. Zme
raj sem se predstavil kot sloven
ski igralec.

Katere vloge so vam bile naj-

*

snel tudi nekaj italijansko-fran
coskih filmov.
Med 3. in 30. majem letos je Slo
venska kinoteka pripravila retro
spektivo vseh film ov Matjaža 
Klopčiča, nanjo so povabili tudi 
mene, ko so oddajah Triptihon 
Agate Schwarzkobler. Klopčič je 
bil po  m ojem  zelo dober, na
tančen režiser. Sam sem nastopil 
v  kakih 5 ali 6 njegovih filmih, 
tudi televizijskih.

Kdaj pa ste prišli v Trst?
To je zanimiva zgodba. Z  ženo 
sva ohranjala stike s Filibertom 
Benedetičem in Jožetom Ba
bičem. Povabila sta nas v Trst, ko 
sva bila že deset let v  Mariboru. 
Ponudila sta nama vse mogoče 
in so naju tako rekoč "ukradli" iz 
Maribora. Ko so za to ponudbo  
izvedeli v mestnem svetu Mari
bor, so nasprotovali najinemu  
odhodu, ker sem bil v  samem  
vrhu gledališke dejavnosti; po
nujali so nama stanovanje, 
ugodnosti. - Prvo leto sva v  Ma
riboru stanovala v hotelski sobi!
-  V Mariboru se nama je rodil sin 
Zvone.
Ko sva v  sezoni 1970/71 prišla v  
Trst, sva seveda naletela na nov  
ambient. Prva moja predstava je 
bila Moč teme. Strašno so se raz
pisali o njej. V Trstu sva se kra
sno vživela. Tu je bilo sicer treba 
igrati vse, kar so ti dali. Če si per
spektiven, nadarjen, v  velikem  
gledališču iščejo zate vlogo, v  
manjšem gledališču pa "moraš 
pojest" vse, kar ti dajo, ali ti je 
všeč ali ne. Zavrniti vloge ne m o
reš. Povedati pa moram, da sva 
bila oba z  ženo kar zadovoljna z 
repertoarjem SSG Trst. Včasih bi 
si sicer morda želel kaj več.
Ko sem prišel v  Trst, sem začel 
malce "koketirati" s stranko Slo
venska skupnost. To pa m i je 
marsikdaj škodilo. Takrat je bilo 
pač vse bolj "rdeče obarvano". 
Vodstvo gledališča ni prav dobro 
gledalo na te moje simpatije do 
SSk in mojega prijateljstva z  dr. 
Rafkom Dolharjem.

Vsekakor se niste kesali, da ste
prišli v  Trst?

Ne, se nisem kesal, ker drugače 
bi se moral tudi kesati, da nisem  
ostal v  Drami, Celju, Mariboru.
V Trstu sem se počutil kot doma. 
Čeprav je bilo tu zelo veliko ga
ranja; nekatere vloge so bile kra

bolj pri srcu? Kaj ste najraje 
igrali? Vživljanje v karakterje 
raznih dramskih likov se nam 
gledalcem zdi izredno napor
no delo. Ste imeli vi pri tem 
kakšno posebno "tehniko"? 

Bil sem specialist za negativce. 
Vedno so m i dodeljevali negativ
ne vloge. Tega sem se že malce 
naveličal. Pri orisu teh negativ
cev sem sicer naredil neki pre
skok. Začel sem razmišljati: ne
gativec ne more biti zmeraj aro
ganten. Tako sem te like odel z 
neko prijaznostjo, kar pa je 
učinkovalo še bolj negativno. Te 
vloge sem rad igral, 
strašno zanimivo se mi 
jih je zdelo raziskovati, 
ker je pri negativcu zelo 
dobra psihološka osno
va. Vloge sem vedno 
gradil tako: najprej sem 
prebral tekst, potem  
sem si napisal opombe, 
kje so npr. kaki psiho
loški zapleti. Vse to sem 
analiziral in počasi gra
dil, dokler nisem do
gradil lika. Nikdar n i
sem začel študij lika "v 
zunanjosti". Zmeraj 
sem se ga lotil vsebin
sko: oblika namreč ra
ste iz vsebine, vsebina 
pa iz duha. To sem imel 
zmeraj pred očmi.

Bi ta način študija 
vloge svetovali tudi 
današnjim igralcem?

Ja. Ne izhajati iz zu 
nanjosti! Tudi ko igraš 
komedije. Največje tra
parije moraš igrati iz
redno resno, potem boš 
dobil efekt. Ne boš ga 
dosegel, če samo mežikaš, šepaš, 
se treseš ah kaj podobnega. To je 
vse premalo! Liki morajo biti 
vsebinsko podkovani, določeni! 
Drugače je tako, ko t da bi slikar 
kupil imeniten okvir in ne bi ve
del, kaj bi vanj naslikal. Danes, 
žal, velikokrat igralci naredijo 
zunanje okvirje, vsebinsko pa so 
bolj revni.

Imate kakšno vlogo posebno 
v spominu? Ali vam je žal, da 
niste katere odigrali?

V spominu imam vlogi v  delih 
Bobni v noči in Smrt trgovskega 
potnika, pa še bi lahko našteval. 
Zmeraj sem opazoval, kako p u 

blika sprejema moje kreacije. 
Igralec ima pač nekaj takega v se
bi, da takoj spozna, ali je prido
bil publiko ali ne s svojim nasto
pom. Večina igralcev ima ta sk
rivnostni stik s publiko. Ko ti 
uspe gledalce omrežiti, lahko de
laš z  njimi, kar hočeš!
Žal m i je, da nisem bil nikdar 
kralj Lear. Nekoč sem igral od
lomke iz te drame in so m i bili 
zelo všeč. Zelo rad bi bil tudi Ma- 
chbet. A nisem preveč žalosten, 
da m i to ni uspelo.

Igrali ste pod vodstvom ve
likega števila režiserjev z raz
ličnimi poetičnimi vizijami in 
koncepti ter načini dela. Kdo 
izmed njih vas je pustil naj
bolj svobodnega pri obliko
vanju dramskih oseb?

Z režiserji nisem prišel nikoli do 
velikih konfliktov. Reži
ser ti da vlogo in ima 
svoje videnje o njej. Ti 
prebereš tekst, analiziraš 
vlogo in imaš svoje vi
denje. To dvojno videnje 
je treba nato uskladiti. Tu 
seveda nastanejo debate, 
kje, zakaj, kako, kam. Po
rodi se cel kup vprašanj, 
od zunanjih do no
tranjih, psiholoških. 
Nekateri režiserji so svoja 
gledanja, ko sem jih jaz 
prepričal o svojem prav, 
opustili in upoštevali 
moja. Prepričal sem jih 
namreč, da bo morda 
tako boljše, vsekakor pa 
sem moral najti neki 
kompromis m ed svojo in 
režiserjevo zamislijo. Na 
koncu sem vendarle jaz 
dal pečat vlogi. Veliko 
sem delal z  Jožetom Ba

bičem, Miletom Korunom, Ma
riom Uršičem, pa tudi z  Vitom 
Tauferjem, ki je sploh dopuščal 
igralcem, da so sami dograjevali 
vlogo. V glavnem jeza moje vlo
ge zmeraj prevladovalo to, kar 
sem si jaz zamislil o liku. 
Spominjam se neke anekdote v 
zvezi s svojimi vlogami. Ko sem 
bil še vMariboru, je nekoč prišel 
sinko iz šole ves čemeren. Ko 
sem vztrajal, naj m i pove, kaj je 
bilo, je dejal: "Očka, zakaj ti igraš 
samo župnike pa Nemce, zakaj 
ne igraš nikdar dobrega partiza
na"? V tistih socialističnih letih

r
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je bil duhovnik že a priori nega
tivec!

Kako se je v vseh teh dolgih 
letih vašega umetniškega de
lovanja spreminjalo gleda
lišče in delo v njem?

Včasih je v gledališču vladala 
strašna hierarhija. Po eni strani 
je bilo to dobro, po drugi pa ne, 
ker mlad igralec se ni mogel tako 
hitro uveljaviti. Nekoč so dela po  
gledališčih izbirali po meri igral
cev, danes se vodstvo gledališč 
usmerja bolj na literarno plat in 
se ne ozira na igralce. Prav zato 
se šele po izbiri repertoarja 
vprašajo, kdo bo kaj igral ali reži

ral. Včasih sem bil razočaran nad 
tem, da so sezono videli samo z 
nekega literarnega zornega kota, 
ne da bi se ozirali na igralce, ki so 
jih imeli v gledališkem ansam
blu.
To počenjajo tudi sedaj, ko iščejo 
neke modernizme. Najbolj m e je 
jezilo, ko so npr. Shakespearovo 
delo želeli postaviti v kopališče, 
bar ali kam drugam, samo da bi 
bilo vse skupaj bolj sodobno. To 
sem zelo sovražil. Vpraševal sem 
se, zakaj ne bi raje poiskali vsebi
ne, dane v tistem času. Lahko 
napraviš drugačno predstavo z 
drugega zornega kota, na tekst 
pač lahko gledaš zmeraj z dru
gačnimi očmi in srcem. Tudi 
drastičnih črtanj ne maram. Kaj 
bi recimo rekli, če bi se to do
gajalo v  glasbi? Da bi črtali pri 
Beethovnovih skladbah, jih  
spreminjali... Nastala bi cela re
volucija!
Eksperimenti seveda morajo bi
ti, vsa zgodovina kaže na ekspe
rimente. Brez eksperimentov ni 
napredka. Čas sam izmeče tisto, 
kar je slabo, ostane le dobro.

Kaj pa mislite o komercialnih 
predstavah?

Jaz podpiram vsakršno gleda
lišče, samo da je profesionalno.
V komercialna gledališča se 
igralci večkrat zatečejo tudi zato, 
ker so v gledališčih plače mizer- 
ne in si s temi lahkotnimi vloga
m i "zaokrožijo honorar". 
Strašno sem pa proti gostujočim  
igralcem, ne zato, ker bi se bal 
primerjave. Temu nasprotujem  
s tehničnega, organizacijskega 
vidika. Če gledališče sprejme go
stujočega igralca, nastane cel 
kup težav: predstavo je m ožno  
igrati samo, ko ta igralec nima 
obveznosti v  svoji gledališki hiši. 
Tako se zgodi, da večkrat zaradi 
tega odpade vrsta ponovitev. Če 
sta dva gostujoča igralca, je seve
da še slabše.
Včasih je im elo SSG okoli se
demnajst igralcev. Bili smo zase
deni v predstavah z večjimi in 
manjšimi zasedbami, s katerimi 
smo šli na podeželje, kjer so pra
viloma odri manjši. Gostujočih 
igralcev takrat praktično ni bilo. 
Gostovanja so se v SSG začela ka
sneje, ko se je očitno zmanjšal 
ansambel zaradi finančnih  
težav.

Kaj bi moralo po 
vašem narediti naše 
SSG, da bi spet prik
licalo v dvorane več 
publike?
Ne smelo bi iskati 
m odernizma za 
vsako ceno. Vrniti 
se mora na tla, v 
našo in svetovno li
teraturo. Ne iskati 
"prašičkov" na 
odru in podobnih  
traparij, ki so "kvazi 
moderne stvari". 
Iskati bi moralo 
vsebino. Slovenci 
imamo toliko lepe 
dramske literature, 
ponuja pa se tudi 
svetovna drama
tika, zato si ni treba 
izmišljati raznih 
kozi ari j. Morali bi 
priti do tega, da bi 
italijanska stran 
priznala vse pred
stave SSG, tudi tiste 
na manjših odrih, 
izven matične hiše. 

SSG bi moralo spet pridobiti vse 
naše ljudi na celotnem ozemlju, 
od Milj do Rezije. Spet bi mora
lo širiti slovensko besedo, ker 
slovenska beseda v  naših ljudeh 
je in bo še dolgo ostala, ker smo 
Slovenci trmast narod. Mene 
najbolj m oti ta negibnost. Po
trebna je aktivnost!
Igralci pa naj bodo igralci, naj se 
na odru ne pretvarjajo, naj bodo 
čim bolj pristni. Eksperimental
ne predstave naj se prepustijo ek
sperimentalnim odrom, ki so 
poklicani za to.

/stran 8 
Iva Koršič
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Združeno so proslavljali župnijske in občinske praznike

820-letnica župnije Bovec in 
20-letnica društva ARS Bovec

To poletje se na Bovškem 
prepletajo župnijska in 
občinska praznovanja. 
Tako je postal ob uresničevanju 

demokratskih sprememb 4. ju
lij, god sv. Urha, še občinski 
praznik s številnimi prireditva
mi ob praznovanju okroglih 
obletnic. Potekale so številne 
prireditve različnih organizacij 
in društev.
Življenje občine in  župnije je 
neločljivo povezano, kot se pre
pleta življenje njenih prebival
cev, zato pri tem  ne more biti 
nobene "ločitve Cerkve in drža
ve", čeprav je, žal, večina m e
dijev cerkvene vsebine še ved

no, tudi tokrat, "dosledno" 
ignorirala. Verjetno so to navo
dila lastnikov medijev... Kot so 
zapisali v župnijskem glasilu, so 
praznovali skupni praznik v 
spomin na globoke zgodovin
ske korenine tega območja. 
Škof Jurij Bizjak je blagoslovil 
po potresu obnovljeno cerkev 
sv. Urha in poslikavo stropa v 
njej.
Pravzaprav se je začelo že 30. ju
nija, ko je Društvo ARS Bovec 
odprlo v cerkvi Device Marije 
tretjo razstavo iz ciklusa Ars lo
či -  Umetnost v prostoru svete
ga, ki jo pripravlja um etnostna 
zgodovinarka M onika Ivančič

Fajfar. Za tokratno razstavo so 
izbrali imenitnega slikarja Ma
teja Metlikoviča, čigar um etni
ne so tesno povezane s krščan
skimi duhovnim i vsebinami. V 
isti cerkvi so 1. julija pripravili 
koncert Akademskega pevskega 
zbora Univerze na Primorskem, 
pod vodstvom Ambroža Čopija; 
na njem so med drugimi pred
stavili krstno izvedbo nove Čo- 
pijeve skladbe o temi Metliko- 
vičevih umetnin. Obenem je bil 
ta večer tudi počastitev 20-let- 
nice Čopijeve dirigentske poti. 
Kot je povedal avtor, je nova sk
ladba nastala prav po navdihu 
um etnin Mateja Metlikoviča in

tudi zaradi tega jo je želel pred
staviti ob tej slovesni priložnosti 
prav v svojem rojstnem kraju in 
v cerkvici, kjer je Metlikovič v 
teh dneh odprl svojo razstavo. 
Prav tako so v organizaciji neu
m ornih članov Društva ARS Bo
vec 7. julija organizirali kolesar
sko romanje k cerkvam bovške 
župnije. V bovški župnijski 
cerkvi jih je pričakala slikarka 
Maria Bersan Mašuk in  jim 
spregovorila o svoji poslikavi 
stropa cerkvene ladje, ki jo je 
končala letos.
Vrhunec letošnjega župnijskega 
praznovanja sv. Urha je potekal 
8. julija, ko je bila slovesna sv. 
mašo, ki jo je daroval koprski 
škof msgr. dr. Jurij Bizjak v 
počastitev 820-letnice bovške 
župnije. Spregovoril je o zgodo
vini župnije in svetniškem de
lovanju sv. Urha, ki nas s svojim 
zgledom nagovarja tudi danes. 
Blagoslovil je obnovljeno 
cerkev in novo poslikavo v njej.

MM

Sklep Vlade Republike Slovenije

Škofjeloški pasijon razglašen za živo 
mojstrovino državnega pomena

Stvari ne jemljimo preveč tragično!

Naše vsakdanje smeti

Vlada je na predlog Mini
strstva za izobraževanje, 
znanost, kulturo in šport 

(MIZKŠ) na nedavni seji sprejela 
odlok o razglasitvi Škofjeloškega 
pasijona za živo mojstrovino 
državnega pomena. Odlok je te
melj za pripravo predloga za vpis 
na Unescov seznam nesnovne 
kulturne dediščine.
Predlog odloka je bil pripravljen 
v sodelovanju z Občino Škofja 
Loka skupaj s strokovnimi služ
bami MIZKŠ ter Slovenskim etno
grafskim muzejem, koordina
torjem varstva žive dediščine. 
Vlada skladno z zakonom o varst
vu kulturne dediščine lahko z od
lokom za živo mojstrovino raz
glasi živo dediščino, ki je po
memben del življenja na ob
močju Slovenije oziroma pred
stavlja pomemben vir za razume
vanje zgodovinskih procesov,

pojavov ter njihove povezanosti 
s sedanjo kulturo, so sporočili z 
MIZKŠ.
Pasijonska velikonočna procesija 
v Škofji Loki sodi med najstarejše

ranjena v Kapucinskem samosta
nu v Škofji Loki, se je pasijonska 
velikonočna procesija z vmesni
mi prekinitvami izvajala v 
srednjeveškem jedru Škofje Loke

ta 1936 in ponovno leta 1999, 
uprizorjena pa je bila še leta 2000 
in 2009. Izvirno dramsko besedi
lo Škofjeloškega pasijona je zapi
sal Lovrenc Marušič, pater Ro- 
muald, doma iz Štandreža, med 
letoma 1715 in 1727. Je najsta
rejše v celoti ohranjeno dramsko 
besedilo v slovenskem jeziku z 
dodatki v latinskem in nemškem 
jeziku ter predstavlja enega naj
večjih dosežkov slovenskega slov
stva v baročnem obdobju. 
Znotraj srednjeveškega jedra 
Škofje Loke več 100 igralcev na 
različnih prostorih uprizori 13 fi
gur pasijona. Nastopajoči in pri
pravljavci Škofjeloške pasijonske 
procesije povezujejo formalne in 
neformalne skupine nekdanjega 
Loškega gospostva, skupnosti in 
posameznike iz mesta in iz oko
liških vasi, ki sodelujejo pri izved
bi.
Pasijon je edinstvena tovrstna 
procesija v Sloveniji in je največja 
uprizoritev v odprtem prostoru 
srednjeveškega mesta v tem delu 
Evrope. Na pomen Pasijona v 
Škofji Loki opozarja posebna raz
stava v jedru mesta. Naslednja 
uprizoritev bo leta 2015.

Z nancu sem prisedel v avto 
in se odpeljal proti domu 
kot običajno po desni stra
ni vozišča. S parkirišča pred na

ma je zapeljal velik črn merce
des. Moj voznik je pritisnil na za
vore, da je zacvililo, in se za las 
izognil trčenju.
Voznik mercedesa je iztegnil gla
vo skozi okno in se začel dreti, 
moj sovoznik pa m u je pomahal 
in odpeljal dalje.
Razmišljal sem: "Ta človek naju 
je skoraj spravil v bolnišnico! Vi
dite, to je zakon tovornjaka, ki 
prevaža smeti". Veliko ljudi vozi, 
kot bi bili tovornjak za smeti, 
polni frustracij, polni jeze in ra
zočaranj. V trenutku, ko se jim

smeti naberejo do vrha, potre
bujejo prostor, kamor bi jih stre
sli, in velikokrat jih stresejo na 
tistega, ki jim prvi pride na pot. 
Tega se je dobro zavedati, da st
vari ne jemljemo preveč tragič
no. Raje se nasmehnimo in poj
dimo dalje, pomahajmo jim, naj 
drvijo m im o nas ... Mi pa ne 
sprejemajmo njihovih smeti in 
jih tudi ne raztresajmo okrog, še 
manj pa doma, v službi, na ulici 
ali na cesti.
Meja ostaja: uspešni ljudje ne do
volijo, da bi jim  tovornjak za 
smeti uničil dan, še zlasti, če se v 
njem vozijo takšni ali drugačni 
zdraharji.
Življenje je prekratko, da bi se 
zjutraj redno zbujali z  obžalo
vanjem, raje ljubimo tiste, ki se 
do nas obnašajo prijazno, obe
nem pa ljubimo tudi tiste, ki so 
do nas neprijazni.
V našem življenju je 10% tistega, 
kar naredimo sami, in celih 90% 
tistega, kar sprejemamo v naše 
misli iz okolja, v katerem živimo. 
Zopet zanimiva zanka za vsako
gar od nas. Če ljudje hodijo v 
Cerkev zato, ker bi jim Bog lahko 
kdaj prišel prav, je gotovo naro
be. Vsi vemo, da je mladi rod 
takšne ljudi že davno 
"odkljukal". Kaj hočete še? 
Primer iz naših družin. Kje je 
ostala zvestoba? Kje so odpove
di? Nedeljska maša? Čudovit od

govor staršev: "Bodo že hodili, 
ko bodo prišli k  pameti"! Tako je 
odgovorila mama na to, zakaj 
njeni otroci ne vidijo več cerkve 
od znotraj. Po drugi strani pa ob
staja peščica zvestih, kjer v druži
ni Boga jemljejo resno. To se iz 
življenja družine vendar vidi! Iz- 
nenadila m e je mlada dmžina pri 
nedeljskem slavju, kako so sku
paj “m ulci" prišli k  obhajilu z 
očetom in mamo. Pa niso nič po
sebnega, le nekoliko bolj urejeni 
so. Ko sem se slučajno zapletel v 
pogovor z  njimi, sem takoj spoz
nal skrb staršev, da bi jim radi da
li čim več, tudi na verskem po
dročju, dokler se še da... 
Pozabljamo, da otroci najprej

najdejo vero v življenju svojih 
staršev. Če je v družini Bog le zu
nanja forma, mladi vero od
vržejo -  jaz bi jo tudi! Zato m o
rajo starši otroke prepričati iz 
svojih globin, iz življenjske ute
meljitve.
Znani slovenski ško f rad pove 
dogodek, ki sega spominja iz ča
sa po 2. svetovni vojni: "Odpelja
li so nam vso živino, hlev je ostal 
prazen, tudi krompir so nam od
nesli, ostali sm o brez vsega... 
Imel sem 6 let. Tedaj je oče padel 
na kolena in začel jokaje moliti. 
In za večno sem vedel, da BOG 
JE"! Marsikdo od nas svojega 
očeta ni videl na kolenih ali ni 
doživel takšnega dogodka, videl 
pa ga je, kako je z  okorno roko 
naredil križ pred jedjo in po njej 
ali ko je legal spat. Gledali smo 
starše, ko so prihajali peš v 
cerkev kar nekaj kilometrov da
leč. Četudi je padla kdaj kakšna 
pripomba od sosedov, češ, kaj pa 
se vi greste, so vztrajali. Prav za
to so svoje krščanstvo živeli na
ravno, po svoji zdravi pameti in 
vesti. Rezultat so bila njihova 
dejanja. Taka tudi danes srečamo 
m ed vernimi -  tista evangeljska 
drža v ljubezni do bližnjega pa 
tudi odpuščanje ... Takšno 
življenje je živ evangelij in ne po
trebuje komentarja. Zato: preži
vite lep dan, brez smeti!

Ambrož Kodelja

kontinuirano uprizarjane gleda
liške procesijske igre v Evropi. Na 
osnovi pisne predloge, ki je oh-

od leta 1713 dalje do ukinitve v 
času jožefinskih reform.
V 20. stoletju je bila oživljena le-

Vi sprašujete, duhovnik odgovarja Andrej Vončina

Kaj torej pome
nijo mašna 
oblačila in 
kako jih nosi
mo?
Od oblačil ima
mo, če gremo 
po vrsti, najprej 
oglavnico ali 
amlkt, ki pa ga 
danes vidimo  
bolj poredko, 

pa čeprav je to oblačilo tudi zelo praktično, 
zlasti v vročih dneh. Gre za pravokoten kos 
blaga, iz katerega izhajata v zgornjih dveh 
kotih traka. Am ikt si duhovnik da prek ra
men, potem pa traka prekriža prek trupa in 
zaveže. Njegov namen je, da prekrije civil
no obleko (Zakrament odrešenja št. 122). 
D uhovnik najprej poljubi križ, ki je všit 
vanj, nato si ga na kratko položi na glavo, 
nakar ga namesti, kakor sm o zgoraj dejali. 
A m ikt namreč predstavlja čelado, ki glavo 
varuje pred napadi hudega duha, kakor pra
vijo psalmi. Naslednja zadeva je Alba, dol
go belo oblačilo, albus namreč v latinščini 
pom eni bel. Na koncu rokavov in pri 
gležnjih je lahko tudi okrašena s čipkami ali 
drugim okrasjem. Pomeni oblačilo, ki ga 
nosijo tisti, ki sledijo Božjemu Jagnjetu, po
tem ko so svoja oblačila oprali v njegovi kr
vi, ki očiščuje in napravlja ljudi znotraj 
snežno bele. Lahko bi temu oblačilu rekli 
tudi krstna obleka, prav iz tega razloga pa bi 
bilo prav, da bi si ga nadeli vsi tisti laični so
delavci, ki duhovniku pomagajo pri bogo
služju v moči svojega krstnega duhovništ
va - strežniki, pobiralci miloščine, delivci 
obhajila, bralci... Naslednje oblačilo, ki si 
ga nadenemo, je pas ali cingulum v latinšči
ni. To je vrv, ki ima na koncih velika vozla, 
iz katerih visijo nitke. Uporabljamo ga za 
to, da ob boke stisnemo albo, razen v pri

meru, da le-ta ni tako narejena, da se prile
ga telesu že brez cinguluma (ZO 122). Po
m eni pa čistost, ki odganja opolzkost in oh
ranja vrlini preudarnosti in zdržnosti: “Za
to opašite ledja svojega razuma, trezni bo
dite, popolnoma naslonite upanje na milo
st, ki vam je prinesena v  razodetju Jezusa 
Kristusa" (1 Pt 1,13). Duhovniki si zatem 
nadenemo štolo, precej dolg trak, ki je na
rejen iz istega blaga kot mašni plašč in v isti 
barvi. Preden si jo duhovnik nadene okoli 
vratu, naj bi poljubil križ, ki je na sredi što
le, vendar ga danes, žal, mnoge nimajo več. 
Vselej, ko duhovnik poljubi križ, ki je na 
oblačilu, to pom eni njegovo pripravljeno
st upodabljati se po Kristusu, zlasti v  tr
pljenju in smrti, ko je sam sebe daroval za 
vse ljudi - tudi duhovnik naj bi se na takšen 
način razdajal. Ko si nadene štolo, jo s cin- 
gulumom pričvrsti k  telesu, vsaj naj bi, a 
mnogi tega ne storijo. Najbrž se ne zave
dajo, da to oblačilo pom eni nesmrtnost, ki 
nam jo je pridobil Kristus, potem ko so naši 
prvi starši padli, zato si štolo le na hitro na
taknejo... Nekateri tudi pravijo, da si je ni 
treba nadeti, ker se pod mašnim plaščem 
ne vidi, a je to vendarle znamenje duhov
ništva in bi brez njega, kakor lepo pravi m o
litev, ki so jo duhovniki ob oblačenju vča
sih molili, ne bil vreden približati se Božji 
navzočnosti, kakor si tudi ne bi zaslužil 
vstopiti v  njegovo večno veselje. Nazadnje 
si nadenemo še mašni plašč, ki se m u po la
tinsko reče casula, pom eni pa majhno hišo. 
Kakor hiša varuje svoje ljudi pred zunanji
m i vplivi, tako tudi mašni plašč varuje tiste
ga, ki ga nosi. Gre za bogato oblačilo, ki je 
tudi primerno okrašeno. Poudarek velja na 
primerno - ne preveč in ne premalo. Zelo je 
tudi pomembno, da je plašč narejen iz kva
litetnega, dragocenega materiala, kar je 
pravzaprav še pomembneje od samega ok
rasa. Zato je vsaj neprimerno, če ne tudi ne

dostojno, da se kupujejo mašni plašči iz ce
nenih materialov zgolj zato, da bi "prišpa- 
rali", češ: "Za Boga je tako ali tako vse do
bro". Ni treba, da so polne omare plaščev, 
ampak je dovolj, če jih imamo nekaj, tisti 
pa naj bodo dostojni Božjemu bogoslužju, 
kateremu so namenjeni. Zanje je treba tu
di lepo skrbeti. Mašni plašč ima na sredi od
prtino za duhovnikovo glavo, po celotnem  
plašču pa je navadno izrisan z  okrasom križ 
- spredaj črka T, na hrbtnem delu pa še nav
pična črta, ki napravi celoto. To spominja, 
da je maša sveta žrtev Kristusa, v  katerem 
duhovnik pomaga nositi križ, katerega bre
m e je po Gospodovih besedah prijetno in 
lahko. To breme je pač treba nositi, če želi
m o doseči milost. Kako je torej mogoče 
sploh pomisliti, da bi maševali brez maš
nega plašča, kot izgovor pa morda reči, da 
je prevroče? Kot da bi slišali Jezusa govori
ti: “Tako, eno uro niste mogli ostati z  m e
noj" (prim. Mt 26,40b). Pa toliko govo
ričenja o Cerkvi s predpasnikom, ki mora 
biti služabnica ljudem. Mašni plašč je 
oblačilo, ki je lastno mašniku, pa naj bo to 
papež, kardinal, škof ali duhovnik in sega 
ne sme opustiti, nosi pa se nad albo in što
lo in n ič  drugega: "Kdor opušča mašni 
plašč, zagreši hud prekršek, za katerega m o
ra škof ali redovni predstojnik poskrbeti, 
da bo odpravljen " (ZO 123 -V  slovenski iz
daji je popolnoma preurejeno, zato sem 
sam prevedel, op. a.). Zdi se, da je glede sve
tega bogoslužja in svetih oblačil pokoršči
na navodilom Cerkve nekaj neobveznega, 
vročina zunaj pa služi kot poceni izgovor, 
kakor za poceni izgovor služi tudi tisto o 
vsebini, ki je pomembnejša od oblike. Vide
li smo namreč, kako bogato vsebino nosijo 
v  sebi že samo mašna oblačila, od katerih 
smo pregledali le tista najbolj bistvena. 
Morda bo še priložnost, da spregovorimo 
kdaj še o drugih.
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Bojan Ravbar, zlatomašnik

"Poklicanost v življenje 
pomeni poklic darovanja!"

Med sedemnajstimi le
tošnjimi slovenskimi 
zlatomašniki je tudi g. 
Bojan Ravbar, ki je novo mašo 

imel v Dutovljah 1. julija 1962 in 
je največ svojega duhovniškega 
poslanstva opravil na Koprskem.
V domačem kraju je pred krat
kim imel zlatomašno slavje. G. 
Vinko Paljk, župnik v Solkanu, 
nam  je poslal zlatomašnikov 
nagovor, ki ga z veseljem objavl
jamo.

Do danes nisem vedel, kaj je 
"zlata maša". Nisem vedel, ker 
sem globoko v sebi čutil, da je 
vsaka maša “zlata". Zlata, ker ni 
zgolj človeško, ampak je Božje 
delo. Zlata tudi zato, ker ni 
duhovnikovo opravilo, ampak 
zadeva vse Božje ljudstvo, zbra
no v ljubezni Očeta in Sina in 
Svetega Duha. Mašnikje le orod
je povezovanja in združevanja, 
je pot, da po njem Trojica priha
ja v srce sveta in se svet dviga v  
srce Trojice. Pot, ki mora postati 
prehodna -  v tem je stvarnost 
duhovniškega služenja -  ali, po  
besedah Janeza Pavla II., "tla, po  
katerih hodijo drugi,... da dospe
jo, kamor jih vodijo koraki... tla 
v  pri d bra tom ... " Zato se iz dne
va v dan vse bolj živo iz mene 
izvija prošnja, ki jo je izrazil pes
nik Balantič: “Naj čezme k  tebi 
hodijo ljudje".
Bogu sem hvaležen, da sem 
vzniknil na tem koščku Krasa in 
ko t otrok bos tekal po  naših 
poteh in občutil, da sem zraščen 
z zemljo. Ob vas in skupaj z  va
m i sem se učil prisluhniti 
zamolkli pesmi temnih borov, ki 
kljubujejo burji, se veseliti 
rumenega klasja ob žetvi in cen
iti temnordečo kapljo terana, ki 
je privrel iz trde zemlje, požlaht- 
ene z  znojem... Pesem borov m i 
je izostrila sluh, da bi prisluhnil 
besedi sočloveka, še bolj pa, da 
bi uho srca odprl Besedi Boga, ki 
ne m ine in slehernega od nas 
usidra v  polnino Življenja. Vse 
na Krasu postaja odprta knjiga: 
zmleta žitna zrna postanejo 
kruh, da nas ob družinski mizi 
brati in se na oltarju spremeni v 
Boga -  in m i v Njem postanemo 
Božji; vino krepi in daje veselje, 
postane Božja kri, ki iz sveta in iz 
nas izmije zlo.
V duši se zbujajo spomini. A če
sa naj se oprimem, kaj naj rečem 
vam, ki vas imam rad, in v  vas 
vse tiste, ki so bili pred nami in 
smo jim hvaležni, da smo danes 
tu in da smo to, kar smo? V vas 
so tudi rodovi, ki šele prihajajo, 
da ne usahne veletok Življenja...

V sebi hranim misel, ki naj bi se 
prelila iz srca v  srce.
Na svoji po ti sem ko t človek 
popotn ik  pridobil dragocena 
spoznanja, odkrival osnove 
našega bivanja in zatrepetal od 
sreče, ko sem prišel do temelja 
vseh temeljev: do Ljubezni! Bog 
je ljubezen, Bog nam je oče in 
mati; On m e ima rad, On te ima 
rad, On ljubi vsakega človeka... 
Vera v Ljubezen je moje življen
je odprla Življenju, Bogu, ki ima 
samo eno željo: da bi družino 
vseh nas, svojih ljubljenih otrok,

videl združeno ob isti mizi. In 
kaj je potrebno za to? Kosovel bi 
rekel: "Potreben je človek z  do
brim, dobrim srcem". A Jezus: 
"Bog je Ljubezen: kdor ostane v  
ljubezni, ostane v  Bogu in Bog 
ostane v njem". Kako širok je ta 
"kdor"!! Pred meseci so moji pri
jatelji iz Loppiana obiskali Skop
je. Srečali so profesorja Azirja, 
muslimana. Ko je zvedel, da smo 
si blizu, je pohitel s spomini 
morda izpred dvajsetih let. Tedaj 
je bil v  krizi, ker ni čutil bližine 
Boga. To svojo stisko je zaupal 
meni, kristjanu, duhovniku. A 
jaz sem m u preprosto rekel: 
"Stori dobro človeku, ki je 
zraven tebe: ljubi bližnjega. 
“Ravnal sem tako. Od tistega 
trenutka se je vame vselila luč, 
ki še vedno sveti".
Da, prav za to je Jezus pred sm 
rtjo prosil Očeta: “da bi bili vsi 
eno", in je to nam, svojim  
bratom, zapustil ko t oporoko. 
Od trenutka, ko sem to dojel, je

v  tem cilj tudi mojega življenja, 
ki m i osmišlja sleherni korak. 
Zanj bi zastavil vse, kakor je sto
ril On, ko je na križu iztočil svo
jo kri, da bi zadnjega zemljana, 
zapisanega smrti, presadil v  
Nesmrtnost in združeno človešt
vo podaril Očetu.
Da bi dosegli ta božje-človeški 
cilj, je treba ljubiti kakor On, tre
ba je postati On -  in v to zastavi
ti edino življenje, ki ga imamo. 
"Nihče nima večje ljubezni, 
kakor je ta, da kdo da svoje živl
jenje za svoje prijatelje". Dati 

življenje -  
to je mera. 
Če to nosiš 
v srcu, vse 
postane 
priložnost: 
od trenutka, 
ko zjutraj 
vstaneš in 
zatrdiš: 
"Danes ne 
bom živel 
zase, ampak 
za druge", 
do pozdrava 
in pomoči, 
ki jo nudiš 
okrog sebe, 
do tišine, ki 
jo zavestno 
ustvariš v  
sebi, da bi 
prisluhnil 
drugemu in 
sprejel vase 
vse, kar ti 
podarja. In 
pride tudi 
čas, ko v  

tebi ali zunaj tebe prekipi boleči
na, nesmisel, absurd, ko se nebo 
stemni in vse postane noč; mor
da usodna bolezen, ki se leta in 
leta vleče, kakor vidimo pri ženi 
iz današnjega evangelija; ali na 
smrt zboli ljubljeno bitje, kakor 
Jairju hčerka... Podrejo se načrti, 
splahnijo upi, stemnijo obzorja, 
usiha življenje... Prispeš do tega, 
kar je Božji Sin doživljal v  
prim ežu križa, da je v  za
puščenosti zavpil: "Moj Bog, 
moj Bog, zakaj si m e zapustil"? 
To je najbolj temna od vseh 
noči. O njej bi lahko spregovoril 
samo, kdor jo je izkusil. Morda 
naš Srečko Kosovel, ki je ves 
smisel človeka videl v besedi 
"živeti, živeti", a je moral skozi 
ogenj smrtne preizkušnje in je 
izpovedal: "Veliko moraš pretr
peti, /  da to spoznanje pridobiš: 
/  kdor hoče živeti, ljubiti, /  ta 
mora poljubiti križ".... Jezus se 
otme iz krčev navideznega obu
pa in se preda Upanju, edinemu

Upanju: "Oče, v tvoje roke 
izročam svoje življenje". Izroči 
se Ljubezni. S tem vzpostavi vez 
m ed nam i in Očetom ter nas 
znova poveže m ed brati... 
Potrebna je bila sm rt Boga- 
Človeka, da bi zablestela 
Ljubezen. Potrebno je umiranje 
in smrt nas, njegovih bratov, da 
bi znova zasijalo bratstvo m ed  
nami in bi začutili -  po Prešer
nu, da smo "Očeta enega sinovi" 
in "bratje vsi narodi". Da, ker se 
v  kriku Njegove zapuščenosti vse 
naše trpljenje spreminja v 
ljubezen in postane hrana 
vesoljnemu bratstvu.
Bog, ki m e neizmerno ljubi, je 
m ojo p o t zasukal v smer, ki je 
nisem sam začrtal: pred dvana
jstim i leti sem pristal v Loppi- 
anu, mednarodnem mestecu  
Marijinega dela, skozi katero se 
pretaka življenje narodov: vsaj 
sedemdeset m ed peščico devet
stotih prebivalcev, a povezanih s 
183 državami: vsi v zavesti, da 
lahko v  svoji majhnosti s svojim 
bratstvom, ki ne pozna ne razlik 
ne meja, prispevamo k  vesoljne
m u bratstvu, da z  uresničeno 
edinostjo prispevamo k edinosti 
sveta... So to samo sanje, utopi
ja? Res bi bile samo sanje, ki 
spuhtijo, in neuresničljiva utopi
ja, ko bi to ne bile sanje Boga, ki 
je pred smrtjo prosil Očeta za 
edinost m ed nami, za edinost 
m ed narodi, rasami, generacija
mi, kulturami, za edinost sveta: 
za tisto edinost, ki vznikne iz os
rčja Troedinega Boga.
Še zadnjo bi vam rad podaril. 
Pred dobrim letom sta v Loppi- 
ano prispela duhovnika iz Mo- 
sula v  Iraku. V njunem okolišu 
govorijo aramejščino, jezik, ki 
sta ga govorila Jezus in Marija. 
Ko se jima predstavim, začneta 
peti: "Bojan, bojan, bojan ..." 
Mojemu začudenju odgovorita, 
da ta izraz v  aramejščini pom eni 
"rad te imam"! Tu je zapisana 
moja zasnova, pom islim . Bog 
m e od nekdaj vidi tako v odno
su do vsakogar. Navda me 
hvaležnost do staršev, ki so m i 
pri krstu dali to ime; tega se 
spomnim vsakokrat, ko se komu 
predstavim, ali ko se zjutraj 
pogledam v  ogledalo: "Bojan, 
bojan"! vzkliknem  v  srcu, kar 
velja najprej Njemu, čigar 
ljubezen m e je priklicala iz niča 
in m e ohranja pri bivanju za 
vedno, velja pa tudi vsakomur, 
ki ga bom srečal m ed dnevom. 
Vlije m i zavest, da poklicanost v 
življenje pom eni poklic  
darovanja.
In danes bi rad tu pred Bogom 
in pred vami, vsakomur posebej 
in vsem ponovil v aramejščini: 
"Bojan, bojan"! In tej besedi os
tal zvest tudi tedaj, ko dokončno 
prispem Domov.
Da ostanem zvest temu, naj m i 
pomaga nebeška Mati Marija, 
kateri sem se še s čustvi 
otroškega srca izročil pred tem 
oltarjem.

30. julija v gradeški baziliki sv. Evfemije

Koncert poljskega 
zbora in organista

V ponedeljek, 30. julija, ob 
21. uri bo gradeška bazili
ka sv. Evfemije prizorišče 

zelo zanimivega koncerta, v 
katerem se bodo prepletali 
zborovsko petje in orgelske 
melodije. V naši soseski bosta 
namreč gostovala dva ugledna 
gosta, ki bosta v poletni vročini 
ponudila prisotnim  prijetno 
glasbeno osvežitev. V goste bosta 
namreč prišla poljski pevski zbor 
Altematim iz Krakova ter organ
ist in skladatelj Henryk Jan 
Botor.
Zbor Alternatim je za goriške 
Slovence posebej zanimiv, saj je 
v njem tudi delček Goriške. Zbor 
sestavljajo študentje Inštituta za

cerkveno glasbo na univerzi 
Janeza Pavla II. v Krakovu, uk
varjajo pa se predvsem z antično 
nabožno glasbo, predvsem s ko- 
ralom in polifonijo. Vez zbora 
Alternatim z Goriško oz., natan
čneje, z Doberdobom, pa je nje
gova dirigentka Suzi Ferfoglia. 
Suzi je rojena v Doberdobu, a kot 
diplomirana pianistka in uvel
javljena diplomirana organistka 
že dalj časa deluje na Poljskem. 
Ob tem je na Poljskem tudi dok
torirala iz humanističnih študij 
na univerzi v Jagiellonianu. V 
Krakovu je prevzela tudi voden
je omenjene skupine študentov, 
zbranih v zboru Alternatim. Gre 
za način petja, v katerem se iz

m enično vrstita dva korala 
pevcev. V naših krajih se bodo 
mudili ob koncu orgelskega izle
ta po Severni Italiji, kjer so si 
ogledali stare italijanske rene
sančne in baročne orgle.
Drugi protagonist ponedeljkove
ga večera pa bo prof. Henryk Jan 
Botor, odličen organist in skla
datelj. Kot izreden organist se je 
uveljavil že konec devetdesetih

let, ko je osvojil prvo nagrado na 
natečaju Vox basilica Calissien- 
sis, njegova skladateljska dela pa 
so izvajali tudi ob obisku papeža 
Benedikta XVI. v Krakovu leta 
2006. Koncert bo ponudil zan
imivo prepletanje renesančnega 
cerkvenega petja in  orgelskih 
improvizacij, ki bodo v Gradežu 
ustvarile prav posebno vzdušje.

AČ

Kratke
Bogoslužje v čast apostolu Tomažu v  Vrhpoljah 
pri Kozini
Pri opuščeni cerkvi sv. Tomaža v Vrhpoljah so tudi letos obhajali 
bogoslužje v čast svetemu apostolu. Vodil gaje  domači župnik Iztok 
Mozetič iz župnije Hrpelje-Kozina, pod vodstvom Edija Raceta je 
so d e lo v a l zd ru žen i 
zbor ZCPZ iz Trsta.
Vse od leta 1954, ko 
je  b ila d o k o n čn o  
d o lo č e n a  d ržav n a  
m eja  in o b m o č je  
ra z g la še n o  za 
m a loobm ejn i p a s  z 
om ejenim  gibanjem , 
c e rk ev  ž a lo s tn o  
propada, tako da od 
nje o s ta ja jo  le š e  
zidovi, letos se  je vdrla še streha v prezbiteriju. Nepridipravi pa so 
se  polastili okenskih križev in žlebov na mrliški vežici.
Dogodek je privabil domačine z obeh strani nekdanje državne meje, 
iz Gročane in Vrhpolj, ki se  ga radi udeležujejo, čeprav le še pri kom 
tli upanje, da jim bo kdaj uspelo svetišče iztrgati iz dokončnega 
propada, tako kot je žalostno usodo že doživelo župnišče ob karavli. 
To je popolnoma zaraščeno in le še domačini vedo povedati, kje je 
stalo. Zadnji župnik g. Zalokar ga je namreč moral zapustiti leta 
1949, ko je zatočišče našel v Lokvi./jb

Izšel je letopis s podrobnimi podatki 
o stanju tržaške škofije
Škofijski ordinariat in tiskovni urad tržaške kurije sta pred kratkim 
izdala šematizem, to je letopis s  podrobnimi podatki o stanju tržaške 
škofije. Prejšnji podoben priročnik je  izšel leta 2006. Podatki v 
letošnjem letopisu prinašajo stanje na dan 30. marca 2012.
Na prvih straneh  so splošni podatki o rimski kuriji, italijanski 
škofovski konferenci, škofovski konferenci Triveneta in goriški 
cerkveni pokrajini. Glavnina publikacije je seveda namenjena tržaški 
škofiji. Navedeni so številni natančni podatki o stolnem kapitlju in 
kuriji ter seveda o ustroju škofije z njeno razčlenitvijo in ljudmi, ki 
posamezne škofijske urade in komisije sestavljajo in vodijo. 
Zajeten del publikacije prinaša podatke o dekanatih in župnijah z 
navedbo dekanov, župnikov in njihovih sodelavcev ter zgodovinski 
opis vsake župnije posebej. Poimenovanje 14 župnij openskega 
dekanata je tudi v slovenščini. Enako tudi poimenovanje drugih 
slovenskih ustanov in organizacij, kot je npr. Slovensko pastoralno 
središče v Trstu.
Lep del knjige je namenjen tudi imenskemu seznam u vseh 94 
škofijskih duhovnikov, 15 stalnih diakonov ter duhovnikov iz drugih 
škofij, ki so v službi ali drugače delujejo in bivajo v tržaški škofiji. Pri 
vseh so omenjeni osebni podatki in področja njihovega delovanja. 
Prav tako je zabeleženo prepotrebno delo redovnikov in redovnic. 
Zadnje strani publikacije prinašajo osnovne podatke o delovanju 
raznih katoliških združenj, ustanov in organizacij. /  (mab)

Doberdob-Vižintini /  Madžarska kapelica
Na god sv. Benedikta imamo že nekaj let mašo v madžarski kapelici 
v zaselku Vižintini. Ob blagoslovitvi kapelice, pri kateri je bil prisoten 
tudi madžarski predsednik, smo šefu protokola in tudi vojaškemu 
škofu iz Madžarske obljubili, da se  bomo vsakokrat, ko bo tu maša,

še  posebej spomnili vseh 
Madžarov, ki so  padli v 
prvi svetovni vojni na soški 
f ro n ti . O bljubo vedno  
d ržim o  in v m a šn ih  
prošnjah je vedno prošnja 
tudi zanje. Tako je bilo tudi 
letos, ko se nas je zbralo 
kar lepo število, čeprav 
n a s  je  sp re m lja la  tud i 
grenkoba. Kapelica je  bila 
zaklenjena. G. župan iz 
D o b erd o b a  je  ob 
blagoslovitvi dal ključ tudi 
g. župniku. Lani so takoj, 
drugi dan, ko sm o imeli 
ta m  m a šo  na god sv. 

Benedikta, zamenjali ključavnico, čepravje kapelica blagoslovljena, 
saj so  bili ob blagoslovitvi prisotni številni škofje različnih 
veroizpovedi. /  A.

Začel se je ramadan
Za kakih 1,3 milijarde muslimanov po svetu se je  začel sveti mesec 
ramadan, deveti mesec muslimanskega koledarja. Ta koledar se 
ravna po luninih m enah, zato se  zače tek  svetega m eseca v 
primerjavi z gregorijanskim koledarjem vsako leto premika.
V času posta se muslimani od zore do sončnega zahoda odrekajo 
hrani in pijači, pa tudi strastem  ter grdim mislim in besedam. To je 
čas, ko se  posvečajo razmišljanju o življenju in preizkušajo svojo 
pripravljenost odreči se  lagodnosti življenja. Na ta  način naj bi 
razumeli, da so dobrine in premoženje le sredstvo in ne cilj življenja. 
Ramadan je poleg tega m esec Korana, ko naj bi se  muslimani 
intenzivno posvečali branju in razlagi svete knjige. Je eden od petih 
stebrov islama, med katerimi so tudi izpovedovanje vere v Alaha in 
njegovega preroka Mohameda, molitev petkrat na dan, dajanje 
miloščine revnim in bolnim ter romanje v Meko vsaj enkrat v 
življenju.
Tako kot drugod po svetu bodo ramadan obeležili tudi muslimanski 
verniki v Sloveniji. Poleg Ljubljane bodo v islamski skupnosti 
aktivnosti organizirali tudi v Mariboru, Kopru, na Jesenicah, v 
Velenju, Celju, Trbovljah, Novem mestu, Krškem, Kočevju, Postojni, 
Sežani, Ajdovščini, Novi Gorici, Kamniku, Tržiču, Škofji Loki, Kranju 
in Izoli. Mufti Nedžad Grabus in njegovi sodelavci bodo ob ramadanu 
obiskali vse enote skupnosti v 18 mestih po Sloveniji in pozornost 
posvečali enotnosti v skupnosti, m edsebojnem u razumevanju, 
ozaveščanju pri izvrševanju verskih predpisov, vzgoji otrok in 
projektu gradnje džamije v Ljubljani, so sporočili iz Islamske 
skupnosti Slovenije.
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Kratke

ZAHVALA

V  kresn i noči, 24. ju n ija , je  v Bogu zaspal 
naš ljubi brat, svak in str ic

prof. VLADIMIR ŠTURM
Hvala vsem, k i  ste ga cenili in  im eli radi. Iskrena hvala  
zd ra vn iko m  in vsem, k i  so m u  lajšali življen je  v 
zadn jih  mesecih. Prisrčna hvala g. M arjanu  M arkežiču  
za  pogrebni obred in  tolažilne besede ter gospodom  
duhovnikom , k i  so prisostvovali. Posebej iskrena hvala  
prija telju  prof. K arlu Brešanu z a  govor p red  cerkveno  
skupnostjo. Prisrčna hvala g. Z dravku  K lanjščku ter 
pevcem  zbora  M irko Filej z a  občuteno petje. H vala  
vsem, k i  ste se udeležili pogreba ali kakorko li z  n a m i  
žalovali.

SESTRA ANICA Z MOŽEM JO ŠTO M  ŽABKARJEM, 
NEČAKA BORUT IN  DUNJA Z DRUŽINO.

Gorica, Heidelberg, Luksemburg, F rankfurt

s
h *

ŽUPNIJA SV. MAVRA 

IN SILVESTRA
ZDRUZENJE PRIDELOVALCEV 

REBULE-OSLAVJE

PR A ZN IK  SV. ANE
Sportno-kulturno središče Pevma (Gorica) 

26., 27., 28 ., 29 . julija 2012

Č etrtek , 2 6 .  julija 2 0 1 2
ob 19.30 turnir v  odbojki 3 proti 3 

2. Memorial David Sossou 
Glasbeni večer DJ Filip

P etek , 2 7 .  julija 2 0 1 2
ob 2 0 .3 0  koncert DACCAPO 

ob 2 2 .3 0  koncert RADIO ZASTAVA

S o b o ta , 2 8 .  julija 2 0 1 2
ob 2 0 .3 0  koncert mladih rock skupin STATALE 5 6 , PNG,

BK EVOLUTION, DUSTY DREAM, EVIL KEVIL

N ed e lja , 2 9 .  julija 2 0 1 2
ob 9. uri sv. m a la  s procesijo

ob 11. uri razstava slik, prikaz diapozitivov natečaja 
"V dom ačem  vrtu cvetijo..." 

ob  19.30 gledališka predstava
sledi ples narodno-zabavne skupine BRJAR

V primeru slabega  vrem ena dnevni program  o d p a d e

Vse dni bod o  delovali kioski z  jedačo  na žaru in pijačo

Vse dni bo na og led  MEDNARODNA RAZSTAVA REZBARSKIH 
IN  INTARZIJSKIH IZDELKOV

POGOVOR Občinska svetnica Marilka Koršič

Še naprej se bomo vztrajno trudili 
za dobro Gorice, ki trpi!

ZMarilko Koršič, ki je bila 
prve dni maja letos 
drugič izvoljena v občin

ski svet kot kandidatka stranke 
Slovenska skupnost na listi 
Demokratske stranke, smo se 
pogovorili o prvih m esecih v 
obnovljenem  goriškem
občinskem svetu in o perspekti
vah za naše mesto, ki ga vodi 
desnosredinska koalicija z žu
panom  Ettorejem Romolijem 
na čelu.

Kakšno je vzdušje v
občinskem svetu po prvih se
jah?

Prva, um estitvena seja je bila 
28. maja. Bila je posebno dolga 
in burna. Župan Romoli je im el 
dolgin dolgovezen govor; ni bil 
v  najboljši formi, zdelo se je, da 
je bil malo na trnju. Sedemna
jst svetnikov je bilo potrjenih, 
triindvajset je novih . V
občinskem odboru so bili potr
jeni odborniki Silvana Ro
mano, Francesco Del Sordi, Ste- 
fano Ceretta in Guido Germano 
Pettarin; novi pa so podžupan  
Roberto Sartori, Alessandro 
Vascotto, Arianna Bellan in 
Rodolfo Žiberna. Zdi se m i res 
dobro, da je v  odbor prišel 
Žiberna, saj s prejšnjim  
odbornikom za kulturo, Anto
niom  Devetagom, n ism o imeli 
lepih izkušenj ne m i Slovenci 
ne m nogi drugi. Kulturo je 
nam reč pojm oval čisto po  svo
je. Novi odbornik pa je takoj - že 
s pozitivnim  m nenjem  o pris
otnosti novogoriške univerze v  
Gorici - pokazal drugačen 
pristop. Prepričana sem, da bo
m o  z  njim  imeli boljši dialog. 
Občutili sm o torej nekakšen  
prem ik proti sredini, saj je skra
jna desnica, ki jo  je predstavljal 
Sergio Cosma, odpadla. Tudi to, 
da Fabio Gentile ne sedi več v  
odboru, nekaj pom eni.

Se novo vzdušje pozna tudi v  
občinskem svetu?

Kako je v  občinskem svetu, še 
ni povsem  jasno, ker se niso še 
izrekli vsi njegovi člani. Neka
teri so npr. pokazali svoje ne
godovanje, ko  je David Peterin 
na prvi seji začel govoriti v  
slovenskem  jeziku; po  n ji
hovem  m nenju  je im el predolg 
poseg. Tudi drugi sm o posegli 
v  slovenščini, pa n i bilo več iz
gredov.
Prerano je, da bi že zdaj 
povedala, kakšno je vzdušje v  
tem občinskem svetu. Moj prvi 
vtis je, da je bil svet v  prejšnjem  
mandatu bolj homogen, tokrat 
pa je bolj razdeljen. Levosredin
ska opozicija je zelo "razce
frana", v njej je veliko skupin. V 
prejšnjem  m andatu je bil Fo
rum bogat z  idejami, im el je jas
no  in tudi filozofsko dodelano 
usmeritev. Zdaj je več pred
stavnikov občanske liste, ki je 
morda bolj konkretna, a to m o 
ra sicer še dokazati. Največji 
"problem " so trije predstavniki 
Grillovega Gibanja 5 zvezd, o 
katerih še ne vemo, kam spada
jo. Imeti hočejo posebno težo, 
ker so im eli tudi županskega 
kandidata.

Kako pa je med slovenskimi 
svetniki?

V opoziciji si prizadevamo za 
to, da skušamo sploh prikazati, 
kdo smo. Še vedno vidim o pre
cej nepoznavanja naših proble
m o v  oz. ugotavljamo, da se jim  
ne daje dovolj pozornosti. Z  
Božom Tabajem, Walterjem  
Bandljem in Davidom Peteri- 
nom  se dobro razumemo, tako 
mora tudi biti. Sramotno bi bi

lo, če bi bilo drugače: to bi slabo 
vplivalo najprej na volivce. Ko 
gre za probleme naše skupnos
ti, moramo najti skupen jezik. 
Trije svetniki Slovenske skup
nosti sm o v  stalnem  stiku z  
našo stranko. Kot je bilo že v  
prejšnjem  mandatu, se vsaj 
enkrat m esečno srečujemo in 
skupno razglabljamo o našem  
delu. S Cingolanijem sm o se 
dogovorili, da se bom o redno 
srečevali pred sejami 
občinskega sveta, tako 
da bom o usklajeno pose
gali. Svetniki SSk sm o  
zm enjeni, da bom o v 
občinskem  svetu 
vsakokrat posegali v  prid  
našim volivcem, saj 
odgovarjamo v prvi vrsti 
njim . Stik z  n jim i - s 
terenom - je prioriteta, 
takoj za tem  je za nas 
pom em ben dialog s četr
tim svetnikom  in, kar se 
da, z  vso opozicijo. Že 
tako n im am o  dovolj 
številk; ko  grem o na 
glasovanje, je to na 
dlani. Na drugem  
občinskem svetu se je to 
videlo: glede zdravstva 
n i prišlo do dogovora 
m ed večino in opozicijo, 
član večine je predlagal, 
naj o tem razpravlja 
komisija, ta pa še n i bila 
ustanovljena. In vse skupaj je 
šlo k  vragu...

Zadnjič ste predstavili različ
na svetniška vprašanja.

Ja, na dnevnem redu druge seje, 
16. julija, je bil v prvi točki 
predviden županov nagovor, 
Rom oli pa ni povedal nič, na 
kar nas je že navadil... Vsi štir
je sm o nato predstavili svetniš
ka vprašanja. Najpomembnejše 
je bilo, da sm o spom nili na to, 
naj se glede rabe slovenskega 
jezika v  občinskem  svetu up
oštevajo in spoštujejo zaščitna 
zakonska določila. To vprašan
je, ki sm o ga podpisali vsi trije 
svetniki SSk, je predstavil Tabaj. 
Na to vprašanje je župan odgov
oril, da je o tem že govoril z  Liv- 
iom  Semoličem, ko  je bil pred 
dnevi pri njem  ko t pokrajinski 
predsednik SKGZ. Tabaj je Ro- 
m oliju  povedal, da s tem  
odgovorom n i povsem  zado
voljen, ker bi morali o zadevi 
razpravljati v  občinskem svetu. 
Tabaj je župana vprašal tudi to, 
ali je voda v ul. del Carso res 
neoporečna, saj so m enda cevi 
še vedno iz azbesta; Romoli je 
odgovoril, da bo preveril pri 
pristojnih organih. Bandelj je 
župana vprašal, kaj misli o pod
gorski poštni podružnici, ki jo  
nameravajo zapreti; tudi tokrat 
je Romoli obljubil, da se bo in 
formiral. Peterin je predstavil 
vprašanje o še nedokončani 
cesti in krožišču v  Štandrežu, pa 
tudi v ulici Diaz, o čemer je že 
bil govor, pa še o cesti, k i pelje 
do spomenika na Oslavju, ki bi 
jo bilo potrebno urediti vsaj ob 
bližnji obletnici prve svetovne 
vojne.
Jaz sem - že tretjič! -predstavila 
še vedno odprto vprašanje 
parkirišča za osnovno šolo v  
Pevmi; zdi se, da je prišlo do za
vlačevanj in zam ud zaradi for
m alnih napak pri prepisu 
pogodb. "Če boste še vztrajali, 
bo rešeno", je odvrnil župan, 
jaz pa sem m u  zagotovila, da 
bom še vztrajno trkala na ta vra
ta. Vprašala sem tudi, kako to, 
da občina n i vzela v poštev  
deželnega razpisa o doprinosu 
krajevnih uprav, da se omogoči

širši dostop do dela in  
strokovnega napredovanja ter 
kvalifikacije ženskega dela za 
leto 2012; za projekte je bila na 
razpolago vsota 200.000 evrov, 
za posam ezen projekt je bilo 
predvidenih do 25.000 evrov. 
O "enakih m ožnostih"  se pri 
nas govori res malo; v  prejšnji 
upravi je bila komisija sklicana 
le enkrat. Ker sem spet im eno
vana vanjo, se nameravam bolj

aktivirati. Tudi zato sem že 
prvič posegla v to smer. Odbor
nica Silvana Rom ano m i je 
obljubila, da bo odgovorila pis
no.

Tem vprašanjem po navadi 
sledijo tudi primerni odgov
ori oz. se nato kaj reši?

M eni so doslej vedno odgovar
jali. Vedno sem namreč vložila 
tudi pisna dvojezična vprašanja 
in zahtevala pisne odgovore. Ti 
pa niso bili kaj posebno vzpod
budni: napisali so npr., da se kaj 
pač ne da izvesti iz teh ali onih, 
bolj ali m anj tehničnih oz. 
prepričljivih razlogov. Nekaj pa 
je bilo pozitivnih rešitev.
Na zadnji seji občinskega sveta 
so bile tudi volitve predsednika 
sveta. Opozicija je predlagala, 
da bi to bil član iz njenih vrst, 
in sicer Rosa Tucci iz liste Go- 
rizia e ' tua. Ta je prejela 12 
glasov, Rinaldo Roldo, ki pripa
da listi II Popolo di Gorizia - Ro
m oli sindaco, jih je prejel 22 in 
je bil izvoljen za predsednika. 
Škoda, bila bi lepa poteza, ko bi 
opoziciji podelili to vlogo. Gre 
sicer za skoraj "tehnično"  
službo, predsednik občinskega 
sveta vodi seje in mora biti 
nekako nevtralen. Opozicija se 
je iz principa odrekla pod- 
predsedstvu, zato sm o se vz- 
držali.
Na isti seji sm o izvolili tudi 
občinske predstavnike za odbor 
Trgovinske zbornice, k o t to 
predvideva zakon 700 iz  leta 
1975. Izvoljeni so bili štirje 
predstavniki večine in dva iz 
opozicije. Veseli smo, da je 
eden od dveh Walter Bandelj. 

Kaj pa pravi načelnik 
Demokratske stranke 
Giuseppe Cingolani?

V občinskem svetu se zelo lepo 
predstavlja. Pravi pa, da 
m oramo biti čim bolj delavni. 

Zmore povezovati sile opozi
cije?

Sm o sicer šele na začetku, a po  
m ojem  to res ne bo lahko. 
Opozicija je namreč tako razno
lika, da Demokratski stranki v  
bistvu ne dopušča, da bi pre
vzela vodilno vlogo. To je priš
lo do izraza tudi pri obravnavi

resolucije za zaščito avtonom i
je goriškega zdravstva, ki jo je 
prvi podpisal in predstavil Cin
golani. Gaetano Valenti je pred
stavil zelo podobno resolucijo. 
Da bi iz obeh izdelali skupno, 
so se, ob kratki prekinitvi seje, 
sestali načelniki svetniških  
skupin. Prišlo je do nesoglasij 
tudi m ed  opozicijo, ker so neka
teri zahtevali, naj se še nadalju
je razprava v  avli. Tu je 

nepričakovano 
posegel predstavnik  
večine Riccardo Stasi s 
predlogom, naj bi o 
resoluciji razpravljala 
komisija za zdravstvo; 
svetniki večine so 
glasovali za to rešitev. 
Tako sm o izgubili še 
eno priložnost. 
Goriško zdravstvo je 
na udaru. Ko bi v  
občinskem  svetu  
složno odobrili doku
m ent, bi župan im el v  
rokah m očno sporoči
lo, ki biga lahko pred
stavil deželni upravi. 
Tako pa nič. Škoda! 
Občani imamo pogos
to občutek, da Gorica 
zamuja pomembne 
priložnosti. Kakšno 
prihodnost lahko 
čakamo s tako upra-

ruiu u r u  y o ?

Mi lahko samo predlagamo in 
protestiramo. Največ, kar lahko 
dosežemo, je, da nam  kakšno  
zamisel "ukradejo" in ponudijo  
z  druge strani. Na dan vlečejo 
vedno stare "grehe", za vse je 
krivBrancati... In problemi os
tajajo odprti. Travnik je bil očit
no  slabo obnovljen, dela z 
žičnico so ustavljena, nihče ne 
ve, zakaj. O tem nism o še nikoli 
razpravljali v  občinskem svetu, 
to je tabu tema. Katastrofa! 
Problem so tudi parkirni pros
tori, ki jih je vedno manj. Tr
govine umirajo.
N im am o najlepših perspektiv. 
Gledati moramo sicer pozitivno  
in se še naprej truditi. Lepo bi 
bilo, da bi prišlo kaj več ljudi 
poslušat seje občinskega sveta, 
ki so javne. Da bi videli, kaj se 
na njih dogaja.
Župan se je hvalil, da je veliko 
prihranil, ker je bilo malo sej 
občinskega sveta, pa tudi s 
komisijami, saj nekatere niso  
bile nikdar sklicane. Po našem  
m nen ju  je bilo to zgrešeno. 
Izrazili sm o našo pripravljenost 
se odreči sejnini, pa tudi to so 
zavrnili...

Je torej prav žalostno?
Ja, prav žalostno. Problem je, da 
gre vedno slabše, vedno več je 
hudih življenjskih problemov. 
Mesto trpi. Poudarjati moramo 
socialne težave, ki jih je veliko, 
pogledati, kako živijo naši ljud
je. Mladi bežijo iz Gorice, ker tu 
nimajo perspektiv. Popolnoma 
so tudi izgubili zaupanje v  poli
tiko. To je hudo. Pomisliti 
moramo, kako jih spet zaintere
sirati zanjo.
Jeseni ne pričakujem o n ič  
posebno novega ali dobrega. 
Marsikaj se bo morda poslabša
lo, izgubljamo teren. Sm o na 
prepihu, še zlasti kar se tiče 
zdravstva, pa tudi sodstva. Eno 
vleče drugo. Kot m esto  
p o m en im o  v  deželi vedno  
manj. Občinska uprava se očit
n o  ne zna postaviti. Sicer pa bo
m o  m i ostali tam in še naprej 
vztrajali, dokler m orem o z  
željo, da bi tir usmerili v  pravo 
smer.

DD

S-rifiji 
r  "if.ir i' -" .!.

Rodolfo Žiberna, Vesna Tomšič in 
Federico Portelli na tiskovni konferenci

takim  odzivom, bodo prireditelji (ZSKD) letos pripravili četrto 
izvedbo Kapljic, ki bo od ponedeljka, 30 . julija, do petka, 3. 
avgusta 2012 , v Ljudskem vrtu v Gorici. Prireditev bo potekala 
vsak večer med 21. in 22. uro; prijavljenim za nastop bo dana 
možnost, da v nekaj minutah pokažejo, kaj znajo: peti, plesati, 
recitirati, brati, igrati na instrum ent in tako prispevati svojo 
kapljico kulture in jo deliti s  publiko.
Podporo prireditvi so  dali: Dežela FJk, JS KD - Javni sklad za 
ku ltu rne dejavnosti RS, KB C enter, Qubik in II G elatiere. 
Pokroviteljici s ta  Pokrajina Gorica in Občina Gorica.

Štandreška dekanija /  Tri romanja
Š tandreška dekanija organizira V soboto, 11. avgusta, romanje 
na Svete Višarje. Sveta m aša ob 11. uri. Cena za kosilo, žičnico 
in avtobus znaša 4 0  evrov. Vpisovanje do konca julija.
V ponedeljek, 27 . avgusta, bo skupno goriško-tržaško romanje na 
Barbano. Sveta m aša ob 11. uri. Vodi msgr. Dino De Antoni. 
Avtobus in barka 15 evrov. Vpisovanje do 19. avgusta. 
Romanje na Barbano za družine pa bo V nedeljo , 2 . sep tem bra 
popoldne. Ob 15. uri odpelje posebna barka za udeležence 
tega romanja. M ašo vodi msgr. Metod Pirih. Cena za barko 
5 ,50  evra. Za prevoz do Gradeža poskrbi vsak sam . 
Vpisovanje v župnijah.

Kapljice kulture 2012
Kapljice ku ltu re -  G occe di cu ltu ra  -  Gotis di cu ltu re  -  
Kulturntropfen bodo tudi letos poživile vroče avgustovske 
večere. Prireditev je  v teh letih požela veliko uspeha, saj so se  
v tretji izvedbi v štirih večerih, zvrstili na prireditvenem prostoru 
več kot 1 0 3  n a s to p a jo č i  s  6 0  to č k a m i v s lo v e n sk e m , 
furlanskem , italijanskem in nem škem  jeziku. Opogumljeni s
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Bodeča neža  z zborovodjo Matejo Černič

DOBERDOB Bodeča neža ter gosta Goran Ruzzier in Elia Macri'

Bisernobele in rožnate pesmi
B ise rn o b e le  kot 

dragulji, ki privro 
iz n o tran jih  vzgi
bov duše, in  dekliško 

razigrane, rožnate , so 
bile pesm i, ki so jih  na 
k o n certu  v doberdob- 
ski cerkvi sv. M artina v 
torek, 17. julija, 
b riljan tn o  odpela dek
le ta  vokalne  skupine 
Bodeča neža pod vodst
vom  M ateje Cernic.
V organizaciji Prosvet
nega d ruštva  Vrh Sv. 
M ihaela in  krajevne žu
pnije so še enkrat poka
zala, česa so sposobna, 
in  - skupno z gostom a, 
tržaškim  basistom  Go
ran o m  R uzzierjem  in 
p ian is to m /o rg an is to m  
Elio M acrijem  - p re d 
stavila zahteven spored 
sakraln ih  in  posvetn ih  
skladb iz slovenske in  evro
pske zborovske zakladnice. 
Za Bodečo nežo je šlo za 
nekako generalko pred  m ed
n a ro d n im  zborovskim  tek 
m ovanjem  v Španiji, kjer so 
se dek le ta  o d ličn o  izkazala 
(gl. članek na str. 9). Z res raz
nolik im  program om  iz različ
n ih  zgodov insk ih  obdobij, 
od renesanse do sodobnosti, 
so na večeru z naslovom  Bi
sernobele  in  ro žn a te  p e sm i  
povsem  prep riča la  štev ilno  
občinstvo iz vse Goriške, ki je 
do zadnjega kotička n ap o ln i
lo vaško cerkev. Začele so z 
M arijin im a h v a ln icam a so
dob n eg a  m adžarskega skla
datelja  M iklosa Kocsarja in  
renesančnega m ojstra polifo

nije G iovannija Pierluigija da 
Palestrine. Ruzzier in  M acri' 
sta na to  odpela  Rossinijev 
Q uoniam  iz 
Peti te M esse 
Solennelle  
in  C onfuta- 
tis m aled ic- 
tis iz Verdije
ve pogrebne 
m aše. Bo
deča neža je 
n a to  zapela 
eno  najbolj 
z n an ih  sk
ladb Franco
za G abriela 
Faureja,
C antique de 
Jean R acin: 
svečano in

sladko, um irjeno  in  globoko, 
očarljivo za izvajalce in  p o 
slušalce. Basist je nato  ob o r

glah na koru odpel slav
no  Franckovo Panis an- 
gelicus  in  Jeric ijev  Eia 
Mater, skupno z dekleti 
pa še V odopivčevo Ave  
Maria. Posebno doži
vetje je bila  skladba Po- 
n e te m e n te  m ladega Lo
renza D onatija , ki piše 
za zbor v p ro sto ru : 
pevke so v široki posta 
v itv i obkrožile  o b č in s t
vo in  s posebn im i zvoč
n im i u č in k i dale p o 
slušalcem  občutek, da so 
"znotraj sk ladbe”.
D rugi del k o n certa  sta 
Ruzzier in  pianist M acri' 
uvedla  z V ilharjev im  
M ornarjem , n a to  pa so 
dek le ta  odpela  štiri sk
ladbe slovenskih sklada
teljev  Jakoba Ježa, Am
broža Čopija in  Lojzeta 
Lebiča. Zadnja pesem  na 
p rog ram u , Las
Amarillas, je delo inova
tivnega sodobnega ka
nadskega skladatelja
S tephena H atfielda, p i
sano v živahnem  južno- 

m eh iškem  stilu . B urno p lo 
skanje poslušalcev so dekleta 
nagradila z dodatkom .

okroglo obletnico društva z razs
tavo pa tudi izdajo zbornika o 
dosedanjem delovanju. V pri
hodnje želijo privabiti k društvu 
tudi mlajše obrtnike z umetniško 
dušo, ki za svoje rokodelsko 
umetniške izdelke rabijo različne 
materiale.
Na razstavi se predstavlja osem
najst umetnikov samoukov, tri
najst izmed njih je članov sol
kanskega društva, šest pa je 
samostojnih razstavljalcev. Neka
teri so s tostran meje (Ločnik, 
Gorica, Štmaver...). V glavnem so 
ti umetniki odkrili ustvarjalno 
žilico na univerzi za tretje življen
jsko obdobje UNITRI. Ko so se 
dokončno otresli službenih ob
veznosti, so lahko prisluhnili 
svojemu ustvarjalnemu navdihu 
in sprostili svojo domišljijo v ust
varjanju dragocenih unikatnih 
um etnin, za izdelavo katerih 
uporabljajo različne tehnike. 
Tako so na ogled rezbarije, intarz
ije, izdelki v reliefni tehniki in 
pirografiji, pa tudi šivanje, ak
vareli in lepe, sodobno zasno
vane stvaritve v kamnu. Veliko je 
izdelkov v lesu - kozolci, kosci, 

velikanska ročna u ra ..., 
v reliefni tehniki so na 
lesenih ploščah prizori 
iz kmečkega sveta, pa 
tudi utrinki iz rokodel
skih poklicev, nabožni 
motivi, raznovrstne, ču
dovito izdelane ptice... 
Intarzije predstavljajo 
tudi vrsto prizorov iz Kr
panovih dogodivščin, 
akvareli pa prikazujejo 
vedute in druge teme. 
Ta svojevrstna skupins
ka razstava bo na ogled 
tudi naslednje dni, ko 
se bo od četrtka, 26,. do 
nedelje, 29. julija, zvrsti

la še vrsta športnih, glasbenih in 
drugih kulturnih dogodkov. V 
nedeljo bo, kot vselej, slovesna 
sv. maša s procesijo po vasi, če bo 
seveda vreme naklonjeno.

IK

Praznik sv. Ane v Pevmi

Pisanost rezbarskih izdelkov 
uvertura v praznovanje

Malce bolj hladen, pred
vsem pa vetroven ve
čer je prisilil organiza
torje - Kulturno športno društvo 

Naš prapor, novoustanovljeno 
združenje Kra
jevna skupnost 
Pevma, Štmaver 
in Oslavje, žup
nija sv. Mavra in 
Silvestra in 
Združenje proiz
vajalcev rebule z 
Oslavja -, da so 
prvo prireditev 
ob letošnjem 
domačem pra
zniku vaške za
vetnice sv. Ane s 
prireditvenega 
prostora pod 
milim nebom 
prenesli v do
mačo cerkev, ki 
jo je dobrovoljno dal na razpola
go župnik Marijan Markežič. V 
lepi pevmski cerkvi, ki jo bogati
jo Kraljeve poslikave, se je zbralo 
kar precej domačinov in gostov 
iz bližnjih krajev. Ob sproščenem 
napovedovanju prikupne Bar
bare Uršič se je pod akustičnimi 
cerkvenimi oboki vil kulturni 
program, ki so ga z nežnimi ljud
skimi in ponarodelimi pesmimi 
lepo prepletale Kitaristke za dušo. 
To je skupina upokojenk, ki jim 
je glasba vir veselja in notranjega 
miru. Ta posebni glasbeni sestav 
deluje nekaj več kot leto dni v 
Kulturnem društvu Slavec v 
Solkanu. Kitaristke za dušo so z 
glasbenimi nastopi že popestrile 
marsikateri kulturni dogodek, pa 
tudi osrečile goste v domovih za 
ostarele v Novi Gorici, v 
Podsabotinu in na Gradišču.

Občinstvu je na sobotnem 
večeru nekaj uvodnih misli 
izrekla predsednica društva Naš 
prapor Savina Radikon. Izrazila je 
veselje zaradi ponudbe

rezbarskega, intarzij skega in 
restavratorskega društva 
Solkan, ki je ponudilo na 
ogled zanimivo razstavo, na 
kateri so "umetniški in okras
ni predmeti sad prizadevanj 
sosedov iz Solkana, kraja, ki je 
podobno kot Gorica 1. 2001 
praznoval tisočletnico prve 
omembe v zgodovini". 
Poudarila je, da jih s Solkanci 
vežejo dolgoletne vezi, tudi 
sorodstvene, "ki jih je nesreč
na meja za veliko let prekinila 
ali vsaj zrahljala". Prav je, da ti 
stiki spet celostno zaživijo. 
Prav kulturne vezi "naj bodo 
temelj skupnih gledanj in načr
tovanj, kajti brez kulture si ne 
moremo zamisliti razvoja neke 
skupnosti". Dodala je še, da to 
srečanje "predstavlja enega od to
liko kamenčkov oz. drobcev, ki

bodo sestavni del 
velike umetnine, ki 
ji pravimo sožitje 
med iskrenimi pri
jatelji, ki živijo na 
obeh bregovih 
prelepe Soče". Z 
malce grenkobe je 

povedala tudi, da društvo ne 
more uresničiti vsega, kar bi ra
do, kajti ne v Pevmi ne na 
Oslavju ni dvorane. Zato je nji
hovo delovanje omejeno in 

vezano na lepo 
vreme. Spomnila je, 
da je pred kratkim 
ukinjeni Rajonski 
svet Pevma, Štmaver, 
Oslavje bil prava go
nilna sila in finančni 
pokrovitelj vseh nji
hovih dejavnosti. O 
sami razstavi je spre
govoril predsednik 
rezbarskega, intarzi- 
j skega in restavra
torskega društva
Solkan (RIRDS)
Jožko Markič. Po
vedal je, da je bilo 
društvo ustanovl

jeno pred desetimi leti z na
menom združiti umetniške nav
dušence in jih primerno pred
staviti javnosti. Dne 14. septem
bra bodo na solkanskem kra
jevnem prazniku obeležili prvo

Obvestila
Prispevke za Slovenski center za  gla
sbeno vzgojo Emil Komel v  spomin 
na ravnatel|a prof. Silvana Kerseva- 
na lahko nakažete na bančni tekoči 
račun: Banca di CMdale (Via Kugv, 2, 
Gorica) IBAN IT 30 C 05484  12402 
003  570  036  225: SWIFT CIVIIT2C 
S pripisom: za SKUD SILVANA KERSE- 
VANA. Informacije na tajnišlvu SCGV 
Emil KomeL tel. st. 048T 5321 6 3  ali 
0481 547569 .
Svet slovenskih  organizacij
sporoča, da bo v m esecu juliju 
u rad  v G orici z a p r t  ob 
ponedeljkih in petkih.
SCGV Emil Komel organizira 
dva poletna glasbena kampusa 
za učence in novovpisane otroke 
od 6. do 1 2 . le ta  s ta ro s t i  z 
urnikom od 9. do 13. ure. Od
2 7 .8  do 3 1 .8  bo p o te k a l na 
sedežu v Gorici pihalni in trobilni 
k am p u s (za info prof. Fabio 
D ev e tak  -  em ail: 
fabio2410gm@gmail. com). Od 
3 .9 . do 7.9. pa kam pus vseh 
instrumentov na podružnici na 
P lešiv em  (v p isn in a  do 2 0 . 
a v g u s ta ) .  Za in fo rm a c ije  in 
vpisnine info@emilkomel. eu 
AŠZ 01ympia in SD Sončnica 
vabita k vpisu v poletno središče 
“Srečanja 2 0 1 2 ”, ki poteka do 3. 
avgusta v Zavodu Sv. Družine (ul. 
Don B osco  6 6  - G orica). 
Informacije: Dam ijana Č eščut 
med 9. in 11. uro ter med 19. in 
21. uro na tel. 335  5952551. 
Romanje v  Maribor 20. avgusta 
letos ob 150-letnici smrti BI. A. 
M. Slomška. Obiskali bomo tudi 
njegovo rojstno hišo. Vpisujeta 
D ekanija Š tan d rež , župnijski 
urad tel. š t. 0 4 8 1  2 1 8 4 9 , in 
župn ija  Zgonik - te l. š t. 0 4 0  
229166. Pri vpisu akontacija 20  
evrov. Lepo vabljeni na romarski 
izlet.
Mladinski dom prireja pripravo 
na začetek pouka Šolo za šalo od 
27. avgusta do 7. septem bra za 
osnovnošolce in prvošolčke z 
d e la v n ic a m i s lo v e n s k e g a , 
i ta li ja n sk e g a  in a n g le š k e g a  
jezika, matematike, kreativnega 
branja in pisanja in s  pravljičnim 
kotičkom. Informacije in vpisi na 
te l. 3 3 4 - 1 2 4 3 7 6 6 ,  3 2 8 -
3 1 5 5 0 4 0 ,  0 4 8 1 - 5 4 6 5 4 9 /  
5364 5 5  ali po elektronski pošti 
mladinskidom@libero. it. 
Mladinski dom prireja pripravo 
na vstop v srednjo šolo od 3. do 
7. septem bra (za peto-prvošolce) 
in te č a je  s lo v e n s k e g a , 
i ta li ja n sk e g a  in a n g le š k e g a  
jezika, ponavljanje matem atike 
in glavnih učnih snovi v novi 
ponudbi Srednja na štartu, od 27. 
av g u sta  do 7. se p te m b ra  (za 
srednješolce). Informacije in vpisi 
na te l. 3 3 4 - 1 2 4 3 7 6 6 ,  3 2 8 -  
3 1 5 5 0 4 0 ,  0 4 8 1 - 5 4 6 5 4 9 /  
5364 5 5  ali po elektronski pošti 
mladinskidom@libero. it. 
D ruštvo s loven sk ih
upokojencev za Goriško prireja v 
nedeljo, 5. avgusta, vsakoletni 
piknik. V jutranjih urah si bomo 
ogledali Miramarski grad in park. 
P o p o ld n e  bo s r e č a n je  v 
restavraciji Al Mulin - Norbedo pri 
Kopru. Informacije in prijave po 
tel.: 0 4 8 1  3 9 0 6 9 7  (Marija Č.), 
3 4 7 1 0 4 2 1 5 6  (Rozina), 0 4 8 1  
21361  (Ema L.), 0481  882183  
(D rag ica  V.), 0 4 8 1  8 8 4 1 5 6  
(Andrej F.). Na račun 20  evrov. 
D ruštvo s loven sk ih
u p ok ojen cev  za G oriško  
sporoča, da se  vpisovanje za 8- 
dnevni izlet na Sardinijo od 25. 
s e p te m b ra  do 2. o k to b ra  
nadalju je  neprek licno  do 15. 
avgusta. Zato vabi društvo člane 
in p rija te lje , naj s e  čim prej 
prijavijo po tel. 3 4 9 -4 0 4 2 0 6 0  
(Eda L.), 0481  882183  (Dragica 
V.), 0 4 8 1  8 8 4 1 5 6  (Andrej F.), 
0 4 8 1  5 3 2 0 9 2  (Emil D.). Na 
račun  3 0 0  evrov. Pohitite . V 
primeru nezadostnega  števila 
udeležencev bo izlet odpadel. 
KRUT obvešča člane, da poteka 
v p iso v a n je  za sk u p in s k o  
letovanje na otoku Rabu od 8. do 
1 5 . s e p te m b ra ,  pa tu d i, da 
sprejem a prijave za skupinsko

bivanje z vključenim prilagojenim 
paketom  za zdravje in dobro 
počutje v term ah Radenci od 26. 
avgusta do 5. septem bra. KRUT 
obvešča še, da sprejem a prijave 
za in d iv id u a ln a  b iv an ja  v 
termalnih centrih v Sloveniji, na 
že ljo  tu d i s  p rila g o jen im i 
z d ra v s tv e n im i p ro g ram i. 
P o d ro b n e jš e  in fo rm a c ije  in 
prijave na sedežu, korzo Verdi 
51/int. -  tel. 0481  530927  ob 
torkih in četrtkih od 9. do 12. ure 
ali na tel. 0 4 0  3 6 0 0 7 2 , krut. 
go@tiscali. it.
Prodajamo vino iz Goriške rdeče 
sorte - merlot, barbera, cabernet
- v rinfuzi, količina 10 tisoč litrov, 
cena od 0,80 evra do 1,20 evra 
za liter. Tel. š t .  0 0 3 8 6  41  
625393.
Nudim likanje in čiščenje. Tel.
št. 0 0 3 8 6  41885539.
Prijazna in  zanesljiva gospa 
s re d n jih  le t, z v e č le tn im i 
izkušnjam i, nudi v se s tran sk o  
pom oč in n ego  s ta re jš im  in 
bolnim, tudi 24-urno varstvo, vse 
po dogovoru. Pripravljena tudi na 
pom oč pri č iščen ju  d o m a in 
raznih opravilih v gospodinjstvu. 
Kontakt: 003 8 6  5 3 8 8 2 3 5 8  ali 
0 0 3 8 6  40303493 .
Nudim varstvo otrok na svojem 
domu, lokacija Miren. Starost: 0 
m esecev - 5 let. Več informacij: 
0 0 3 8 6  40  700111.
Prodajam stanovanje v Gorici, 
85  kvadratnih metrov (dve spalni 
sobi, kuhinja, dnevna so b a  in 
kopalnica), mirno okolje, garaža. 
Za in fo rm a c ije  p o k lič ite  na 
številko (+39) 335  6525946 . 
Iščem hotel za nakup od Trsta 
do Benetk, v zahodni Sloveniji ali 
Istri. Zaželjeno v obratovanju, do 
vrednosti 15 milijonov evrov. Tel. 
št. 0 0 3 8 6  41 625393.

Čestitke
Za odlično srebrno odlikovanje, 
ki ga je  bila deležna dekliška 
vokalna skupina Bodeča neža z 
Vrha Sv. M ih ae la  na 
m ed n aro d n em  tekm ovan ju  v 
Cantonigrosu v Španiji čestita  
pevkam  in d ir ig en tk i M ateji 
Černič in jim želi še  veliko takih 
v rh u n sk ih  d o se ž k o v  Z veza 
slovenske katoliške prosvete iz 
Gorice.

Sožalje
Ob preranem odhodu predrage 
Vanje izrekava iskreno sožalje 
njenim staršem , možu in sinu. 
Ani in Janez Povše

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje
(od 27 .7 .2 0 1 2  do 2 .8 .2012)
Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na u ltra k ra tk e m  valu  s  
frekvencam i za Goriško 97.5,
91 .9  Mhz; za Furlanijo 103.7 ,
103.9 Mhz; za Kanalsko dolino 
9 5 .7 , 9 9 .5  Mhz; za sp o d n jo  
dolino Bele 98.2 Mhz; za Karnijo 
9 7 .4 , 9 1 , 1 0 3 .6  Mhz; na 
internetu www. radiospaziol03. 
it. S lo v e n sk e  o d d a je  so  na 
sp o red u  v sak  dan , razen ob  
sobotah, od 21.30 do 22.30. Ob 
nedeljah  od 1 4 .3 0  do 15 .30 . 
Spored:
Petek , 2 7 . ju lija  (v stud iu  Niko 
K lan jšče k ): Zvočni z a p is : 
p o sn e tk i z n a š ih  k u ltu rn ih  

rireditev - Glasba iz studia 2. 
e d e l ja ,  2 9 .  ju li ja  (vodi Ezio 

G osgnach): Okno v Benečijo: 
o d d a ja  v b e n e č a n s k e m  in 
rezijanskem narečiu.
Ponedeljek , 3 0 .  ju lija  (v stud iu  
A ndrej B aucon ): N aro d n o 
zab av n a  in zabavna  g la sb a  - 
Zanimivosti doma - Humor.
Torek, 31 . julija: (v studiu Matjaž 
Pintar): Utrinki v našem  prostoru
- Glasbena oddaja z Matjažem. 
Sreda, 1. avgusta (v studiu Danilo 
Čotar): Pogled v dušo  in svet: 
M a ra to n sk i te k  p o v ezu je  
olimpiado z antiko - Izbor melodij. 
Četrtek, 2 . avgusta (v studiu Andrej 
B aucon ): P o le tn a  g la s b a  - 
Zanimivosti po svetu - Humor.
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Odkrili so 100 Caravaggiovih 
najzgodnejših del

Predstavljamo

Gabriella Chmet
Ta teden začenjamo novo 

rubriko, ki smo ji dali na
slov Predstavljamo. V njej 
bomo namreč predstavili nekate

re akterje - s posebnim pou
darkom na ženski ustvarjanosti - 
, ki delujejo na kulturnem  po
dročju pri nas ali v naši bližini, v 
naši skupnosti pa niso toliko poz
nani oziroma so povsem nezna
ni.
Uvodni zapis namenjamo pisa
teljici Gabrielli Chmet, ki se je ro
dila v Kopru leta 1973, od začetka 
devetdesetih let prejšnjega sto
letja pa živi v Trstu. Otroštvo in 
mladost je Chmetova preživela v 
kraju Zrenj, ki leži v občini Opr- 
talj v severni Istri. Zrenj je na sk
rajnem vzhodnem robu zemlje
pisnega jezička, ki ga imenujemo 
tudi Bujski kras. Severno in juž
no, pa tudi vzhodno od Bujskega 
krasa, ki se v smeri zahod-vzhod 
vleče od Buj do Zrenja, je nam 
reč zemlja lapornata. Močno raz
noliko je to področje tudi z je
zikovnega vidika. Omenjeni kraji 
so namreč upravno in politično 
na Hrvaškem, na tem področju - 
lučaj stran od schengenske meje
- pa se poleg istrsko-beneškega

narečja govori tudi slovenščini 
na mah podoben kajkavski go
vor. Veliko ljudi iz teh krajev se 
zato proglaša za Istrane. Gabriel
la se ob vikendih rada vrača v do
mače kraje, to pa dela tudi v 
svojih literarnih delih, o katerih 
bomo spregovorili v nadalje

vanju. Zapišimo naj še podatek, 
da je tu mogoče obiskati izvrstne 
kmečke turizme, v katerih gost 
lahko okusi odlično istrsko hra
no ter druge istrske znamenito

sti, nad katerimi kraljujejo tartu
fi.
Gabriellin literarni prvenec letos 
dopolnjuje svoje peto leto, izšel 
je namreč 1. 2007 pri tržaški za
ložbi MGS Press. Naslov mu je Li- 
bera, una storia istriana (Libera, 
neka istrska zgodba), v kateri av

torica zgodovino svojega kraja, 
okolice in navsezadnje tudi last
ne družine opisuje s pomočjo 
življenjske zgodbe stare tete Libe- 
re, ki je preživela skoraj celo sto
letje. Kar najbolj bode v oči pri 
vsem skupaj, je dejstvo, da avto
rica tako nežno doživlja svoj mik- 
rokozmos, da v vseh dogodkih in 
vojskah, ki so šle mimo njega v 
preteklem stoletju, vidi tujce, če 
ne celo okupatorje. Istrska druži
na se namreč sploh ne znajde v 
Avstro-Ogrski, saj je prepričana, 
da ta država s svojo logiko divide 
et impera škoduje blagostanju te
ga jadranskega polotoka. Tudi v 
Italiji, ki postane kmalu fašistična 
in zato zatira Slovence in Hrvate, 
se ne znajde, pa tudi ne v povoj
ni Titovi Jugoslaviji, katere ko
munizem ne podpira osebne po
bude in jemlje svobodo ljudem. 
Tri leta po Liberi je Gabriella pri

videmski podružnici Državnega 
združenja za Julijsko Krajino in 
Dalmacijo (Associazione Nazio- 
nale Venezia Giulia Dalmazia) 
objavila knjižico, ki vsebuje 
daljšo pripoved z naslovom Dove 
danzavano le streghe (Kjer so ple
sale čarovnice). Gre za zgodbo, ki 
je vpeta v istrsko ljudsko izročilo 
o čarovnicah, postavljena pa je 
prav tako v čas druge svetovne 
vojne in obdobja, ki mu sledi in 
ki ga zaznamuje istrski eksodus.
V njej nastopajo tri mlajše punce, 
ki jih vojna vihra raztepe po sve
tu, ena od njih pa se po dolgem 
času znova vrne v svojo rodno 
istrsko vas.
Februarja oziroma marca letos se 
je Gabriella Chmet predstavila z 
novo zgodbo, ki jo je naslovila La 
promessa sposa in ki prav tako 
pripoveduje o istrskem eksodu
su. Podobno kot Fulvio Tomizza 
je tudi Gabriella svoja prva tri li
terarna dela namenila istrski te
matiki. Povsem drugače pa je 
uglašena njena črtica z naslovom 
Chiaro di luna (Mesečina), ki jo 
je objavila reška literarno-kultur- 
na revija La Battana decembra la
ni. Dogajanje je namreč po
stavljeno v svetovno metropolo 
New York.
Med vsemi Gabriellinimi umet
niškimi podvigi naj omenimo še 
njeno fotografsko razstavo z na
slovom Interno Istria (Istra odz
notraj ), ki jo je pred približno pol 
leta postavila v tržaško knjigarno 
Feltrinelli. V njej je zbrala istrske 
vedute in pejsaže.
Gabriella se oglaša tudi preko 
svoje spletne strani na naslovu 
http: //www. gabriellachmet. it, 
pa tudi na svojem Facebook pro
filu. Njena besedila, ki najboljše 
odslikavajo njen značaj, so ve
likokrat pikra in neposredna, za
radi tega pa tudi zelo povedna. 
Zanimivo pa je predvsem dejst
vo, da pisateljico in umetnico 
najbolj cenijo v kraju San Vito al 
Tagliamento v pokrajini Porde
none, kamor jo skoraj vsako leto 
vabijo ob 10. februarju.

Primož Stuiman

Iskrenemu pri ateliu v spomin
Pred 20  leti je  10. julija umrl Franc Mljac. Rodil se  je  21. maja 
1937 v Lokvi, a je  že od mladih let živel v Trstu. Tu je  maturiral 
na slovenskem klasičnem liceju in diplomiral iz političnih ved na 
pravni fakulteti z nalogo o slovenskem geografu Antonu Meliku. 
Leta 1968  je  na študijskih dnevih v Dragi sodeloval v razpravi 
o izseljevanju s  prispevkom o stanju  v Kanalski dolini. Na 
zborovanju slovenskih geografov je  naslednjega leta sodeloval 
s  podobno razpravo, kije bila kasneje objavljena v Geografskem 
obzorniku. Od ustanovitve dežele Furlanije-Julijske krajine je  
delal v tiskovnem uradu kot prevajalec. Že od mladih let je  
a k tiv n o  d e lo v a l v ra z n ih  s lo v e n s k ih  d e m o k ra t ič n ih  
organizacijah: mladinskih, kulturnih, prosvetnih, gospodarskih 
in političnih.
Vsem, ki sm o ga poznali, bo ostal v neizbrisnem spominu kot 
iskren prijatelj. /  (mab)
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Igranju predan...
Če se povrneva nazaj, kako pa 
je bilo z vašim sodelovanjem 
na radiu?

Nikoli nisem raziskoval, koliko 
radijskih vlog sem odigral, a go
tovo jih je bilo kakih dvesto, tri
sto ali še več. Spominjam se neke 
anekdote. Neki režiser iz Kopra, 
pol Italijan pol Slovenec in Hr
vat, Anton Marti, je veliko režiral 
tudi na televiziji, bil je "instink- 
tivec". Nekoč je o radijskih od
dajah dejal, da so kot "closet pa
pir": “Ena oddaja briše druga"! 
To so bili začetki televizije. Gara
li smo. Cel dan smo snemali, 
zvečer sem šel takoj v hotel, da 
sem vsaj urico lahko spal. Potem 
pa sem celo noč snemal. Zjutraj 
sem eno uro spal, ob sedmih pa 
sem šel k  maskiranju. Med sne
manjem, če je ostalo kaj časa, 
sem šel še na kakšno predstavo v 
Trst!
Film gotovo bolj izmuči ko t gle
dališče. Pri filmu moraš sam na
praviti vlogo, sam preštudirati, 
kako in kaj. Potem moraš vzeti 
snemalno knjigo, kajti snemajo 
se kadri, prizori, ki niso po vrsti. 
Snemal sem tudi v tujini: Parizu, 
na Dunaju, v Železni Kapli. Tu so 
igralca cenili. Tega prej nisem ve
del. Ko sem prišel na snemanje, 
sem videl, da je na stolu pisalo 
moje ime! Čakalo me je vozilo. 
Pri nas v  Sloveniji po koncu sne
manja m i je organizator rekel: 
“Daj, Zvone, pelji dom ov še te 
statiste"! Glede televizije pa sem 
sedaj zelo razočaran. Nič ni na 
njej.

Ste morda kdaj sinhronizirali 
risanke?

Samo enkrat sem sinhroniziral 
samega sebe. Snemali smo film

Sončni krik z  Boštjanom Hlad
nikom. Igral sem nekega malce 
čudaškega direktorja. Ker smo 
snemali zunaj in je bilo dosti šu
mov, sem pač moral sinhronizi
rati sebe. Takrat sem se tako po
til ko t še nikoli v svojem  
življenju! Ni šlo. Z  veliko muko  
sem to opravil. Zato se potem ni
sem nikdar več 
spuščal v to. Nisem  
hotel nikoli več po
skusiti česa takega. Ni 
m i bilo všeč.

Kaj pa mislite o 
kritiki in kritikih?

Včasih sem komaj 
čakal, da sem prebral 
kritiko. Potem pa 
sem bil do kritikov  
bolj kritičen. Dobri 
kritiki, ko t sta bila 
France Koblar in Jo
sip Vidmar, so napra
vili celo analize ka
rakterjev. Veliko kri
tikov pa je na Trst 
gledalo ko t na 
nekakšno obrobje. Še 
igralci so imeli tak 
odnos. Spominjam  
se na Potokarja, ko sva pred 50 
leti snemala film Tistega lepega 
dne in m i je rekel: "Poslušaj, 
Zvone, jaz te gledam, gledam, a 
veš, da si ti kar v redu igralec. Ti 
bi moral priti v  Fjubljano, da se 
malo rehabilitiraš"! Ljubljana se 
namreč konča pred Vrhniko!

Pa še malce provokativno 
vprašanje: gledališče ima še 
zmeraj smisel in vlogo v  da
našnjem času vseh mogočih 
tehničnih vragolij?

Gledališče ima smisel. Ogromno 
bi moralo povedati v  tem času

krize. Vse je sicer odvisno od 
umetniškh vodij, kaj izberejo in 
kako izbirajo. Od tega je odvisna 
tudi zasedba. Ena izmed napak 
SSG je bila storjena takrat, ko 
vodstvo ni protestiralo proti ita
lijanskemu sklepu, da nam niso 
priznavali gostovanj na manjših 
odrih. To velja še sedaj. Nihče se 
ni še lotil reševanja tega proble
ma. Če predstave niso priznane, 
ne dobijo subvencije. Politično 
bi bili morali Slovenci reagirati 
na to krivično postavko.

Kaj bi svetovali fantu ali dekle
tu, ki bi rada ubrala igralsko 
pot?

Naj preizkusi najprej svoj talent; 
če ga gledališče zanima, naj le 
gre na Akademijo, mora pa pred
postaviti, da ta poklic v sloven
skih razmerah mu ne bo prinesel 
"profita". Zelo težko se bo pre
bijal skozi življenje, posebno  
zdaj. Edino, če najde ves svoj 
smisel v  izoblikovanju, ust
varjanju novih likov, vzdušij, če 
vidi tam perspektivo svojega 
življenja, potem  pa naj gre in naj

dela trdo in uspelo m u bo. Na 
AGRFT je pa treba iti, ker se tam 
naučiš "obrti". V teatru so pač  
določena pravila, ki jih je treba 
poznati in obvladati. Česarkoli se 
lotiš, se moraš lotiti celostno, z  
vso energijo.

Niste nikdar poučevali na Aka
demiji?

V Trstu sem imel določene učen
ce, ki sem jih učil interpretacijo.

Vam sedaj manjka oder?
Ja in ne.

Nam gledalcem manjkate vi. 
Po mojem so me malce 
tudi odpisali. Včasih 
sem si želel še kaj igrati. 
Za konec pogovora pa še 
to: kako poteka vaš vsak
danjik zdaj, ko vas, žal, 
ne videvamo več na odr
skem prizorišču? Kako 
se počutite v Gorici?
V Gorico sem hodil že 
pred veliko leti. Včasih 
sva z Bogdano ob polet
nih počitnicah celo stre
gla v kavarni (oče Bog
dane Bratuž je bil nam
reč lastnik slavne kavar
ne Bratuž v  ul. Mameli, 
op. p.). Gorica je v redu 
mesto, kar se slovenske 
produkcije tiče, ima 
prav vse: dve dvorani, 
zbore, veliko delovanja. 

Včasih m e seveda spomini odne
sejo v  Dramo, v Celje, Maribor...
V današnjem času preživljam  
"kmečko življenje" na Krasu. Tu
di sam se ukvarjam z vinogra- 
ništvom, seveda v majhni meri, 
za sproti, teranček...
Kar pestro je, tudi ob vnučku. V 
Brdih imamo sorodnike. Včasih 
delam še kaj na radiu.

Zahajate v gledališče?
Od časa do časa, največkrat sicer 
malce žalostno odhajam iz nje
ga. Sem pa tja m e kaj prevzame, 
velikokrat pa ne.

Strokovnjaki zatrjujejo, da so odkrili 100  najzgodnejših del 
ita lijan sk eg a  b a ro č n eg a  slikarja  M ichelangela  M erisija, 
poznanega kot Caravaggio (1573-1610). O njih s e je  mogoče 
podučiti iz dveh e-knjig, ki s ta  izšli v petek. Knjigi sta  dostopni 
v štirih jezikih.
Dela s ta  um etnostna  zgodovinarja Maurizio Bernardelli in 
Adriana Conconi Fedrigolli odkrila med predmeti iz delavnice 
um etnika Sim oneja Peterzana, pri katerem  s e j e  Caravaggio 
nekaj ča sa  učil. Risbe in slike sicer hranijo v gradu družine

Sforza (Castello Sfor- 
ze sc o )  v M ilanu , v 
k o m p le k su , v k a te 
rem deluje več muze
jev in kjer hranijo več 
ra z lič n ih  z b irk . Po 
ocenah strokovnjakov 
so vredne okrog 700  
milijonov evrov. 
“N ekako sm o čutili, 
da je  nem ogoče, da 
Caravaggio za seboj 
ni p u s ti l  n o b e n ih  
zapiskov in nobenih 
š tu d i j  v d e la v n ic i  
u m e tn ik a , ki je  bil 
tako slaven, kot je  bil 
njegov učitelj”, je  de
jal Bernardelli. 
Bernardelli in Conco

ni Fedrigollijeva s ta  pregledala več kot 1000  kosov iz zbirke del 
iz Peterzanove delavnice v gradu družine Sforza. Dve leti s ta  
proučevala umetnikova dela po cerkvah in muzejih te r razvila 
metodologijo za identificiranje Caravaggiovih zgodnjih del.
Kot je  dejal Bernardelli, vsak um etnik razvije lasten stil, ki je  v 
skicah razločljiv skozi geste  in tipe teles. Te se  v njem zasidrajo 
skozi ponavljanje in se  nato  vlečejo skozi celotno njegovo 
ustvarjanje. Michelangelo Merisi da Caravaggio (1573-1610) 
je  deloval v Rimu, Neaplju, na Malti in Siciliji. Razvil je  značilen 
osebni slog z dramatičnimi svetlobnimi kontrasti in občutkom 
za podrobnosti. Kot predstavnik naturalizm a v baroku je  s 
svojim živim ustvarjalnim pristopom, tem ačnim  koloritom ter 
m otiviko p re težn o  iz življenja p rep ro stih  ljudi vplival na 
poznejše um etnike, kot s ta  Rem brandt ali Velazquez.

Poslušajmo... z branjem
Hiša -  Skoraj poletje (Zkp Rtv, 2011)
Hiša je eden izmed najbolj osnovnih, prvinskih izrazov, nabito polnih 
simbolnega pomena, a tudi vsakdanjih odtenkov. Poznamo primere 
ljudstev in posameznikov, ki se, samovoljno ali pod prisilo, preživljajo 
na nomadski način, toda težko si predstavljamo tako življenje. Hiša oz. 
dom je ena tistih stvari, ki jih nenehno in na vsakem koraku iščemo, 
čeprav se delamo, da zmoremo sami. Pa ni tako.
Izbira takega imena za glasbeno skupino je drzna in hkrati preprosta 
stvar. Kakšne vratolomne skovanke, vendar. Poslušajte, kako zveni 
tole: Hiša.
Pravo ime je v začetku devetdesetih let prejšnjega stoletja izbrala 
skupina glasbenikov, ki so po dveh desetletjih uspehov ostali zvesti 
drug drugemu in... svojemu imenu. Avtorska duša Andrej Guček (vokal, 
solo kitara, klavir, orglice), Vili Guček (bas kitara), Martin Koncilja,

-

(ritem kitara) in Iztok Pepelnak (bobni) so svoje prazačetke postavili že 
leta 1981, a temeljni kamen Hiše je bil položen deset let kasneje. 
Skupina je lani proslavljala jubilej z novim CD/DVD izdelkom Skoraj 
poletje in s  slovesnim koncertom v Cankarjevem domu, kjer so 
sodelovali izvrstni Boštjan Gombač, Jure Tori, Andraž Mazi in Žiga 
Golob. Izdelek obeležuje 20 let plodnega ustvarjanja, Deseta plošča 
za deset svežih studijskih skladb, ki jih plemenitijo video posnetek 
koncerta na oddaji Sobotna noč leta 1999 in nastopa v oddaji na 
Glasbena ogrlica leta 2002. Album je najavil single Dež, katerega 
prvotno verzijo lahko slišite na akustičnem solo albumu Andreja Gučka 
Temne zore.
Ne morem mimo priznanj: nominacija za najboljšo debitantsko ploščo 
Zlata nota, dvakrat Zlati petelin (za najboljšo kompilacijo 2000 in 
ploščo v tujem jeziku 1997), pa še novinarske in festivalske nagrade. 
Njihova glasba je brezčasna, neodvisna od minljivih modnih muh ali 
osebnih okusov. P reprosta, pogosto akustična in bendovsko 
zapakirana glasba, sloni na folk-rock akordih akustične kitare, ki 
razvijejo vso instrumentalno moč v električnih solažah in energični 
igrivosti bobnov. Vse to pa služi le v oporo besedilu, ki ga skupina Hiša 
prevaja v večglasno igro “alla” podalpski Crosby, Stills, Nash & Young. 
Zgodovinske skladbe, kot so Ledene ceste, Kompas srca in Neskončna 
pot, kažejo na poetično občutljivost zasedbe, ki razmišlja globoko in 
govori z besedami, ki so nam vsem sorodne. Vsak izmed nas je 
posebna zgodba, a kako smo si podobni! Dovolj je, da spregovorimo. 
Kozmični folk, pač.
Idealna plošča ob očiščevalni moči burje ali bistrem večernem hladu. 
Priporočam!

Jernej Šček

HIŠA
Skoraj poletje

Maunzio Bcmiudclli Curuz 
Adrinnn Conconi Fedrigolli

GIOVANE CARAVAGGIO 
LE CENTO OPERE RITROVATE
la  vrbi dtr rmiuiioiui J Mrrrm
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N a zborovskem  tekm ovanju v  Cantonigrosu Odkritje doprsnega spomenika Franca Jeze v  Hajdini

dvs Bodeča neža jzj emen sin slovenskega
zelo prepričljivo do narodnega občestva

pomembnih uspehov 0
Sončna in  vroča 

Katalonija je bila v 
prejšnjem koncu tedna 

eno od središč evropskega in 
svetovnega zborovskega 
petja. Tam se je nam reč 
zbralo skoraj 50 zborov iz 
vseh celin na tradicionalnem  
zborovskem tekm ovanju 
Cantonigros. Gre za malo 
mestece, ki leži približno 100 
kilom etrov severno od 
Barcelone, in  kjer je podoba 
Katalonije nekoliko različna 
od tradicionalnih plaž Coste 
brave ali uživaškega duha 
katalonske prestolnice. Tukaj 
ni morja, pogled se bo prej 
ustavil na gričevnatem  svetu, 
ki je sicer nekoliko odrezan

od turističnih centrov, a je 
zato bolj tipično katalonski. 
Cantonigros pa je hkrati že tri 
desetletja ena od prestolnic 
petja. Vsako poletje se 
nam reč že trideset let tam  
zbirajo zbori iz celega sveta 
na tekm ovalnem  festivalu, ki 
je zaradi heterogene 
prisotnosti v času vse bolj 
pridobival na ugledu. Ob 
tridesetletnici so ga letos 
preselili nekoliko južneje v 
večje m esto Vic. Letos se ga je 
udeležilo 43 zborov iz 
številnih držav. Med drugim  
so nastopali tudi pevski zbori 
s Kitajske, Argentine, 
Indonezije, Filipinov in 
seveda številnih evropskih 
držav. Letošnjega tekm ovanja 
Cantonigros pa se je udeležila 
tud i dekliška vokalna 
skupina Bodeča neža z Vrha 
sv. Mihaela. Vrhovska dekleta 
pod vodstvom dirigentke 
Mateje Černič so se prijavila v 
dve kategoriji: v prvi so se 
pom erili ženski pevski 
sestavi, v drugem  pa je bila 
rdeča n it ljudsko petje, 
tekmovali pa so lahko moški, 
ženski in  m ešani pevski 
zbori. Po nastanitvi na kraju 
tekm ovanja v četrtek, 19. 
julija, je vrhovski dekliški 
sestav prvič nastopil 
naslednjega dne, v petek 20. 
julija. Šlo je za tekm ovalni 
nastop v kategoriji ženskih 
zborov. DVS Bodeča neža je 
predstavila heterogen ter 
zgodovinsko in  stilistično 
raznolik program. Ob 
obvezni skladbi sodobnega 
avtorja Miklosa Kocsarja 
(Salve regina) so nam reč 
predstavila še renesančnega 
skladatelja Giovannija Luigija 
da Palestrina (Ave regina 
coelorum ) ter nato  ponovno 
posegla po sodobnejših 
m elodijah: najprej je v 
tekm ovalni dvorani zadonela 
Zima, izpod peresa Lojzeta 
Lebiča, in  ob sklepu še

tradicionalna španska Las 
amarillas, ki jo je uglasbil 
Kanadčan Stephen Hatfield. 
Strokovna žirija je bila nad 
izvajanjem vrhovskih deklet 
očitno zelo zadovoljna: 
njihov nastop so nam reč 
ocenili s 168,5 točkami. DVS 
Bodeča neža si je tako 
priborila drugo mesto, za 
prvouvrščenim  zborom  
M agnificat Youth choir iz 
Budimpešte je zaostala za 
samo 0,5 točke, tretjeuvrščeni 
zbor Grex vocalis iz Osla pa je 
pristal na 164 točkah. Zelo 
uspešno so dekleta z Vrha sv. 
M ihaela nastopila tudi na 
drugem  tekm ovalnem  
dnevu, ko je bil na vrsti še

spored z ljudskimi pesm im i. 
Vrhovska dekliška vokalna 
skupina je v tem  kontekstu 
predstavila različne izseke iz 
slovenske ljudske zakladnice. 
Najprej so predstavile 
belokranjsko Na vrtu mi 
Javor zeleni, ki jo je uglasbil 
Jakob Jež, ščepec primorske 
m elodičnosti so dodale z 
istrsko Dajte novici na kolač 
(Ambrož Čopi) ter sklenile s 
prekm urskim  ritm om  napeva 
Fčelica zleteila (Lojze Lebič). 
Doseženo četrto m esto s
128.5 točkam i je bilo v 
m očni konkurenci 17 zborov 
(številni so ljudske pesm i 
oprem ili tudi s 
koreografijami) pom em ben 
uspeh: pred vrhovskimi 
dekleti so se uvrstili samo 
zbor Univerze s Filipinov s
136.6 točkami, M agnificat 
Youth choir iz Budimpešte 
(136) ter zbor Allegri 
C hildren 's Choir (130,3). V 
obeh kategorijah je slovensko 
pesem zastopal tudi ženski 
pevski zbor Grudnove šmikle 
iz Železnikov.
M ednarodna strokovna žirija 
je nastop DVS Bodeča neža 
ocenila zelo pozitivno.
Posebej so pohvalili ulitost 
zvoka in  dobro intonacijo, 
izpostavila pa je tudi 
m uzikalost in prepričljivost 
izvedbe. Dirigentka Mateja 
Černič je ob teh  priznanjih 
izrazila veliko zadovoljstvo: 
»Tako velik uspeh je odličen 
zaključek letošnje sezone. To 
je za nas po Naši pesm i v 
M ariboru že drugo 
tekm ovanje letos. Mislim, da 
je uspeh tudi pošteno 
poplačal trud  in  dobro voljo, 
ki so ju v dodatne vaje in  v 
podaljšano sezono vložila vsa 
dekleta«. Na vidiku so sedaj 
seveda poletne počitnice, a le 
do začetka nove sezone, ko 
bodo pevke čakali novi 
zborovski izzivi.

AČ

V celoti objavljamo miselno 
bogat in pomenljiv nago
vor, ki ga je imel pisatelj 

Boris Pahor v vasi Hajdina blizu 
Ptuja 22. junija 2012 na odkritju 
doprsnega kipa slovenskega pisa
telja, časnikarja in publicista Fran
ca Jeze (1916 -1984). Slovesnost v 
Jezovem rojstnem kraju se je uje
mala z izidom knjige, ki jo je izda
la Slovenska matica z naslovom In 
zgodil se je čudež, s tekstom, vze
tim iz Jezove brošure. / Ured.

Spoštovani občani 
in dragi prijatelji, 
z  občutkom zadoščenja sem 
sprejel vabilo, da spregovorim ob 
tej slovesnosti, zadoščenja, da je 
počaščen, kakor si zasluži, velik 
sin slovenske domovine. Gre 
namreč za človeka, ki je poleg 
Jožeta Pučnika eden izmed redkih, 
ki je iz upora proti diktaturi zapu
stil državo, zato da bi kot svobo
den človek deloval za demokra
cijo in za svobodno Slovenijo. Se
veda svoboden človek, a kot apo- 
lid ter brez državljanstva obsojen 
na skromno življenje, ki m u ga je 
še grenila slovenska tajna policija 
z  vplivom, ki ga je imela čez mejo 
na našo narodno skupnost. Jeza 
namreč ni hotel daleč v svet, želel 
je biti zraven dogajanja v  Jugosla
viji, obenem pa biti tesno v sožitju 
z  nami, ki smo po četrtstoletnem 
fašističnem uničevanju našega je
zika začenjali na novo graditi re
nesanso naše kulture tako tržaške
ga kotgoriškega življa.
Ze v prvih revijah, ki jih je Jeza iz
dajal skupaj z  demokratično 
usmerjenimi razumniki - bil je 
eden izmed osrednjih sodelavcev 
tednika Novi list, ki ga je urejal dr. 
Drago Legiša -, je postavil osnovni 
zgodovinski prikaz, v katerem je 
ocenil osvobodilni boj kot prvo 
odločilno potrditev narodnega 
subjekta, kljub nesprejemljivim 
potezam partijskega početja kot 
zgrešeni poziciji nasprotnega ta
bora. To modro in odrešno sta
lišče, ki je jugoslovansko Slovenijo

postavljalo kot zmagovalko dru
gega svetovnega konflikta in spo
pada, je nudilo, tako je verjel, 
možnost še nadaljnjega razvoja, to 
je samostojnost slovenske držav
nosti.
Dosegi tega cilja so bili posvečeni 
vsa leta, vsi meseci v  letu, vsi ted
ni in dnevi Jezovih študij in spi
sov, za objavo katerih je šel pri- 
služeni honorar za kak prevod ali

radijsko igro.
Za objavo spisov in političnih 
brošur pa ni zadostovalo, da jih je 
oddal kakemu uredniku, ampak 
jih je moral kot samostojen mislec 
namreč izdati v samozaložbi, kar 
pomeni, da oddaš tekst stavcu, ki 
je doma v  slovenskem jeziku, in 
potem tiskarju, kin i nujno sloven
ski človek: za vse operacije tiska 
mora torej poskrbeti sam.
Vse to omenjam, ker je bilo pred 
iznajdbo računalnika in novega ti
skarskega sistema vse početje zah
tevno, stavec je namreč tekst vlil v 
svinčene vrste, iz katerih je bila 
potem sestavljena stran. No, in 
ravno pri tem opravilu, pri oddaji 
spisa stavcu sem se z  Jezo večkrat 
srečeval, ko sem izdajal revijo Za
liv, kar je trajalo 24 let do leta

1990, ko se je pojavila demokra
cija na Slovenskem.
Bila sva podobnega mišljenja, jaz 
sem zagovarjal nastanek konfede
racije, ker sem se bal (in se bojim) 
sosedov, Jeza pa je bil tudi za neke 
vrste konfederacijo, a samo kot 
odskočno desko za samostojnost. 
Oba sva upala, da bodo komunisti 
postali bolj samostojni, ko bodo 
ugotovili, da je narod za to -  in te

daj se bo zgodil čudež, je napisal v 
enem izmed svojih zadnjih brošur 
Jeza v preroškem duhu.
Njegova izredna podoba prihaja 
še bolj do izraza, če upoštevamo, 
da je ta slovenski Mazzini, zagle
dan v prosto slovensko državo, 
medtem ko je čakal, da bi zgodo
vina dozorela, bistveno sodeloval 
pri kulturni rasti obmorske Pri
morske, ki je z novim gledališčem, 
dnevnikom in založniškimi 
podjetji zmeraj bolj krepila svoj 
kulturni potencial. Vsekakor 
lahko rečemo, da imajo ocene 
predstav in knjig, ki smo jih v ti
stih desetletjih izdali, za podpis Je
zov psevdonim in kasneje tudi 
njegovo pravo ime. Tega se takrat 
tako jasno nismo zavedali, čeprav 
smo cenili njegove sodbe, razode

lo se nam je, ko je Jeza utihnil in 
tiho odšel.
Poleg te že zelo bogate bere mora
m o še vzeti v  poštev vse Jezovo sa
mostojno književno delo. Najprej 
njegovo knjigo o Dachauu, kjer 
priča o svojem taboriščnem 
življenju s pisateljskim peresom in 
zrelo pripovedjo, s katerima si za
služi postumno častno mesto med 
pisci slovenske književnosti. O 
vsem drugem bo treba še preveri
ti, kaj vse je nastalo poleg romana 
o povrnjencu iz taborišča, novel 
in fantastičnih spisov, tako da se 
človek čudi, kako je vse to fizično 
zmogel.
Tako če vzamemo v poštev celoto 
njegovega delovanja, njegove in 
ženine skromne doprinose za 
družino in hčerkino šolanje, ugo
tovimo, da je šlo za izredno sk
romno življenje v resnici in duhu 
tistega krščanskega socialstva, ka
terega vidni predstavnik je bil Ed
vard Kocbek z  revijo Dejanje, ki je 
nastala po razhodu zaradi objave 
eseja Premišljevanje o Španiji. Je
zov brat je pisal v Dejanje in bi 
verjetno tudi Franc, ko ne bi zara
di začetka upora revija utihnila. 
Zaradi pripadnosti temu gibanju 
si je Jeza zaslužil ovadbo in Da
chau kakor številni drugi, katerim 
so organizirani protikomunisti 
očitali samo to, da niso bili z  nji
mi. Zgodilo se je tako tudi podpi
sanemu.
Franc Jeza je ves potek najprej 
predvojnega razhajanja, dogajanja 
m ed bojem in razvoj po koncu 
vojske doživel sam in ga zato po
daja v zbranih spisih, ki jih zdaj 
imamo po zaslugi hčerke Eveline 
in Draga Jančarja, ki je delo sprejel 
kot vredno Slovenske matice. 
Tako danes dobimo pravzaprav iz
redno pomembno pričevanje, ki 
bo za marsikoga odkritje, vas Haj
dina je počaščena z  njegovim ime
nom, njen sin pa jena slovesnosti 
dobil doprsni kip.
Gre torej, spoštovani in dragi prija
telji, z  ene strani javna zahvala in 
počastitev izjemnega sina sloven
skega narodnega občestva, z druge 
pa za zgled današnji družbi, ki išče 
samo korist in pozablja na skupno 
dobro, za družbo, ki bi se morala 
sramovati svoje klavrne sebično
sti tudi ob podobi človeka, ki je za 
svojo svobodno državo dal zadnjo 
celico svojega telesa in zadnji vi
nar skromnega honorarja.

Boris Pahor

JOLKA MILIC

Umberto Saba

TUJI PESNIKI O NAŠIH KRAJIH IN LJUDEH

KAVARNA TERGESTE

Kavarna Tergeste, ob tvojih belih mizah 
pijanec ponavlja svoje delirije; sam pa 
na njih pišem svoje najbolj vesele pesmi.

Kavarna tatov, brlog razuzdank, 
ob tvojih mizah sem muke pretrpel 
in si v trpljenju zoblikoval novo srce.

Mislil sem: Ko se bom dodobra naužil 
smrti in niča, ki si ga v njej prerokujem, 
m i bo sploh poplačano, da sem živel?

Velikodušno si ne upam, da bi se hvalil; 
čepa je rojstvo napaka, še do svojega sovražnika 
bi bil bolj prizanesljiv za še večjo krivdo.

Ljudska kavarna, kjer sem nekoč skrival 
svoj obraz, te zdaj ves radosten gledam.
Saj ti pobotaš italijana in Slovenca *

pozno ponoči, okrog tvojega bilijarda.

* Saba sicer piše slavo (slovan), a takrat 
so v  Trstu tako imenovali le Slovence.

O avtorju
Umberto Saba (Saba je psevdonim, njegov resnični priimek je Po
li) je bil rojen v Trstu leta 1883, umrl pa je v Gorici leta 1957. Po
tem ko je doštudiral in v Salernu odslužil vojaški rok, je v Trstu od
prl malo antikvarično knjigarno. Leta 1903 je izdal svoj pesniški 
prvenec z naslovom II m ioprim o libro dipoesie (Moja prva pe
sniška zbirka). Tej so sledile: Poesie (Pesmi), 1911; Coi miei occhi 
(S svojimi očmi), 1912; La serena disperazione (Vedri obup), 1920; 
Cose leggere e vaganti (Lahne in blodeče stvari), 1920; L'amorosa 
spina (Ljubezenski trn), 1921; Preludio e canzonette (Preludij in

pesmice), 1923; Cuor morituro (Umirajoče srce), 1926; Preludio e 
fughe (Preludij in fuge), 1928; Parole (Besede), 1934; Mediterra- 
nee (Sredozemske), 1947; Uccelli -  quasi un racconto (Ptice -  sko
raj povest), 1950-51. Verjetno sem spregledala kakšen naslov. Vse 
te zbirke skupaj zbrane so se počasi in druga za drugo prelivale v 
njegovo Pesmarico oz. II Canzoniere, ki je postajal postopoma 
zajetnejši in doživel tudi popravke in izboljšave. Najmanj štiri pe
smarice so izšle že za njegovega življenja, še nekaj pa po njegovi

smrti. Leta 1961 je bila zajeta v njej že vsa njegova pe
sniška produkcija. Leta 2008 je tržaška založba Mla
dika izdala dvojezično moj izbor Sabovih pesmi 
- po Einaudovi antologiji II canzoniere (Pesmarica) iz 
leta 2004) - z naslovom Bevo quest'aspro vino /
Pijem to trpko vino, vanjo sem vključila kar veliko 
pesmi, ki tako ali drugače zadevajo nas, Slovence. Že 
naslov je vzet iz pesmi Contovello / Kontovel. Veliko 
pesmi je posvetil svoji devinski dojilji Pepi (Jožefi Ga- 
brovič por. Sabac), na katero je bil do njene in svoje 
smrti naravnost sinovsko silno navezan. V neki pe
smi (Campionessa di nuoto /  Prvakinja v plavanju) 
govori o mladi, prikupni in izvrstni tržaški plavalki iz 
Barkovelj, ki je bila v tridesetih letih članica državne 
reprezentance, od nas pa dolgo pozabljena, dokler ni 
leta 2010 v Prim. dnevniku (6. julija) obudil nanjo 
spomin Bruno Križman in dodal k zapisu še Sabovo 

pesem v italijanščini, revija Kras v štev. 103/104 istega leta pa je 
plavalki Ivici Škerlj posvetila več strani in dodala tudi pesem v slo
venskem prevodu. Gornji prevod je vzet iz že omenjene dvojezič
ne antologijske zbirke Bevo quest'aspro vino/P ijem  to trpko vi
no.

P. S.: Glede z malo pisanih italijanih, Slovencih in Slovanih, jaz jih 
namerno pišem z malo začetnico, da je čim manj velikih črk v po
vedih, saj so čisto odvečne. Tudi italijani so jih nekoč pisali z ve
liko, ko sem jaz hodila v njihove osnovne šole, so bile obvezne kot 
še vedno pri nas, po vojni manj obvezno, le fakultativno, kasneje 
vse bolj z malo, velike so kar kopnele, a lingvisti dopuščajo, da 
kdo piše z velikimi, in že to marsikomu pove, v katera leta sodi 
njegova italijanščina.

Prevod iz  italijanščine in beležka o avtorju Jolka M ilič

Boris Pahor in Franc Mlakar
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GK Rupel gost gospodarskega foruma

Snovati moramo 
nove ideje

PRAPROT IN ZGONIK Pomemben ministrski obisk 
v v * .

Predstavniki gospodarskega 
foruma slovenske manjši
ne v Italiji so se v petek, 

20. julija, sestali z novim Gene
ralnim  konzulom Republike 
Slovenije dr. Dimitrijem Ru
plom. Srečanje, ki je bilo na se
dežu Slovenskega deželnega go
spodarskega združenja v Trstu, 
je bilo informativnga značaja: 
na tak način dr. Rupel nadaljuje 
niz sestankov, da bi pobliže 
spoznal dejavnike manjšinske 
organiziranosti v deželi FJk. 
"Posebno pomembno se mi zdi, 
da obstaja danes velik interes za 
sodelovanje med Slovenijo in 
njenimi obmejnimi gospodar-

tem obmejnem pasu", je dejal. 
Glede prisotnosti ministrice za 
Slovence v zamejstvu in po sve
tu Ljudmile Novak na petkovem 
sestanku v Praprotu v zvezi z za
devo Proseka je GK dr. Rupel 
dejal, da slovenska vlada na tak 
način izkazuje svoje zanimanje, 
"da se ti odnosi dvignejo na naj
višjo raven".
Srečanja so se udeležili predsed
nika krovnih organizacij SSO in 
SKGZ, Drago Stoka in Rudi 
Pavšič, Ivo Korva kot gospodar
ski izvedenec SSO, Boris Peric 
kot predsednik Finančne druž
be KB 1909, ravnatelj ZKB Alek
sander Podobnik, Robert Fran-

Čezmejna zaščita za teran, 
za prosekar pa še težave

Obisk kmetijskih m in
istrskih delegacij iz Ri
ma in  Ljubljane na Kra
su odpira, tako upajo vinograd

niki, nove scenarije za razvoj 
vinogradništva in turistične 
ponudbe. V petek, 20. julija, so 
se na domačiji Škerk v Praprotu 
na namenski konferenci zbrali 
predstavniki kraških vinograd
nikov z obeh strani meje, dele
gaciji italijanskega ministrskega 
urada za razvoj kmetijstva in 
kakovost živil ter direktorata za 
kmetijstvo pri slovenskem m in
istrstvu, v kateri so bili prisotni 
tudi predstavniki Kmetijskega 
inštituta Slovenije. Na sestanku, 
ki ga je organizirala in vodila 
senatorka Tamara Blažina pa sta 
bila prisotna tudi ministrica za 
Slovence v zamejstvu in po sve
tu  Ljudmila Novak in generalni 
konzul republike Slovenije v 
Trstu Dimitrij Rupel. Po uvod
nih besedah sen. Blažinove sta 
mnenje vinogradnikov na Kra
su in njihovo voljo, da pride do 
oblikovanja čezmejne znamke 
o zaščitenem poreklu za teran 
predstavila dr. Miran Vodopivec 
in Sandi Škerk, ki je orisal po
glede vinogradnikov s Tržaške
ga in Goriškega. Oba sta potrdi
la, da so vinogradniki na skup
nem  sestanku uskladili poglede 
in potrdili skupno namero, da 
pripravijo vse potrebno, da bi v 
najkrajšem možnem času prišlo 
do takega čezmejnega zaščite
nega porekla. Sestanek pa je bil 
tudi priložnost, da je Klemen 
Lisjak, ki deluje v Kmetijskem 
inštitutu Slovenije, orisal razčle
njeni načrt Agrotour za prom o
cijo terana in kraškega pršuta 
ter skupne čezmejne hotelske 
ponudbe kmečkih turizmov na 
Krasu, ki so ga pripravili v okvi
ru Interreg projekta Italija Slo
venija 2007-2013. Gre za teme
ljit načrt, pri katerem so sodelo
vali tudi univerze iz Trsta, Nove 
Gorice in Vidma ter vinograd
niki, člani obeh konzorcijev, ki 
delujeta na ozemlju v Italiji oz. 
v Sloveniji. Iz povedanega je bi
lo povsem jasno, da je Kras ge

ografsko enotno obm očje s 
skupno zgodovino in kulturno 
dediščino.
Pred kratkim imenovana vodja 
direktorata za kmetijstvo Re
publike Slovenije M artina Ba
vec je zato zelo pozitivno oce
nila ta načrt in nam en čezme
jnega poim enovanja 
ter zagotovila popolno 
podporo tem a pobu
dama s strani sloven
skega m inistrstva za 
kmetijstvo. Dodala je, 
da jo zlasti veseli, ker 
gre za daljnoviden 
razvojni načrt, ki bo 
lahko še dolgo 
učinkovito pomagal k 
rasti kraškega v ino
gradništva in  turis
tične ponudbe v tem 
prostoru ter da bo 
ministrstvu za zgled 
ob pripravah za ob
likovanje slovenskih 
predlogov v evropski 
finančni perspektivi 
za naslednje obdobje.
Visoka predstavnika urada za 
razvoj kmetijstva in  kakovost 
živil iz Rima, se pravi direktor 
Sanna in  odgovorni za vino
gradniški sektor Luca Lauro, sta 
zelo pozitivno ocenila sodelo
vanje proizvajalcev terana z 
obeh strani meje. Lauro je de
jal, da gre za projekt, ki pomeni 
veliko novost tudi na ravni 
Evropske unije, da pa evropski 
norm ativi to m ožnost čez
m ejnega skupnega zaščitnega 
porekla že predvidevajo in  da 
zaradi tega ne bo večjih težav, 
če bodo vinogradniki v kratkem 
času predložili na pristojne 
urade ustrezno usklajene pravil
nike, ki jih morata prej odobri
ti m inistrstva obeh držav, da 
lahko nadaljujejo svoj postopek 
v Bruslju. Oba sta tudi pozitiv
no ocenila predstavljeni inter
reg projekt Agrotour.
Pomen srečanja potrjuje tudi 
prisotnost ministrice Novakove, 
ki je v svojem posegu poudarila 
skrb ministrstva, ki ga vodi, za 
kulturno in  gospodarsko samo

bitnost Slovencev, ki živijo iz
ven meja m atične domovine, 
ter da bo ministrstvo, ki ga vodi, 
tudi v prihodnje skrbelo, da bo 
okrepilo gospodarsko sodelo
vanje, tudi v prim arnem  sektor
ju, med zamejstvom in domovi
no.

su, ni naredilo niti enega kora
ka v smer spoštovanja protoko
la in odpravljanja vinkulacij ter 
drugih infrastrukturnih težav, 
da bi omogočili zasajanje novih 
vinogradov glere na Krasu. Vi
soki predstavnik italijanskega 
ministrstva dr. Sanna je kot ze
lo pozitivno ugotavljal enotnost 
krajevnih upraviteljev,
stanovskih organizacij in vino
gradnikov, da bi prišlo do 
določenega premika. Močno je 
obžaloval dejstvo, da se ses
tanka ni udeležil deželni 
odbornik za kmetijstvo Violino, 
in dejal, da bo o vseh teh vsebi
nah  poročal v Rimu, ki pa se

Medtem ko je bilo vprašanje ter
ana obravnavano na pozitiven 
način, je usoda spoštovanja pro
tokola o meddeželnem poim e
novanju zaščitenega porekla za 
vino prosecco doc bolj zaplete
na. Na sestanku v zgoniški eno- 
teki so Sanki Škerk kot predstav
nik vinogradnikov, deželni sve
tovalci Gabrovec, Kocijančič in 
Tononi, ki so podpisniki za
konskega osnutka za spoštovan
je protokola o prosekarju, Igor 
Dolenc kot zastopnik Pokrajine 
Trst, občinski odborniki za 
kmetijstvo tržaške, devinsko- 
nabrežinske in zgoniške občine, 
zastopniki Kmečke zveze in 
Zveze neposrednih obdeloval
cev ter predsednik Tržaške trgo
vinske zbornice in še zastopnik 
malih lastnikov proseškega bre
ga zastopnikoma italijanskega 
m inistrstva zelo jasno orisali 
stanje in razočaranje nad dežel
n im  odborništvom  za km e
tijstvo. To, vse od umika priziva 
in podpisa protokola spomladi 
leta 2010, kljub masterplanu za 
možen razvoj kmetijstva na Kra-

Foto Kroma

trenutno znajde v zanki sploš
nega varčevanja, ki ga odreja 
M ontijeva vlada. Kakorkoli bi 
kazalo v sedanjem, sicer ne po
sebno ugodnem času vzpostavi
ti bolj konstruktiven odnos z 
Deželo.
Ob koncu celodnevnih pogov
orov so bili kraški vinogradniki 
zadovoljni, predvsem ker je ital
ijansko ministrstvo izkazalo ve
liko pozornost in pripravljenost 
obravnavati to problematiko, ki 
gotovo ni lahko rešljiva, saj je 
vezana tudi na vrsto težkih vin
kulacij, ki jih predvidevajo ur
banistični načrti in  omejitve 
raznih naravovarstvenih nor
mativov, ki m očno omejujejo 
kakršenkoli poseg na teritoriju. 
Vtis, ki si ga je človek lahko ust
varil in ki prevladuje med vino
gradniki, je tudi ta, da bo mogo
če z vztrajnim in soglasnim za
vzemanjem za uresničitev ob
ljub, predvsem pa z delom v vi
nogradih, prodreti tudi na ravni 
pristojnih inštitucij in doseči 
spoštovanje danih obljub.

MT

skimi dejavniki ter s Furlanijo 
Julijsko krajino. Ta prostor je 
namreč zelo dinamičen. Sloven
ski Trst utripa kar močno in ko
ristno. Podjetjem in ostalim 
ustanovam sicer že pomagamo, 
včasih pa pogrešamo neko večjo 
vzajemno inform iranost glede 
posam eznih gospodarskih 
dejavnosti. Na tej podlagi bomo 
v prihodnje reševali še odprte 
probleme: to bomo počeli z no
vimi idejami, ne pa z obrambni
mi potezami", je dejal slovenski 
diplomat. Taka prizadevanja se 
ne smejo krhati ravno v tako 
kočljivih gospodarskih okolišči
nah. "Odprti moramo biti no
vim izzivom: v tem vidiku smo 
se strinjali, da je še posebej po
m embno črpanje sredstev Evro
pske unije za razvoj krajevnega 
gospodarstva in  kmetijstva na

dolič v zastopstvu goriškega 
SDGZ, predsednik SDGZ Niko 
Tence in ravnatelj Združenja An
drej Šik. Ta je na koncu sestanka 
pojasnil, da gospodarski forum 
vključuje osem osebkov, ki za
stopajo ključne gospodarske 
dejavnike našega zamejskega 
prostora (nekateri so med dru
gim včlanjeni v SDGZ) in pred
stavnike manjšinske civilne 
družbe. "Tako zasnovana sredi
na ima nalogo, da spremlja go
spodarske premike na področju 
FJk in da evidentira ključne po
teze, ki lahko slovenski narodni 
skupnosti služijo za strateško 
načrtovanje svoje prihodnosti. 
Mednje sodi na primer trenutna 
obravnava tržaškega občinskega 
prostorskega načrta in vprašanje 
prosekarja", je dejal Šik.

IG

Slovensko stalno gledališče
Ob koncu sezone 2011 /2012 na festivalu Kluže 
pri Bovcu
Slovensko stalno gledališče je  končalo sezono 2 0 1 1 /2 0 1 2  v 
petek, 20. julija, ko je sodelovalo pri odprtju Festivala Kluže (20. 
-22. julij) z dokumentarno dramo Kobarid '38 -  Kronika atentata 
avtorja Dušana Jelinčiča v režiji Jerneja Kobala.
Dušan Jelinčič je  z 
dram o želel “prika
zati dilemo o junašt
vu in žrtvovanju za 
dom ovino , o p isa ti 
zgodbo velikega idea
lizma, moralni in člo
veški vidik nekega 
upora, ki ga še  danes 
nekateri označujejo 
za terorističnega in 
mu tako odtegujejo pomen in etični naboj".
Snov dram e je  neizvedeni a ten ta t na Benita Mussolinija ob 
njegovem obisku v Posočju 20. septem bra 1938. Ko bi Ducejeva 
limuzina privozila v Kobarid, bi moral tigrovec Franc Kavs pristopiti 
k njej, aktivirati bombo in se  razstreliti skupaj z italijanskim 
voditeljem. Do tega pa ni prišlo. Zakaj s e je  Kavs premislil? Ni hotel 
žrtvovati nedolžnih otrok na osrednjem trgu v Kobaridu? Mu je bilo 
nenadoma žal svojega življenja? Je bilo odločilno dejstvo to, d a je  
njegova mačeha zadnji trenutek odkrila skriti načrt? Je mogoče v 
n a č r t p o seg la  a n g le šk a  v a rn o s tn a  s lu ž b a , ki je  a te n ta t  
odsvetovala? Resnica bo po vsej verjetnosti ostala skrivnost in 
nam en dram e ni odgovoriti na vsa odprta vprašanja, am pak 
postaviti v jasnejšo luč duha časa, predvsem namene, ideologijo 
in like organizacije, ki je vredna poleg znanstvene tudi literarne 
obdelave.
Pri predstavi so sodelovali režiser Jernej Kobal, scenograf Darjan 
Mihajlovič Cerar, avtor izvirne glasbe Miha Petrič in oblikovalec 
videa Antonio Giacomin. V vlogah tigrovcev so nastopili Romeo 
Grebenšek (Danilo), Luka Cimprič (Just), Primož Forte (Franc), 
Maja Blagovič (Mačeha) in gostje Matija Rupel (Ferdo), Žiga Udir 
(Borut) ter Elena Flusu (Brigita).

Veliko je bilo tudi iger, ki sta jih 
nudili športno in otroško 
igrišče. Posebno fantje niso bili 
nikoli utrujeni za nogomet. 
Aljoša in Kristjan in  seveda 
voditelj Damijan so dobro ani
mirali in  jih vodili. Poseben 
poudarek je bil tudi na novih 
športih: kako se igrajo košarka, 
namizni tenis, šah.
Največje veselje pa je bilo 
kopanje v morju. Kombiji so 
nas pripeljali v Seljan. Zaradi ve
like vročine smo odhajali bolj

zgodaj in  se tudi bolj zgodaj 
vračali. Tako je bilo še dovolj 
časa za dopolnitev programa. 
Višek letošnjega oratorija je bil 
izlet v Škocjanske jame. Vsako

leto smo izbrali pohodni cilj. 
Lansko leto je bil na vrsti pohod 
na Slavnik. Zaradi vročine je 
padla odločitev, da gremo letos 
na pohod pod zemljo. Za vse je 
bilo enkratno doživetje, saj so 
bili v tej jami prvič. Posebno ve
lik kanjon reke Reke in šum en
je vode sta bili poleg čudovitih 
kapnikov doživetji, ki bosta os
tali še dolga v spom inu. Po 
dveh urah smo zopet ugledali 
beli dan, pojedli kosilo, se os
vežili s sladoledom, naredili še 

zadnji sprehod na 
razglednik in  že so 
nas kombiji odpel
jali domov.
Z vrem enom  smo 
imeli izredno srečo. 
Le zadnji dan je pon
agajalo, tako da nis
mo mogli izvesti 
vodnih iger. Že na 
začetku so otroci 
spraševali, ali bo 
kuhala gospa Albi
na. S svojo dobro 
kuhinjo nas je z 
veseljem razvajala. 
Zadnji dan ji je bila 
v pomoč tudi gospa 
Marija. Posebno 
doživetje je bilo za
ključno bogoslužje. 

Bila je iskrena zahvala, ki so jo 
otroci znali tako iskreno izreči. 
Ko so odhajali in se poslavljali, 
se je slišala samo ena prošnja. 
Zakaj ne še en teden?

zgodbe, petja, filmov in pogov
orov smo oblikovali jutranjo 
uro in popoldanski sklepni del. 
Seveda ni manjkala niti pre
prosta molitev.

Marij anišče na Opčinah

Počitniški oratorij 
z bogato vsebino

Po koncu šolskega leta 
imajo otroci veliko časa. 
Ponuditi mladim delovne 

in smiselne počitniške dneve je 
tako za starše kot za vse, ki skr
bijo za mlade, veliki izziv. V 
nasprotnem primeru 
mladi izgubijo ritem 
življenja, se predajajo 
brezdelnosti, enos
tavno ne vedo, kaj 
početi. Dolgočasje 
polni njihove dneve, 
v katere stopajo 
gledanje televizije ali 
računalniške igrice.
Že 15. leto pomaga 
m ladim  napolniti 
počitniške dneve z 
bogato vsebino tudi 
Marijanišče na Opči
nah. V prvih dneh 
julija je tako ponovno 
zaživel Oratorij 2012.
Letošnji poudarek je 
bil na osebnostni in 
duhovni rasti ob 
spoznavanju vrednot, ki pom a
gajo mladim pri osebni rasti in 
pri vključevanju v skupnost.
V organizaciji g. Bedenčiča in 
pod vodstvom Damjana Košute

so se otroci zbrali 2 julija. O 8. 
do 17. ure so imeli res prave 
počitnice. Poseben poudarek je 
bil nam enjen prav vrednotam 
in verskemu doživljanju preko 
vsakdanjih dogodkov. Preko
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KNJIGARNA LA FENICE| Jelinčičev Umor na K2 v italijanskem prevodu

Več kot golo opisovanje gora

Glede na to, da je novinar 
in pisatelj Dušan Jelin
čič, ki se posveča plezan
ju in alpinizmu, najbolj prevajan 

slovenski pisatelj v italijanščino, 
je še vedno premalo poznan pri 
širši skupnosti. Bralci mu po na
vadi pripisujejo knjige z gorsko 
tematiko, a ne piše samo o tem. 
Medtem ko se v prejšnjih njego
vih romanih odraža biblijska te
ma, je v knjigi, ki je komaj izšla 
pri turinski založbi Vivalda, na
jpomembnejši zbirki italijanske 
planinske literature I Licheni - 
Lišaji, v ospredju tema dobrote 
in krivde. Dogajanje je tako spel
jano, da je bralec kar naprej na 
trnju, junaki so podrobno opisa
ni, a nikoli v črno-beli tehniki. 
Tako je literarni kritik Luigi Ur- 
dih v tržaški knjigarni La Fenice 
predstavil roman Dušana Jelinči
ča Assassinio sul K2.
V romanu spoznamo, kaj se do
gaja ob vznožju, v višinah K2-ja 
in baznih taborih, saj zna avtor 
kot vrhunski alpinist in svetovni 
popotnik svoje življenjske izkuš
nje tako približati bralcu, da mu 
postane še tako oddaljen kraj do
mač. Glavni junaki so alpinisti z

vseh koncev sveta, velik pomen 
pa imajo skrivnostne šerpe. Prav 
njim je Jelinčič v svojem delu na
menil pomembno mesto, saj so 
šerpe "neprecenljivi, brez njih bi 
se nihče ne povzpel niti na os- 
emtisočak". Prisotnim je avtor 
razkril svoje poglede na 
večino pisateljev - alpinis
tov, ki se bralcu prikazuje
jo kot izredni junaki, 
nikoli pa ne napišejo niti 
besede o konkretni po
moči šerp. Jelinčič je ho
tel "prikazati resnico, saj 
pravi junaki so šerpe, alpi
nisti pa le povprečneži". V 
resnici ne obstajajo iz
jemne osebe, ki osvajajo 
vrhove; to so le navadni 
ljudje, je napisal Paolo Ru- 
miz v uvodni besedi.
"Zanimivo je, kako pre
pričljivo in spretno se av
tor igra s to zaprto skupino alpin
istov, v katero ne more nihče 
vstopiti, a niti izstopiti iz nje", je 
bil mnenja Luigi Urdih, ki je na
to povabil tudi založnico Rito, da 
zaupa bralcem, kako je potekalo 
delo s knjigo. Rita je mnenja, da 
Jelinčič deli z bralci nekaj višjega,

pomembnejšega kot le opis go
ra. Ker je zelo eklektičen pisatelj, 
piše dobre knjige. Tudi njo je 
očaral opis šerp, ki so z mnogih 
vidikov bolj napredni od nas. Tu
di avtor romana je dodal, da živi
jo neko dvojno življenje, saj

Foto DPD

stanujejo še vedno v hišah iz bla
ta, skupaj z živalmi, v odpravah 
pa so edini, ki imajo računalnik 
s sabo v baznih taborih, znajo 
najmanj štiri jezike in se čudovi
to znajdejo v vsaki, še tako 
brezupni okoliščini, saj so pravi 
intelektualci in strokovnjaki svo

jega področja.
Od leta 1986, ko je Dušan Jelin
čič kot prvi alpinist iz Furlanije 
Julijske krajine osvojil Broad 
Peak, leta 1990 pa se povzpel na 
Everest, so se gore zelo spreme
nile. Danes si lahko vsak privošči 
vzpon na Everest, tako da plača 
petdeset tisoč evrov taks in dva
jset tisoč evrov šerpe, ki mu nosi
jo nahrbtnike, kuhajo, postavijo 
šotor in te na svojih ramenih 
privedejo na vrh. To so vse bolj 

razširjene turisti
čne naveze.
Avtor se v romanu 
predstavlja kot 
vešč pripovedo
valec, ki tke od
nose med junaki z 
umori ter tehni
čnimi podatki ple
zanja v prepričlji
vo celoto, kar daje 
romanu, kljub po
sebni zgradbi iz
ven kalupov, glad
ko in napeto 
strukturo krimi
nalke. Ob koncu je 

Jelinčič zaupal svoje načrte (400 
strani obsežen roman o študen
tu, ki mora umoriti Chomskyja; 
predstavili ga bodo letos v Ljubl
jani) in sanje: da bi se posvetil 
pisanju romanov in pri tem 
dosegel število petdeset...

Metka Šinigoj

Obvestila
Romanje v Maribor 20. avgusta 
letos ob 150-letnici smrti BI. A. M. 
S lom ška. Obiskali bom o tudi 
njegovo ro jstno  hišo. Vpisuje 
župn ija  Zgonik - te l. š t .  0 4 0  
229166. Pri vpisu akontacija 20 
evrov. Lepo vabljeni na romarski 
izlet.
Svet slovenskih  organizacij
sporoča, da bo v m esecu juliju 
urad v Trstu zaprt ob ponedeljkih 
in petkih.
Knjižnica Dušana Černeta,
Donizettijeva 3 v Trstu, obvešča, 
da bo v poletnem času odprta po 
tem urniku: ponedeljek, torek in 
četrtek od 8.30 do 13.00; sreda 
od 8.30 do 16.00; petek od 8.30 
do 13.30. Poletni urnik velja od 
18. junija do 9. septem bra 2012. 
Za iz jem n e  p rim e re  lahko  
pokličete na tel. št. 040-662407. 
Iščem hotel za nakup od Trsta do 
Benetk, v zahodni Sloveniji ali 
Istri. Zaželjeno v obratovanju, do 
vrednosti 15 milijonov evrov. Tel.

št. 00386  41 625393.

Darovi
V spom in  na D arinko  Zivic 
Cusina darujeta hčerki Neva in 
Nerea 200  evrov za svetoivanski 
cerkveni pevski zbor.
Za Marijin dom pri Sv. Ivanu 
daruje Grazia Gerdol 50 evrov v 
spomin na g. Vilija Žerjala.
V spom in  na m oža B e rto ta  
daruje žena Grazia 50 evrov za 
kapelico Kraljice miru na Katinari. 
M isijonski krožek Rojan je 
prejel: za slovenske misijonarje: 
M arjanca Prosen 20 evrov; za 
m isijonarja Ernesta Saksido -  
Brazilija: N. N. iz Boršta 20 evrov; 
za misijonska vozila (MIVA): F. V. 
50, A. K. 20  in N. B. 10 evrov. 
Darove lahko nakažete tudi preko 
Banke:
IBAN: IT22 L089 2 8 0 2  20 1 0  
2000  0086  948 
Codice BIC: CCTSIT2TXXX 
Misijonski krožek Rojan 
via Cordaroli 29 
34135 Trst

ANDREJA ŠTUCIN in  IZTOK CERGOL
sta  v soboto, 21. ju lija , v žu p n ijsk i cerkvi v Idriji 

sku p n i p a r titu r i napisala nov stavek.

D a bi j ih  na  sku p n i življen jsk i p o ti ustvarila  še veliko  

in  to večglasnih, j im a  vošči

ZCPZ - Trst
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Zal se stališča...

To je v uvodnem delu raz
prave odprte seje urbanis
ti čno-okoljske občinske 
komisije izpostavil njen vodja, 

občinski svetnik SEL Maurizio 
Rozza. "Naša presoja se ne spušča 
v polemiko glede strateške pred
nosti celotnega načrta 5. koridor
ja, po načelu za ali proti. Mnen
je, ki smo ga izrekli preprosto 
potrjuje negativne učinke, ki bi 
ga ta poseg imel na občinskem 
področju, zlasti v zvezi z onesna
ževanjem podzemnih vodotokov 
Timave, ki zagotavljajo vodno os
krbo našemu območju in tudi 
bližnji Sloveniji”, je dejal in 
spomnil, da imajo občani mož
nost ugovarjati načrtu vse do 19. 
avgusta. V razpravo je nato 
posegel Gian Carlo Pastorutti, 
glasnik komiteja, ki se v južni 
Furlaniji bori proti gradnji hitre 
železnice. Podčrtal je, da pristojni 
korenito spreminjajo že pred
stavljeni načrt, saj je v novi ra
zličici zmogljivost trase veliko 
bolj okrepljena v primerjavi s 
prejšnjo: glede na to sprememb- 
no se mora najbrž spremeniti tu
di preostali odsek trase do Ronk. 
Zakaj torej sprašujejo občine za 
mnenje v zvezi z načrtom, ki je 
bil skorajda v celoti spremenjen, 
vprašuje Pastorutti. Študija oben
em ne vsebuje stališča spele- 
oloških izvedencev: načrt nam
reč, ki tako korenito posega v 
kraško geografijo, si te poman
jkljivosti ne sme dovoliti. To je bi
lo stališče Furia Premianija, za
stopnika tržaške Speleološke fed
eracije. Poudaril je, da je s spele- 
ološkega vidika do danes znanih 
le 10 ostotkov našega ozemja. 
Izkop 9-kilometrskega tunela bi 
potemtakem zaradi sestave 
kraškega podzemlja postal še bolj 
rizičen. Vrtanje tunela avtocest
nega odseka od Katinare do 
Padrič je jasno pokazalo, da se 
jame na Krasu nahajajo ob 
vsakem koraku. Premianija skrbi
jo že sama namestitev gradbišč v 
okolici Nabrežine in negativni 
učinki izkopnih del za kraški eko
sistem. Inženir Alberto Ballarini 
je v imenu krajevnega odbora iz 
Cerovelj opozoril, da so strokovn

jaki RFI (Rete ferroviaria italiana) 
pri tem načrtu uporabljali enaka 
geološka merila za nižinska in 
kraška območja, kar se bo pri pre
našanju seizmoloških valov ob 
vožnji vlakov še kako poznalo na 
strukturi gospodinjstev. Predsed
niku Kmečke zveze Francu Fabcu 
ne gredo v račun dvojna okoljska 
merila, ki jih dežela FJk ima po 
eni strani glede zaščite kraškega 
območja (v sklopu predpisov 
Natura 2.000), po drugi pa do 
tako zahtevnega načrta. Simone 
Napolitano je v imenu komiteja 
Rilke za turistično promocijo 
občinskega območja spregovoril 
o neskladnosti med turističnim 
poslanstvom kraškega področja 
in projektom visokohitrostne 
železnice. V zastopstvu odborov 
proti hitri železnici v Venetu je 
Paolo De Toni seznanil občinstvo 
s pismom, s katerim izredni 
komisar za hitro železnico v 
Venetu Bartolo Mainardi dejan
sko priznava, da je načrt, ki so ga 
pred nekaj tedni poslali občinam 
brezpredmeten, saj je že zastarel. 
De Toni zato celotno afero razla
ga kot igro velikih lobijev, ki ima
jo na raznih nivojih (vse do EU) 
interes za čimprejšnjo odobritev 
preliminarnega načrta, čeprav za 
gradnjo nove železniške trase itak 
ni denarja. Še najbolj pa je na 
javni razpravi občinske komisije, 
ki so se je udeležili predstavniki 
večine in opozicije, občinski 
odborniki in deželni svetnik SSk 
Igor Gabrovec in veliko število 
občanov, odjeknila novica o stal
išču tržaškega župana in njegove 
ekipe. Karlo Grgič, predstavnik 
Agrarne skupnosti, se je zahvalil 
devinsko-nabrežinski upravi za 
informacije, ki jih nudi glede 
železnice: takega odnosa ni najti 
na tržaški občini. Župan Cosoli- 
ni je namreč sklep o železnici že 
poslal v presojo rajonskim sve
tom, zadnjo besedo pa bo imel 
občinski svet. Tržaški občinski 
odbor je družbi RFI sicer postavil 
vrsto dokaj strogih urbanističnih, 
okoljskih in geoloških pogojev za 
novo železnico: ta podatek pa ni 
omilil občutek grenkobe 
Nabrežincev.

Ekopošast preti Opčinam

Jr  avna dela se na področju 
I vzhodnega Krasa že izvajajo: 
I mednje predsednik vzhod- 
okraškega rajonskega sveta 
Marko Milkovič uvršča namesti

tev krožišča v središču Opčin, de
la za prenovo cestne osvetljave 
na predelu Dunajske ceste in

10 tisoč evri družbenega kapita
la, predstavi načrt, ki je vreden 
50 milijonov evrov. Lastnik loka
cije oziroma dela področja, kjer 
je delavnica Laboranti v bližini 
openske vojašnice in nekdanje 
tovorne železniške postaje, pa 
naj bi bilo podjetje Antonio srl: 

sicer po naših razi
skavah je tudi del
no lastništvo tega 
podjetja pod 
vprašajem. Gre za 
neko vrsto verige 
po vzoru kitajskih 
škatel, le za to, da 
zadevi ne prideš do 
dna".
Načrt, ki mu že pra
vijo ekopošast, 
predstavlja več kri
tičnih elementov. 
Katere bi izpostavi
li?
Tak način pridobi
vanja energije ni 
dober zaradi več 
razlogov. Tudi etič
nih! Dejansko bi za 
pogonsko gorivo

I
Foto IG

tramvajske remize. Dokaj skep
tičen pa je do poskusa ob
navljanja kraških vodnjakov 
(Štirna na Padričah je taka, kakor 
bi nanjo streljali): slabo izvedena 
dela -  trdi Milkovič.
Rajonski svet zahodnega Krasa je 
zaskrbljen zaradi načrta hitre že
leznice in zadnjih premikov v 
zvezi s tem na občini Trst. Milko
vič potrjuje, da je SSk proti. Sta
lišče tržaškega občinskega odbo
ra in Demokratske stranke pa je 
nasprotno.
"Kaže, da nam  hočejo vse naj
večje projekte nalašč podtakniti 
na Tržaškem: poleg hitre želez
nice in uplinjevalnika sedaj tudi 
termoelektrarno na biomaso, ki 
naj bi jo zgradili pri nas na Opči
nah". Vse delajo, da ne bi ovred
notili kraške narave in njene vi
nogradniške in kmetijske dejav
nosti.
"Projekt prihaja iz Italije, Rima, 
točneje iz Beneventa. Predlaga
telj je za podjetje IIT, ki so ga na
lašč ustanovili prav za ta načrt. 
Vprašljivo je že samo dejstvo, da 
podjetje, ki razpolaga s pičlimi

tamkajšnjemu naravnemu rav
notežju.
Trdijo, da je ta sistem obnovljiv 
vir za pridobivanje energije. Ne 
bi rekel, da je prav tako, saj je z 
ekološkega vidika negativen. 
Zakaj ne bi raje obnovili in 
podkrepili sedanja obstoječa 
sredstva za pridobivanje alterna
tivne energije, denim o sončne 
panoje? Veliko pom islekov je 
načrt sprožil glede pretovarjan ja 
surovine od izhodiščne lokacije 
do končne predelovalne tovar
ne. Da ne prištejemo k  temu še 
same gradnje tako zahtevne ter- 
mocentrale, ki bi v vseh vidikih 
škodila openskemu in kraškemu 
področju ter njegovim prebival
cem.

Občani so svoje mnenje zau
pali peticiji, ki jo je podpisalo 
2306 oseb. Podprli so jo tudi 
predsednik pokrajinske 
skupščine Maurizio Vidali, 
sekcija Slovenske skupnosti- 
Repen, starši otrok krajevnih 
šol in Združenje za zaščito 
Opčin. Peticija našteva celo 
vrsto strokovno utemeljenih

Foto Kroma

uporabljali surovino, ki sodi v  
prehrambeno industrijsko  
proizvodjo. Obenem so ob
močja Afrike, ki jih uporabljajo 
za nasade rastlinskega olja, raz
laščena na račun domačega pre
bivalstva, ki bi jih drugače upo
rabljalo za lastno preživetje. Gre 
za veliko okoljsko in družbeno 
škodo, saj sežigajo tropske goz
dove, da bi namestili plantaže 
palm, ki so tudi manj primerne

pripomb k termocentrali, ki 
naj bi letno porabila okrog 60 
tisoč ton palmovega in druge
ga rastlinskega olja.

Podpise sta zbirali Demokratska 
stranka in stranka Slovenska 
skupnost, čeprav se je zdelo, da 
vsa zasluga pripada le DS. 
Dodaten problem je lokacija sa
ma zaradi ozkih cestišč, ki bi po
večan prom et težko prenesla: da 
o izpušnih plinih tovornjakov

sploh ne govorimo. Načrt ter
moelektrarne grobo posega v se
danje ravnotežje krajevnega 
ekosistema: od proizvedenih 72 
megavatov toplotne energije bi 
je dejansko izkoristili le polovi
co. Dobra polovica bi se poraz
gubila v  zraku. Recimo, da bi s to 
izgubljeno polovico lahko ener
getsko zadostili potrebam sko
rajda vseh openskih gospodinj
stev.

Kako pa bi pridobljeno ener
gijo umestili v krajevno ener
getsko mrežo?

Nad tovarno Lavoranti že ob
staja zračna napeljava z  zmoglji
vostjo 123 kilovatov, ki so jo do
slej malo uporabljali. Žična vi
soka napetost je itak nevarna s 
takim zračnim sistemom, v pri
m eru prenašanja pridobljene 
energije elektrarne pa bi se ne
varnost še povečala. Tržaška 
pokrajina tako povečane ener
getske ponudbe sploh ne potre
buje, prej obratno, še preveč 
energije je na razpolago. Dejan
sko sodi zato načrt v energetski 
"biznis", ki koristi sredstva t. i. 
zelenih certifikatov: okrog tega 
posla se zbirajo veliki interesi. 
Občina in pokrajina sta se na za
devo odzvali negativno, sicer s 

skopima odgovoro
ma. Naša stališča pa 
smo vsebinsko 
ovrednotili, svojo 
analizo je temeljito  
prispeval tudi spon
tano zasnovan odbor 
domačinov.
Vsekakor sta se obči
na in pokrajina od
ločili, da bosta za 
načrt termoelektrar
ne sprožili postopek 
za deželno Presojo 
učinkov na okolje 
(VIA). To je najboljša 
obrambna poteza, ki 
jo lahko danes izvaja
mo, čeprav je odbor 
zahteval bolj borbe
no držo z  naše strani. 

Ne smemo pozabiti, da načrto
vana termoelektrarna m eji na 
cono, zaščiteno po predpisih Na
tura 2000. Če se vinkulacij Sic in 
Zps morajo držati naši kmetje, 
naj podobno velja tudi za ostale. 
Zahtevali smo tudi, da bi učinke 
na okolje preučili na višji m ed
narodni ravni, saj se zadeva 
dejansko dotika tudi čezmejne 
občine Sežana.

IG
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V Terskih dolinah in Kanalski dolini

Začetek poti za dvojezične 
in trijezične šole

VIDA VALENČIČ KO SE DOTAKNEŠ OSEBE

Materin  jezik je naša 
duša, šolanje v njem  
pa pravica in dolžno
st. Slovenci v Italiji na tej po

stavki gradim o identiteto  
svojih sinov in  p rihodnost 
naše skupnosti. Na Tržaškem 
in Goriškem smo na tem  po 
dročju kljub krčenju ravnatelj
stev in vprašanjem, ki zadevajo 
jezik in  narodnost, že dese
tletja na dobrem . Na Viden- 
skem je trenutno  akti
ven sam o dvojezični 
večstopenjski šolski 
center v Špetru, urad
no priznan z zaščitnim 
zakonom  38/2001, 
kjer poteka slovensko- 
italijanski pouk do n i
voja nižje srednje šole.
Kot sm o na kratko že 
poročali, smo sedaj v 
fazi tehn ičn ih  posku
sov za novi dvojezični 
šoli v Tipani in  Bardu 
ter za trijezične šole v 
Naborjetu in Trbižu. O 
tej tem i so na delov
nem  srečanju nedav
no spregovorili župan 
Barda Guido Mar- 
chiol, prvi mož občine 
Tipana Elio Berra, župan obči
ne Naborjet Alessandro Oman 
ter trbiška odbornica za šolstvo 
Nadia Cam pana, ki so delili 
m nenja  z deželnim  odbor
nikom  za izobraževanje Rober

tom  M olinarom  ter z general
no  direktorico deželnega šol
skega urada Danielo Beltrame. 
Odbornik M olinaro je potrdil 
upoštevanje izobraževalnega 
predloga, ki so ga pripravile 
občinske uprave Terskih dolin 
in  Kanalske doline. "Sedaj ni 
mogoče preoblikovati v dvoje
zične ozirom a trijezične šole 
obstoječe izobraževalne usta
nove v občinah Tipana, Bardo,

Beltramejeva se je zavezala za 
rešitev ekonom skih in kadrov
skih problem ov, ki bodo 
obravnavani na srečanju s 
predstavniki d idaktičnih rav
nateljstev.
“Pozitivno gledam o na m ož
nost, da bom o lahko že od sep
tem bra dalje imeli več ur slo
venščine", je povedal župan 
občine Bardo Marchiol, ki po
trjuje, da bi lahko s preuredit-

m

Naborjet-Ovčja vas in  Trbiž. 
Lahko pa že v novem šolskem 
letu povečamo ure slovenščine 
v krajevnih šolah z italijanskim 
učnim  jezikom", je poudaril. 
Odgovorna za deželno šolstvo

Kratke
Nov itinerarij v znameniti jami v Zavarhu
Novo poglavje za slovito jam o v Zavarhu v občini Bardo v Terski 
dolini. S simboličnim udarcem  kladiva so 10. julija predstavniki 
občinskih oblasti podrli zadnji kam en, k ije  ločeval podzem na 
rokava in tako  povezali jam o v 140  metrov dolgo galerijo. 
Pom em ben razvojni projekt s e  bo zaključil naslednje leto, ko 
bo turistični ogled možen po novo opremljeni krožni poti. Velika 
pridobitev za Terske doline.

Nadškofov obisk v Dreki
Msgr. A. B. Mazzocato je  v nedeljo, 15. julija, obiskal skupnost 
vernikov pod grebenom  Kolovrata in s e  ustavil v Dreki ter sv. 
Stoblanku, kjer je  tudi daroval m ašo. Pozdravili so  ga župan M. 
Koren, duhovnik g. Federiko in pevski zbor Slavija iz Kravarja. 
Izrazil je  zadovoljstvo nad tem , da je  vera prodrla v duhovni in 
kulturni su b stra t Benečije.

vijo urn ika treh  staln ih  uči
teljev rešili problem  kadro
vanja finančno zmogljivo in  v 
kratkem  času. "Starši terskih 
otrok so se že izrazili: učenje 
dveh jezikov je priložnost, ki je 
ne želimo izgubiti".
Tipanski župan Berra pa je 
predlagal oblikovanje "okrož
ne" dvojezične šole v lahko do
stopnem  kraju za vse, kakor je 
N em e/N im is. Tudi Ah- 
ten/Attimis in Fojda/Faedis tik 
ob slovenski m eji bi lahko 
km alu zahtevala dvojezični 
šolski center, realizacija štirih 
novih šol pa bi na ta način po
stala ekonomsko nevzdržna. 
Ker so slovenske šole v Kanal
ski in Terski dolini življenjsko 
tako pom em bne, bo zdaj kot še 
nikoli prej pom em bno, da ob
stoječe pravice in  m ožnosti 
uresničim o s konkretnim i, 
skupnim i močmi.

JŠ

Kaj je "enostavnejše" 
življenje?
Ne vem , če je posledica dejstva, da delam  v 
podjetju, ki išče in  p (r) odaja novice. M or
da pa le ni posledica, pač pa določena 
značajska poteza. Vedno bolj ču tim  potrebo 
po um iku  iz tega tem pa, um iku  od "nasilne 
potrebe" današnjega človeka, da je vedno, 
povsod in  za vsako ceno na tekočem , ved
no  bolj se od tujujem  od hlastanja po do
gajanju, dogodkih, izjavah, obljubah, pod
p isih  tega ali onega. V vedno večji m eri si 
želim  u r brez vsega tega, izhoda (ali bolje 
vstopa) v tišino, objem a Narave, vožnje v 
avtu, kjer odm eva le last
no  razm išljanje, m orda 
potrebujem  resnično 
praznjenje, da začutim  
ponovno  polnost. Želim 
si um ika v naravo, 
m anjših  krajev, dotika 
m esta le za nekaj ur.
Včasih berem  o m e
nedžerjih, odvetn ik ih  in 
trgovcih iz M ilana, Rima 
ali Turina, ki so se 
naenkrat v svojem 
življenju odločili za ra
d ikalen življenjski preokret. Nanj so se sa
mi ali z d ružino  pripravljali m orda nekaj 
let. F inančno in  psihološko. In po tem  šli. 
M orda le nekaj k ilom etrov stran  iz m esta 
ali pa petsto k ilom etrov daleč, oboji pa z 
nam enom , da si ustvarijo drugačno 
življenje. Vi in  jaz bom o m orda najprej p o 
m islili na privilegij takega načrta, m orda 
na ekonom sko zagotovljeno kritje, m orda 
na prevzem  podedovane hiše ali zemljišča

na deželi. Če pa ostane le pri tem , zagotovo 
ne bom o  vzeli v poštev vseh dvomov, ki so 
se tem u  posam ezniku ali tej d ružin i poraja
li v neprespan ih  nočeh, ne bom o pom islili 
na ključno vprašanje, ali je v tem  zgodovin
skem tren u tk u  tako razm išljanje sploh m o 
ralno, ko je pa delovno m esto postalo sve
tinja, ki jo je treba enostavno - častiti. Ne 
bom o pom islili na njegov, n jen  ali njihov 
občutek  krivde, ker si v najslabšem  m ož
nem  trenu tku  želi um ika in  drugačnega, 
enostavnejšega življenja. M orda je že odgo
vor na vprašanje, kaj je sp loh "enostav
nejše” življenje, zelo težak. Kdaj sm o na j
bolj zadovoljni sam i s sabo? Kdaj obču tim o  

tisti resnični, globoko 
pono tran jen i občutek 
zadoščenja (sreče?), ki 
n am  pričara (m orda n e 
vidni) nasm eh  na  u s tn i
cah? Katera je "naša" d i
m enzija, prostor, situa
cija, dogajanje, ki nas 
napoln ju je in  za katere
ga im am o občutek, da ga 
tu d i m i sam i ustvarja
m o? Kdaj obču tim o  
željo, da bi enostavno 
ustavili čas, tem po 

življenja, zadržali k ilom etre življenja ravno 
tam ?
Potem  pom islim  na nono ta , ki je delal v 
ladjedelnici, na  njegovo vseživljenjsko ga
ranje, na tasta, ki je vse življenje delal na 
preko-oceankah in  dom a vzdrževal sedem  
otrok. Vem, da si tak ih  vprašanj n iti posta
viti n ista  m ogla, kaj šele razm išljati o m ož
nem  odgovoru. In ne najdem  izhoda iz d i
leme.

Ob prebiranju rubrike Jurija Paljka Kaj počnem tukaj?

Nekaj misli o dragocenosti branja

K KZ CELOVEC124. Jezikovne počitnice

Dobra naložba
za prihodnost

Od 1. do 14. julija so v 
Novem mestu potekale 
24. Je
zikovne počitnice, 

ki jih organizira 
Krščanska kulturna 
zveza iz Celovca.
Jezikovna pobuda 
Krščanske kulturne 
zveze, ki bo na
slednje leto dožive
la srebrni jubilej, je 
zgodba o uspehu.
Že 24. leto potekajo 
Jezikovne počitni
ce v Novem mestu,
Krščanska kulturna 
zveza iz Celovca jih organizira 
skupaj z Osnovno šolo Grm, ki 
je odgovorna za izbor gostitelj- 
skih družin. Letošnjih počitnic 
se je udeležilo 30 otrok v staro
sti od 10 do 16 let. Dopoldanski 
čas preživljajo otroci v šoli. Je
zikovni pouk poteka sproščeno, 
v prijaznem okolju, slovnična 
pravila se naučijo mimogrede 
na igriv način, v ospredju pa je 
seveda komunikacija. Učitelji so 
mlade, razdeljene po jezikov
nem  znanju v štiri skupine, po

peljali v svet slovenščine; še po
sebno so se soočali z Novim me-

Strunjan in po Novem mestu so 
zaokrožili te posebne počitnice. 
Gostitelj ski otroci pa so se med
tem učili nemščine in  se prav 
tako zabavali v delavnicah. Po
poldneve in  konec tedna ko
roška mladina preživlja v druži
ni, ki skrbi za otroka-gosta kot 
za svojega otroka. Gostoljubje 
gostiteljev je pravo uživanje, so 

zatrjevali vsi. Ob koncu 
dveh tednov, v katerih 
se otroci dejansko 
soočajo na vsakem ko
raku z živo govorico, pa 
pripravijo glasilo, v ka
terem zberejo vse vtise s 
počitnic in izletov. 
Končna prireditev je bi
la letos posebnost, saj so 
mladi tekmovali v kvizu 
o Novem mestu in pre-

stom. Le
tošnja tema 
je bila nam 
reč Novo 
mesto. V raz
n ih  delavni
cah so se 
otroci udejst
vovali v na
ravoslovju, 
ljudskih ple
sih, športnih
igrah, plavanju v šolskem baze
nu, lokostrelstvu itd. Izleti v

senetili starše s svojim bogatim 
znanjem o dolenjski prestolnici.

Z zan im anjem  sem 
prebirala razm išljanje 
našega u redn ika  Jurija 

Paljka pod  rubriko  Kaj sploh  
p o č n e m  tukaj’? , ki m i je 
vedno d o d aten  vir 
razm išljanja, tu d i zato, ker 
sem  že od m lad ih  nog 
okategorizirana kot "knjižni 
m olj". D otični prem islek  je 
začel s stavkom  "Je branje 
res tako n ap o rn o , da naši 
o troci ne  bi zm ogli vzljubiti 
knjige, razprti kot so m ed 
elektronske vragolije in  
svetom  podobe"? Veliko 
razm išljam  o tem .
Poskušam  se 
spom niti, kako in  
kdaj sem  se tako 
navdušila za knjige.
Branje m i nikoli n i 
delalo prob lem ov  
in  v  prvem  razredu 
sem  tekoče brala.
Želela sem  brati. Z 
vsako knjigo se m i 
je odpiralo  novo 
obzorje. Velikokrat 
sem posegla po 
pretežki literatu ri za 
svoje m ale 
m ožgane in  se 
p o tem  jezila, ker 
n isem  razum ela, kaj 
hoče avtor

po knjigah posegajo, se o 
n jih  pogovarjajo, ti 
p rinašajo  knjige za darilo. 
Moji starši so m i dali glede 
tega od lično  popo tn ico . 
Vztrajno so trdili, da branje 
širi obzorja. Naju so 
spodbujali k b ran ju  in  
študiju. Na m orje je šla 
vedno ena velika potovalka, 
po ln a  knjig za vsakega člana 
d ružine. "Če ti bo  dolgčas, 
beri knjigo". Zato prak tično  
n ikam or ne grem  brez 
knjige. N iti k zdravniku, pa 
tu d i v dolgi vrsti pred

kje si? Slišiš Sočo? Slišiš 
šum enje  dreves? Slišiš 
glasove svojih prijateljev"? 
Da n iti ne  om enjam , kako 
m oteče je bilo , ko so 
do ločen i starši neprestano  
preverjali svoje otroke, 
po tem  pa klicali voditeljico, 
češ, moj o trok se slabo 
počuti, m ogoče bi prišel 
dom ov. O trok pa je 
preživljal le m anjšo  krizo -  
kot se pritiče, kadar greš 
prvič od  dom a, a jo ob 
pom oči prijateljev in  
an im atorjev  seveda predelaš

povedati. Ko sem se 
nekaj le t kasneje -  z 
odporom  zaradi prvotnega 
neuspeha, a vendarle -  
po n ovno  lo tila  istega dela, 
sem presenečena ugotovila, 
da vse razum em . Tako je 
bilo  z zn am en itim  M alim  
princem , ki sem  ga dobila 
za darilo  ob pevskem  
nastopu  pri devetih  letih . 
Starši in  sestra so bili 
navdušen i nad  knjigo, jaz 
pa n isem  razum ela, nad  čim  
so vsi tako navdušeni. 
Pravzaprav se m i je zdela 
precej dolgočasna. No, 
nekaj let kasneje ... 
Nadaljevanje poznate.
Takrat sem  doum ela, da 
stvari ozirom a v tem  
prim eru  knjige dojem aš v 
pravi luči, ko si zadosti zrel 
zanje. In  n ič  prej. Vendar pa 
m oraš im eti ob sebi ljudi, ki

blagajno sem  bila deležna 
m arsikaterega začudenega 
pogleda, ko sem  iz torbice 
po tegnila  -  knjigo. Je pa res, 
da n im am  pam etnega 
telefona, ki tu d i poskrbi, da 
ti n i dolgčas. Na letošnjem  
tab o ru  sem  se na trenu tke  
resno ukvarjala z m islijo, da 
bi na  začetku skupnega 
bivanja zaplenila vse 
telefončke in  jih  m ladim  
v rn ila  zadnji dan, p reden  bi 
stopili na  avtobus. Če si se 
ob prostem  času sprehodil 
po sobah, si našel m ladež 
ležečo na posteljah s 
slušalkam i v ušesih ali h itro  
tipkajočo sporočila in  
pregledujočo elektronsko 
pošto. Ko sm o šli na 
sprehod  v naravo, sem  jim  
dobesedno  pulila  slušalke iz 
ušes in  jih spraševala: "Veš,

in  si na  koncu  zadovoljen, 
ker si p ridob il eno  
p o m em b n o  izkušnjo 
sam osto jnosti več! M ogoče 
so te lefoni "pam etn i" , a ne 
vem , če so n eo b h o d n o  
p o trebn i za "večanje" 
pam eti tistih , ki jih vneto  
uporabljajo . So koristni, n i 
dvom a, a gotovo ne širijo 
zavesti in  spodbujajo 
dom išljije kot branje. Da je 
nap o rn e je  kot zgolj 
p ritiskati gum be na  m iški 
ali tipkovnici. Moji otroci 
ali otroci, s katerim i delam , 
tega ne m orejo doum eti. 
V sakodnevni izziv je, kako 
jih  navdušiti za branje. Pa to 
n iti n i tako pom em bno . 
Nekoč bodo  dozoreli. In 
razum eli. Lahko sem  le 
dober zgled.

Alenka Hvalica
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Dr. Dimitrij Rupel predlaga ukrepe za utrditev demokratične Slovenije

Vlada ostaja, politične 
stranke skupaj zoper krizo
Politične razmere v Sloveni

ji so bile v prejšnjem tednu 
tako napete in polne dra

matičnosti, da je bilo umestno 
celo vprašanje, kakšna bosta uso
da in prihodnost države. Vzdušje 
zaskrbljenosti so ustvarjali pre
mier Janez Janša z opozorili, da 
mora biti tako imenovano zlato 
pravilo, ki državo obvezuje k fi
nančni disciplini in vzdržnosti 
čim prej zapisano v ustavo, da bi 
s tem ohranili zaupanje Sloveni
je kot verodostojne in zanesljive 
članice Evropske zveze, pa grožn- 
je z bojkotom vsega, s čimer se 
ukvarja sedanja vlada. V zadnjem 
času sta jih s trdim in nenavadno 
ostrim besednjakom izrekala 
zlasti Zoran Jankovič, predsednik 
stranke Pozitivna Slovenija, ter 
Igor Lukšič, novi predsednik 
stranke Socialnih demokratov. Ta 
je šel v svoji gorečnosti zoper vla
do in morda še bolj zoper pre
mierja Janeza Janšo tako daleč, da 
je k sebi na pogovor in posveto
vanje povabil vodjo socialistov v 
evropskem parlamentu, Hannesa 
Svvobodo. Ta je dan kasneje v 
Evropskem parlamentu menil, da 
bi morali poleg Romunije in Bol
garije, ki kršita obveze članic 
evropske povezave, zaradi dom
nevnih kršitev nekih določil, 
obravnavati tudi Slovenijo. Poseg 
omenjenega evropskega parla
mentarca je v slovenski politiki 
vzbudil zgražanje. Tudi Igor 
Lukšič je ocenil, da je bil poseg 
njegovega evropskega kolega 
Hannesa Svvobode zelo pones
rečen in neprimeren, "ker 
položaja v Romuniji in Bolgariji 
pač ni mogoče primerjati s 
položajem v Sloveniji".
Toda zgodilo se je nekaj 
nepričakovanega in zelo spod
budnega za politične stranke in 
razmere v Sloveniji. V trenutku, 
ko je predsednik upokojenske 
stranke in zunanji minister Karel

Erjavec neokusno glede na to, da 
je stranka DESUS del koalicije, 
napovedal konec Janševe vlade in 
se že ponujal za sodelovanje v 
morebitni novi vladi, so se parla
mentarne stranke sporazumele, 
da ne bodo povzročile padca 
vlade, spore in nesoglasja pa 
poskusile rešiti do jeseni. Gre

zlasti za različne poglede o vpisu 
tako imenovanega zlatega pravi
la v ustavo in o ustanovitvi 
slovenskega državnega holdinga. 
Prvič po dolgem času je slovens
ka javnost poslušala pomirjajoče 
izjave slovenskih politikov, 
Janeza Janše, Igorja Lukšiča, Zo
rana Jankoviča, dr. Gregorja Vi
ranta, Ljudmile Novak in drugih. 
Po mnenju premierja Janeza 
Janše ima Slovenija dovolj volje 
in sposobnosti, da sama reši fi
nančno krizo in ji torej ne bo 
potrebna finančna pomoč iz 
evropskih blagajn. Sicer pa je v 
javnosti odmevala njegova izja
va, "da ne želi biti tisti, ki bi to je
sen Evropo prosil za pomoč. 
Slovenija bi se s tako prošnjo 
ponižala".
Premier Janez Janša je v dneh

političnih obračunavanj in 
polemik, ki jih redno spremljajo 
ocene in komentarji na spletu, 
mnogi žaljivi in celo nagnusni, 
edini opozoril, da v Sloveniji 
deluje, kot jo je označil, vzpored
na oblast, ki jo sestavljajo 
nekakšni strici iz ozadja. Take 
"strice" je omenil tudi Borut Pa

hor, nekdanji premier in kandi
dat za novega predsednika 
države. Predsednik sedanje vlade 
Janez Janša zatrjuje, "da strici iz 
ozadja nimajo nikakršne odgov
ornosti in ne delujejo javno, a so 
dejansko oblast. Obstajajo ljudje, 
ki brez težav naročijo banki, naj 
nekomu odobri kredit, česar pa 
nikomur iz vlade ne bi uspelo 
doseči. Vzporedna oblast torej 
deluje, razpolaga pa z realno 
močjo, ki je denar". Posredno 
Janezu Janši pritrjuje pisatelj in 
odgovorni urednik nestrankarske 
revije Svobodna misel, Vladimir 
Kavčič. V uvodniku, objavljenem 
v novi številki omenjene revije s 
pomenljivim naslovom V slepi 
ulici, je namreč zapisal, "da drža
va za državljane izgublja sleherni 
smisel, saj služi le še plenilskim

težnjam kapitala. Leva in desna 
politična elita se glede tega prav 
nič ne razlikujeta".
Dogodki in procesi v politiki so 
privedli do slabljenja države 
Slovenije, celo do vprašljivosti o 
njenem obstoju. Nekdanji 
predsednik državnega zbora dr. 
France Cukjati je povedal, da si 
posamezniki iz območja poli
tične levice prizadevajo, da bi bi
la Slovenija izgnana iz evropske 
povezave ter da bi evro čim prej 
nadomestili z nekdanjo sloven
sko nacionalno valuto, dinarjem. 
Dr. Dimitrij Rupel, nekdanji zu
nanji minister in sedanji sloven
ski generalni konzul v Trstu, pa 
je v zapisu z naslovom Zapleti s 
sistemom, objavljenim v novi 
številki informativnega tednika 
Reporter, menil, "da bi morali 
sprejeti nekatere ukrepe za 
Slovenijo. Podprl je predlog Ivana 
Omana, naj bi sprte slovenske 
stranke sklenile nekakšno
mirovno pogodbo. Pripravili naj 
bi tudi Enciklopedijo osamosvo
jitve Slovenije.
Obveznosti Slovenije do ju
dovske skupnosti
V tridesetih evropskih državah, 
tudi v Sloveniji, bodo 2. septem
bra zaznamovali Evropski dan ju
dovske kulture. Antropolog in so
ciolog Klemen Jelinčič Boeta je v 
nekem članku zapisal, da v 
Sloveniji po preganjanju judov 
pred drugo svetovno vojno in 
med njo, po fizičnem uničevan
ju te skupnosti ter zaradi izselitve 
preživelih po koncu vojne živi 
samo še okoli 200 do 400 pripad
nikov omenjene skupnosti. 
Preživeli od slovenske države 
pričakujejo le 15 milijonov evrov 
odškodnine za premoženje, 
zaplenjeno judovski skupnosti v 
Sloveniji med drugo svetovno vo
jno in po njej. Toda nobena vla
da se doslej na omenjeno željo ni 
odzvala. Navajamo, da ima stran
ka Socialnih demokratov
Slovenije sedež v zgradbi, ki je bi
la zaplenjena bogatemu ju
dovskemu trgovcu, Feliksu 
Moskoviču. Kljub temu da je bil 
že leta 1941 umorjen v
Auschwitzu, so ga oblasti po vo
jni razglasile za kolaboracionista 
in mu vilo zaplenile.

Marijan Drobež

Potem ko je Slovenija za las ušla vladni krizi

Opozicijske igrice

Slovenski politiki bodo konč
no le lahko odšli mirno na 
počitinice. Pa čeprav je vse 

do konca prejšnjega tedna kazalo 
povsem drugače. Sloveniji je gro
zila parlamentarna kriza in (že 
spet) padec vlade. Slovenska poli
tika je že skoraj mejila na grote
sko. Jasno je sicer to, da je premier 
Janez Janša hotel spraviti čim prej 
pod streho zlato fiskalno pravilo, 
ki izenačenje prihodkov in 
odhodkov v državni blagajni po
stavlja na raven zakona. Cilj zlate
ga fiskalnega pravila je torej iz
ničenje javnega primanjkljaja, kar 
bi dolgoročno prineslo tudi zno
snejše javne finance in cenejše za
dolževanje.
Kakšna strategija po zaostro
vanju?
Janša pa je zlato fiskalno pravilo 
hotel vnesti v ustavo. Tako bi fi
nančna disciplina postala dejan
sko ustavna materija, ki je seveda 
še veliko bolj zavezujoča. Ker gre 
za ustavo, pa je zato tudi res, da je 
postopek sprejemanja takih pred
logov veliko bolj kompliciran. 
Zahteva namreč dvotretjinsko 
večino. In na tem mestu je Janše
va ideja o zaupnici naletela na ve
liko začudenje (pri opoziciji) in 
zaskrbljenost (pri koalicijskih 
strankah, a delno tudi pri opozi
ciji). Ja, Janša je zelo resno raz
mišljal, da bi na vpis zlatega fi
skalnega pravila v ustavo postavil 
zaupnico. Skratka, če bi zlato pra
vilo ne bilo sprejeto z dvema 
tretjinama glasov, bi vlada padla.

In to je bilo videti kot nepreklic
na napoved samomora. V de
mokratičnih sistemih je namreč 
(skoraj) ni države, kjer bi predsed
nik vlade prejel dvotretjinsko 
podporo pri glasovanju o zaupni
ci. Janša je sicer znan po tem, da 
ne popušča, taka zaupnica pa je 
bila le neuresničljiva. In tako je le 
dan pred napovedanim glaso
vanjem o zaupnici v parlamentu 
prišlo do premestitve vročega ko
stanja na jesen. Pri predsedniku 
vlade je čudno predvsem dejstvo, 
da se je z zaupnico tako izpostavil 
(do dneva pred predvidenim gla
sovanjem je bila tako rekoč že dej
stvo), da je moral potem storiti 
korak nazaj, da bi preprečil 
najhujše. Korak nazaj pa je pre
prosto pokazatelj dejstva, da nje
gov predlog ni bil sprejet. Danes 
je vprašanje, kako bo to igro Janša 
peljal naprej septembra. Če je bil 
v zadnjih tednih tako odločen 
glede ustavnega vpisa fiskalnega 
pravila, si čez dva meseca ne bo 
mogel privoščiti radikalno dru
gačnih stališč. V naslednjih ted
nih bo zato zanimivo spremljati, 
kakšna bo strategija vodenja te 
igre, ki je z zaostrovanjem iz 
prejšnjih tednov privedla skoraj 
do vladne krize.
Spremenjeni odnos do zlatega fi
skalnega pravila
Vpis fiskalnega pravila pa je zani
miv še iz enega razloga, čisto in 
izključno političnega. Tako kot je 
iz istega razloga zanimiv predlog 
vlade za uvedbo kvoruma za refe

rendumske odločitve. Oba sta 
namreč bila deležna nekoliko 
"čudnih" omejitev s strani opozi
cije. Nekako v slogu, saj bi podpr
li, pa ne bomo. Kaj je torej pri 
vsem tem čudno? Decembra, 
takoj po predčasnih volitvah in le 
nekaj tednov potem ko je izred
no hud val borznih špekulacij 
spravil na kolena vse evropske 
borze (takrat je padel Berlusconi 
in grški premier Papandreou), so 
se vse strake novoizvoljenega par
lamenta strinjale, da je zlato fi
skalno pravilo nujen mejnik, ki 
ga je treba v boju proti krizi sprej e- 
ti. Strinjale so se tudi s tem, da ga 
je treba vpisati v ustavo. Takrat je 
bil namreč na višku dvojec 
Merkel -  Sarkozy in njun načrt 
reševanja Evrope z varčevalnimi 
ukrepi. Od takrat je mimo manj 
kot deset mesecev. Drži sicer, da je 
"politična seksapilnost" Merklo- 
ve in Sarkozyja precej upadla in 
da mnogi vse bolj kritizirajo prin
cip varčevanja kot rešitve iz krize. 
Ampak, v tem času je tudi fiskal
no pravilo, ki je bilo še decembra 
svetinja celotnega parlamenta, 
danes za marsikoga "nujno zlo". 
Iz ustavne kategorije bi opozicija 
danes fiskalno pravilo spremeni
la kvečjemu v navadni zakon (ki 
ga potem seveda lahko spremeni 
vsaka parlamentarna večina z na
vadnim glasovanjem).
Opozicija je le opozicija 
Gre najverjetneje za preprosto 
igrico, ki jo igra opozicija v 
vsakem mandatu, ker mora pač 
igrati vlogo opozicije. V smislu: 
sem proti, ker sem opozicija. Po
dobno je bilo tudi z drugim pri
merom: dlje časa je široka večina 
v parlamentu podpirala predlog,

da bi se uveljavil kvorum (govori
lo se je o 35 odstotkih) za veljav
nost referendumov. V Sloveniji se 
drugače zelo pogosto dogaja, da 
se referenduma udeleži 20 od
stotkov ali celo manj volilnih 
upravičencev. Edina stranka, ki 
od začetka koherentno naspro
tuje kateremukoli kvorumu, je 
Nova Slovenija. Druge so bile bolj 
ali manj pripravljene sprejeti to 
novost (pa čeprav v različnih mo- 
dalitetah). Seveda vse do tre
nutka, ko ni bilo potrebno stvari 
konkretno prijeti v roke. Takrat pa 
je na dan prišla Pozitivna Slove
nija (Jankovičeva stranka), ki je 
dejala, da bi sicer uvedbo referen
dumskega kvoruma podprla, a še
le z začetkom naslednjega man
data. Seveda, tako bi bilo lažje iz
peljati morebitne referendume 
proti vladi v tem mandatu. Po
dobnih igric so se sicer posluževa
le tudi stranke sedanje koalicije, 
ki so bile v preteklem mandatu v 
opoziciji. Najbolj očiten primer je 
bilo agitiranje proti pokojninski 
reformi. Šlo je za (skoraj) edino 
strateško reformo, ki jo je uspelo 
izpeljati majavi Pahorjevi večini 
in ki bi morala takrat biti sprejeta 
prav v logiki boja proti špekula
cijam na trgih, pocenitve drage
ga zadolževanja in stabilizacije fi
nanc. No Janša je takrat rekel od
ločen ne, kljub temu da je vedel, 
da je taka reforma potrebna in da 
jo bo moral v vsakem primeru 
sam sprejeti, ko bo prišel na obla
st. No, zdajšnja koalicija še ni priš
la do te teme, čeprav bo morala 
prav kmalu zagristi tudi v to kislo 
jabolko. Kakšna bo takrat strate- 
gija?

Andrej Cemic

Kratke
Pridobite si uporabnega znanja s področja 
mehkih množic in računalniških simulacij
Fakulteta za uporabne družbene študije iz Nove Gorice to poletje 
organizira nekaj poletnih šol. Poletne šole so za udeležence 
brezp lačne, p rim erne tako  za š tu d e n te  kot tudi za ostalo  
z a in te re s iran o  jav n o st. Izvajalci so  tako  dom ači kot tudi 
predavatelji ter raziskovalci iz gospodarstva. Z vidika poslovne 
uporabnosti s ta  zanimivi predvsem  šoli “Mehke množice in 
prim erjalne analize podatkov” in “Računalniška sim ulacija 
procesov”, obe se  izvajata v obdobju med 13. julijem in 3. 
septem brom  2012 v Novi Gorici.
Poletna šola “Mehke množice in primerjalne analize podatkov” 
zaobjema naslednja področja:
Zgodovina, nastanek in dom et analize mehkih množic; Boolova 
algebra kot temelj analize mehkih množic; Protokoli in postopki 
pri izvedbi analize mehkih množic; Kalibracija mehkih množic; 
M atem atične operacije znotraj mehkih množic; Primerjalna 
ana liza  m ehkih množic (postav itev  re sn ič n o s tn e  tabele ); 
T ehnična p odpora  pri izvajanju an a lize  m ehkih  m nožic; 
Računalniška podpora pri kalibriranju kvalitativnih podatkov; 
Računalniška podpora pri kalibriranju kvantitativnih podatkov; 
Računalniška obdelava podatkov, zbranih v mehkih množicah; 
Pravni in upravni vidiki izvajanja analize mehkih množic; Pravo 
intelektualne lastnine v analitičnih procesih analize mehkih 
množic; Ekonomska kultura, socialni in intelektualni kapital. 
Poletna šola “Računalniška simulacija procesov” pa zaobjema: 
R ačunalniško m odeliran je in sim ulacije  procesov; Razvoj 
kom pleksnega inform acijskega s is tem a ; Im plem entacija  
informatizacije poslovnih procesov v praksi; Metode in tehnike 
računaln iškega m odeliranja procesov; Poslovna p rocesna 
usmerjenost; Metodologije in modelirne tehnik; Vodniki za izbiro 
podpornih orodij; Definiranje simulacijskega modela (v smislu 
p re d p o s ta v k , ki s e  n a n a š a jo  na d e lo v a n je  s is te m a ) ;  
Implementacijo kaj-če vprašanj v simulacijski model.
Več informacij in prijave so na voljo na spletni strani:
https: //s ite s . google. com /a/fuds. si/racunalniska-simulacija-
procesov/

Na Hrvaškem v  prvem polletju 
več slovenskih turistov kot lani
Na Hrvaškem so v prvem letošnjem polletju v primerjavi z enakim 
obdobjem lani zabeležili še s t odstotkov več prihodov slovenskih 
turistov in njihovih nočitev, je  povedal hrvaški minister za turizem 
Veljko Ostojič. Taje na novinarski konferenci v Zagrebu predstavil 
turistične rezultate v prvi polovici letošnjega leta. V prvem polletju 
so na Hrvaškem zabeležili slabih 3 ,6  milijona obiskov, kar je  5,2 
odstotka več kot v enakem  obdobju lani, in 14,8 milijona nočitev, 
kar je  5,1 odstotka več kot v prvem polletju 2011, je  dejal Ostojič. 
Od začetka leta do konca junija je  bilo na Hrvaškem 381 .339  
slovenskih turistov, ki so ustvarili več kot 1,5 milijona nočitev. 
Slovenski turisti so  na tretjem mestu, takoj za Avstrijci, ki so 
sicer ustvarili nekaj manj obiskov in nekaj več nočitev kot 
Slovenci, je povedal minister. Kot je  bilo pričakovano, je  bilo na 
Hrvaškem v prvem polletju največ turistov iz Nemčije, slabih 
540 .000 , ki so ustvarili nekaj manj kot 3 ,5 milijona nočitev. 
Ostojič je  povedal, d a je  bilo pričakovano tudi, da bo letos manj

italijanskih turistov. Raziskave so namreč napovedovale, da bo 
zaradi težavnih gospodarskih razmer počitnice v tujini letos 
preživljalo za petino manj Italijanov. Za dobrih pet odstotkov je 
manj tudi domačih turistov, domačih nočitev pa je  bilo za 7,3 
o d s to tk a  m an j. O sto jič  je  p o v ed a l, d a  je  to  p o s le d ic a  
gospodarskega stanja na Hrvaškem in da pričakuje, da bodo 
številke glede prihodov in nočitev hrvaških turistov nekoliko 
boljše po koncu poletne turistične sezone. Hrvaški minister za 
turizem je poudaril tudi, da so ankete v Sloveniji kazale, da bo v 
tujini počitnikovalo za osem odstotkov manj Slovencev, a so na 
Hrvaškem zabeležili za še s t odstotkov več slovenskih turistov kot 
lani. Slovenski turisti sicer predstavljajo dobrih dese t odstotkov 
vseh turistov na Hrvaškem.
Na Hrvaškem je  bilo v prvih šestih  m esecih slabih 153 .000  
turistov iz Češke, kar je  za 18 odstotkov več kot v prvem lanskem 
polletju. Več je  turistov tudi iz Velike Britanije, Nizozemske in 
Rusije. Ostojič je  s turističnim i rezultati v prvi polovici leta 
zadovoljen, obenem pa je  povedal, da bo na koncu leta najbolj 
pomemben finančni izkupiček v turizmu. Za zdaj imajo na vladi 
le podatek, da je  v prvih štirih m esecih gostinska dejavnost 
zabeležila za 4 ,9 odstotka več prihodkov kot v enakem  obdobju 
lani. Hrvaški minister pričakuje, da bo letošnje število gostov in 
nočitev na Hrvaškem ob koncu leta enako lanskemu, ki je  bilo 
rekordno. Pojasnil je, da bi za dvig števila obiskov in nočitev 
potrebovali več nam estitvenih zmogljivosti ali daljšo pred- in 
posezono.
Ostojič sicer pričakuje, da bodo letos na Hrvaškem od turizma 
zaslužili od tri do pet odstotkov več kot lani. Kot je  za STA po 
novinarski konferenci povedal sek re tar v kabinetu ministra 
Bernard Zenzerovič, so imeli lani na Hrvaškem 6,7 milijarde 
evrov prihodkov od turizma, letos pa pričakujejo njihov dvig na 
se d em  milijard evrov, kar je  približno 15  odstotkov bruto 
domačega proizvoda.
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Nova knjiga Alenke Helene Bizjak

Koledarske uganke 
za Spelco in Mateja

Pred kratkim je Alenka He
lena Bizjak napisala zani
mive Koledarske uganke, 

ki jih je posvetila Špelci in Ma
teju. Knjigo je izdala založba 
Salve d. o. o. Ljubljana, Rakov- 
niška 6. Njeno najnovejše delo 
je opremila s številnimi ilustra
cijami Anka Hribar Košmerl. 
Zanim ivost in  praktičnost te 
publikacije je v tem, da je avto
rica lepo razporedila besedilo 
po posam eznih letn ih  časih in 
m esecih in  je nam enjeno 
predvsem  otrokom , ki im ajo 
radi uganke. Te Koledarske 
uganke  je avtorica posvetila 
najstarejši vnučki Speli in 
najm lajšem u vnučku Mateju. 
Starejšima dvem a vnučkom a 
pa je posvetila Uganke do- 
polnjevanke, ki so izšle že pred 
časom.
Bogastvo publikacije se odraža 
tud i v barvn ih  upodobitvah  
um etn ičine roke. Predvsem 
občutene so slike in  m otivi 
cerkvenega značaja, ki ust
varjajo vzdušje dobrega razpo
loženja, poglobljenosti in po

vezave z vsebino Koledarskih 
ugank. Tako je k besedilu" Trije 
kralji-modrijani se poklonili so 
detetu na slami. Naj prvi kole
darski dan mama Marija posve
ti! Naj bo srečno in veselo n o 
vo le to  celo"! ilustratorka 
Anka Hribar Košmerl upodobi
la Sv. tri kralje in Jezuščka na 
slami. V februarju slavimo 
Prešernov kulturni praznik. Za
to je k tem u na posebni strani 
avtorica napisala naslednja raz
mišljanja: "Najlepše nam  p e 
sm i pel pesn ik  je  iz Vrbe doma.
V venec jih  spletel je iz ljubez
n i do deklice in  v  čast naše 
zemlje".
Izredno zanimiva sta besedilo 
in slika za mesec december, ko 
se pripravljam o na najdaljšo 
noč, ko zasveti luč in tem a je 
proč. Pri tem  je vključila Mik- 
lavževanje z besedilom: "Sveti 
Nikolaj otroke pocrtljaj, darila 
jim  prinesi, iz  m alhe jih  potre
si". Takoj za tem  avtorica na
daljuje: "Le ena je čista, le ena 
je sveta, ker je  brez madeža  
spočeta". Te besede se n a 

našajo na osm i decem ber -  
M arijin praznik. Bizjakova ni 
pozabila niti na Božič in  je te
m u prazniku posvetila n a 
slednjo misel: "Na poljani šta- 
lica, vštalici je kravica, osliček. 
Tam v kotu  jaslice, na slamici 
otročiček".
Glede na dejstvo, da je bil refe
rendum  26.12.1990, je avtori
ca knjigo lepo končala z m i
slijo: "Na Štefanovo je bilo: Vsi 
sm o  volili, se vsi odločili za 
našo Slovenijo".
Prav na zadnjih straneh pa je 
Alenka Helena Bizjak oblikova
la pesem za vnukinjo Špelo -  
Elizabeto in  pesem  za vnuka 
Mateja.
Avtorica om enjene publikacije 
je že pred časom napisala nekaj 
zanim ivih del za otroke in 
odraščajočo mladino. Prepriča
ni smo, da bo njena ustvarjalna 
žilica še naprej osrečevala m la
de in stare slovenske bralce. 
M orda bi bilo koristno, da bi 
njena dela izšla tudi v tujih je
zikih.

Gabrijel Devetak

Ameriško spletno podjetje Yahoo

Potrdilo je krajo 450.000 gesel 
svojih uporabnikov

Am eriško  sp le tn o
podjetje Yahoo je p o tr
d ilo  krajo  450 .000  

e lek tronsk ih  naslovov in  ge
sel svojih  upo rabn ikov . Za 
krajo naj bi b ila  odgovorna 
sku p in a  hekerjev  D33D 
Com pany, ki je Yahoo s tem  
želela pozvati k izbo ljšan ju  
sp le tn e  v a rn o sti. Yahoo že 
sp rem in ja  gesla p rizad e tih  
uporabnikov.
Podjetje Yahoo je v u ra d n i 
izjavi p o trd ilo  krajo "starih  
dato tek" iz svoje p la tfo rm e  
za izm enjavanje in te rn e tn ih  
v seb in  Yahoo C o n trib u to r 
Netvvork, v katerih  so b ila  tu 
di številna uporabn iška  im e
n a  in  gesla iz Yahoojeve 
sp letne pošte.
Yahoo se je p rizadetim  op ra
vičil in  je že 
začel s spre
m in jan jem  
n jihov ih  ge
sel, h k ra ti 
pa je u p o 
rabnike 
skušal p o 
m iriti s p o 
datkom , da 
je od
450.000 uk 
ra d e n ih  ge

sel b ilo  veljavnih  le pe t od 
stotkov. Yahoo je obvestil tu 
di d ru g a  pod je tja , k a te rih  
stranke bi lahko bile prizade
te s krajo.

skupino D33D C om pany kot 
napadalca na  Yahoo. H eker
ska skupina naj bi povedala, 
da so ukradli nekod irana  ge
sla z n a m e n o m  o p o zo riti

Spletne stra- am eriško spletno podjetje, da
ni, kot so izboljša sp letno varnost svoje
CNET, Ars ponudbe.
T echn ica in  Strokovnjaki za sp le tno  var-
M ashable, ki n o s t m en ijo , da b i Yahoo
ponu ja jo  lahko storil več za zaščito ge-
tehno loške  sel svojih uporabnikov, am e-
novice, so riško podjetje  TrustedSec pa
identificira- je kot zaskrbljujoče označilo
le hekersko  to, da gesla niso kodirana.
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Gradež /  Festival avtorskih gostov

Sijajno je nastopil ameriški 
pevec Al Jarreau

Na Festivalu avtorskih go
stov (Grado Festival 
Ospiti d'Autore) je v če
trtek, 19. t. m., na nabrežju Sau- 

ro pred občinsko palačo v Gra- 
dežu nastopil slavni ameriški pe
vec Al Jarreau, ki velja med poz
navalci dobre glasbe za enega 
najboljših svetovnih vokalistov. 
Da gre za izjemnega pevca, je Al 
Jarreau dokazal tudi tokrat, ko je 
po nekaj tednih, odkar je prebo
lel pljučnico, nastopil s sicer na
videz skromno, a vrhunsko gla
sbeno skupino in očaral prisotne. 
Morda bi lahko očitali slovitemu 
Alu samo to, da je pripravil kon
cert, v katerem je hotel zapeti 
nekaj skladb iz vsakega svojega 
obdobja. Nastopa namreč že več 
kot 40 let in je tudi edini glasbe
nik doslej, ki je prejel tri najvišje 
glasbene nagrade, grammy, v 
treh različnih kategorijah, v po
pu, R&B in seveda v jazz glasbi. Al
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Jarreau, ki je po rodu iz 
Milwaukeeja, je posnel več kot 
dvajset plošč in imel nešteto kon
certov, kot je tudi sodeloval z vr
sto vrhunskih glasbenikov, ome
nimo naj samo odličen album z 
Georgeom Bensonom.
V Gradežu je na obali - za imenit
no zvočno kuliso je najprej skr
belo nemirno morje - zaigrala 
furlanska jazz pianistka in pevka 
Laura Furci, ki pa, resnici na lju
bo, ni prepričala nikogar, saj je

stri; sposobni so bili z velikim 
Alom zapeti tudi a cappella zna
no skladbo Roof Garden. Sredi 
koncerta je Al Jarreau predstavil 
svojo zasedbo na način, kakršne
ga še nismo slišali, dejansko je 
prepeval njihova imena, Chrisu 
Walkerju pa je dal tri minute, da 
je dokazal, kako vrhunski pevec 
je; vsak glasbenik je seveda imel 
tudi svoj solo.
L is forever in Mornin, Jacaranda 
Bougainville, Double Face, Scoot-

Foto JMP

Jarreau v Gradežu, je izzvenel le
po, ob koncu je publika vstala in 
odšla pod oder, kjer je zaplesala v 
skajevskih ritmih in barvitem 
glasu Ala Jarreauja.
Sledil je seveda bis, za konec pa je 
prišel na oder sam Al Jarreau s 
furlansko jazzistko Lauro Furci in 
skupaj sta se poklonila spominu 
velikega italijanskega kantavtorja 
Lucia Dalle, ko sta na nevsakdanji 
način zapela njegovo Caruso.

Jurij Paljk

Sladki čebelji pridelek

Nemci so največji porabniki 
medu na svetu

no  p o rab ljenega  
m edu  proizvedejo 
nem šk i čebelarji, 
p reosta li del pa 
m ora  največje go
spodarstvo v Evro
pi uvoziti.

Nem ci po jedo  največ 
m edu  na  svetu. Letno 
se posladkajo  s kar 
88.000 to n am i tega zdravil

nega čebeljega pridelka, po 
roča nem ško  m in istrstvo , 
pristo jno  za potrošnjo . 
Podatki kažejo, da vsak N e
m ec v povprečju  le tn o  poje 
1,1 k ilogram a m edu. Četrti-

Izsledki javnomnenjske raziskave

Med počitnicami ženske pakirajo.
moški pa vozijo

Nova javno m n en jsk a  
raziskava kaže, da ko 
pride čas za dolgo po t 
n a  dop u st, evropski m oški

preživijo večino časa za vola
n om , m ed tem  ko ženske 
opravijo večji del pakiranja. 
Anketa, v kateri je in s titu t 

Peil. n i o 
počitn išk ih  
nav ad ah  pov
prašal 3000 
Evropejcev, je 
pokazala, da 
na  po ti na 
p o č itn ice  za 
vo lan  sede 
okoli 64 o d 
stotkov 
m oških , m ed 
tem  ko si sa

m o 22 odsto tkov  parov deli 
vožnjo.
Kar 95 odstotkov anketiran ih  
žensk pravi, da so one  odgo
vorne za večji del priprav in  
pakiranja, m ed tem  ko je 58 
odsto tkov  m ošk ih  odgovor
n ih  za zlaganje prtljage v av
to.
Iz rezultatov ankete je razvid
no, da se m ed vožnjo kar 40 
odsto tkov  parov  p rep ira  o 
tem , katera po t je prava, 23 
odsto tkov  pa o h itro s ti 
vožnje. Anketa je tud i ugo to 
vila, da več kot tre tjin a  Evro
pejcev m ed potjo  na  p o č itn i
ce preživi več kot osem  u r na 
d an  v avtu.

njena, sicer tehnično več kot le 
dovršeno izvajana, glasba delova
la hladno in mestoma izumet
ničeno; vse pesmi je seveda pela 
v angleščini.
Ko pa je prišel na oder Al 
Jarreau, se je vzdušje 
takoj spremenilo, s svoji
mi vokalizmi, od za
molklo globokega basa 
je takoj in zlahka prešel 
v falzet, je očaral in pre
pričal še tiste nejeverne, 
predvsem pa mlade, ki 
ga ne poznajo iz njego
vih zlatih let.
Al Jarreauja so v Gradežu 
spremljali saksofonist, 
klaviaturist ter pevec Joe 
Turan, kitarist John Cal- 
deron, bobnar Mark 
Simmons, basist ter pe
vec Chirs Walker in kla
viaturist Larry Williams 
in dokazali, da so moj-

cha booty, We're in this love to- 
gheter, Take Five, Boogie Down 
je le nekaj naslovov zapetih pe
smi. Koncert, ki ga je izvedel Al
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Razblinjajo se sanje...

Kam gremo

N ekako pred dvajsetimi le
ti smo se družno veselili 
prihodnosti nove državi
ce na sončni strani Alp. Lepe in 

življenju prijazne že zaradi nara
ve same, prijetnega podnebja in 
dobro ohranjenega ekosistema. 
Sanjali smo o blagostanju, o tem, 
da bi postali nova Švica na meji 
Balkana, naši vzori so bili Avstrija 
in skandinavske države. Sledila so 
leta veselja in upanja, dokler ni 
začelo škripati... Nato je šlo (in 
gre) vse samo navzdol, brez pre
mora in trenutno brez upanja na 
preobrat. Vsaj meni se tako zdi, 
pa še marsikomu od mojih prija
teljev.
Prav zato sem še posebej osupla, 
ko v teh dneh, za nekatere zelo 
težkih in žalostnih, saj s sklonje
nimi glavami čakajo v vrsti na Za
vodu za zaposlovanje, na foru
mih prebiram komentarje na 
bližajoče se predsedniške volitve. 
Najbolj težko mi je razumeti in 
odobravati splošno navdušenje 
nad kandidatko, tokrat ženskega 
spola, ki je namesto programa 
predstavila pri notarju overovlje
no izjavo, v kateri sprejema obve
zo, da bo vsak mesec polovico 
predsedniške plače razdelila med 
reveže. Če bo izvoljena seveda ... 
In glede na navdušenje nekaterih 
prebivalcev sončne alpske deže
lice se zdi, da ima kar nekaj mož
nosti.
V teh časih, ko denar pri nas in 
drugod po Evropi izginja v žepe 
ozkega kroga privilegirancev, 
ljudje, tisti preprosti, z vsakdanji
mi skrbmi obremenjeni ljudje, ki 
naj bi sicer predstavljali volilno 
bazo, pa so, oziroma smo, vsak 
dan bolj revni, je taka obljuba se
veda hvalevredna. A samo hvale

vredna, nič drugega, kajti m i
loščina nikjer na svetu ne spada v 
volilne programe, pošteni ljudje, 
no, govorim predvsem v svojem 
imenu, pa se miloščine celo sra
mujemo in imamo veliko raje 
pošteno delo, za katerega prejme
mo pošteno plačo. Pojem pošte
ne plače gre še posebej poudariti, 
kajti tu, na sončni strani Alp, so 
socialni prispevki, predvsem ko 
gre za številne družine, velikok
rat višji od denarnega plačila za 
težko vsakodnevno garanje. Člo
vek, ki dela, pa naj bi bil po vseh 
pravilih pošteno nagrajen, za de
lo pa naj bi prejemal tudi pokoj
ninske prispevke, trinajsto plačo 
ali, kot temu pravijo v Sloveniji, 
božičnico in drugo. Ne nazadnje 
naj bi delo človeku prinašalo tu
di zadoščenje in samozavest. De
lu čast in oblast pač, tako so vse
mu temu rekli v rajnki Jugosla
viji. Saj se mi ne toži po njej, kot 
se v teh dneh marsikomu. Rojena 
sem v zahodni demokraciji in 
življenju v socializmu bi se težko 
privadila, a delo, strinjam se, daje 
človeku ugled in dostojanstvo, 
čast in oblast. Miloščina pa člo
veku vse to jemlje.
Sicer se tudi prijateljica pritožuje, 
da je v Sloveniji veliko ljudi vese
lih, da lahko prejemajo socialno 
pomoč. Saj niso sami krivi, da 
morajo prositi državo za pomoč. 
Ob pomanjkanju delovnih mest 
je to edino, kar jim družba lahko 
nudi, vso stvar sprejemajo brez 
posebnih zadržkov, saj so tega 
vajeni: od državne pomoči živijo 
tudi njihovi znanci, prijatelji in 
sorodniki. Do pred nekaj meseci 
je bila pot do socialnih pri
spevkov še enostavnejša, saj so 
socialno pomoč prejemali tudi ti

sti, ki so imeli v lasti nepremični
ne. Sedaj so zakon spremenili, 
kdor ima hišo ali zemljo, mora to 
v zameno za pomoč pustiti drža
vi. Pa brez panike, marsikdo se je 
kmalu znašel: mesec dni, preden 
vložiš prošnjo za pomoč, pač pre
pišeš hišo na ženo, starše ali bra
te in pot do socialnih prispevkov 
je odprta. Veliko jih poznam, ki 
so že odšli k notarju, sedaj pa uži
vajo svojo namišljeno socialno 
varnost.
Občutek imam, da smo se vsi 
preveč navadili na pomoč drža
ve, da je miloščina nekje samou
mevna in od naših politikov 
sploh ne zahtevamo, da bi lju
dem nudili pošteno plačana in 
varna delovna mesta. Le redki 
posamezniki, predvsem tisti, ki 
smo pač tako srečni, da smo si iz
brali poklic, ki nam je všeč, se še 
trudimo in veselimo dela, 
uspehov, pohval in napredo
vanja.
Prepričanje, da nam je država 
dolžna tako rekoč omogočiti 
življenje ob miloščini, pa je hudo 
nevarno tako za skupnost kot za 
posameznika. Brez dobre službe 
ni kvalitetnega življenja, ni po
nosa, ni veselja, negotovost one
mogoča tako rast posameznika 
kot družinsko življenje in zdravo 
odraščanje otrok. Prav tega bi se 
morali v prvi vrsti zavedati naši 
državniki, ki se, ob propadajočih 
podjetjih, zadnja večja firma, ki 
je svoje zaposlene pustila na cesti 
je bilo ravno Primorje, potapljajo 
v razpravah o rdečih zvezdah in 
spominih na vojno. Ljudem je 
treba najprej nuditi prihodnost, 
potem se bomo lahko pogovarja
li o preteklosti, pa čeprav bi bilo 
za državo najbolj zdravo, da bi na 
preteklost pozabili in skupaj 
skušali zgraditi temelje za razvoj, 
blagostanje in konkurenčnost 
mlade, nekdaj tako obetavne do
movine na sončni strani Alp.
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Začenjajo se 30. poletne olimpijske igre

Brez zamejcev in ... 
brez slovenske kolajne?

V petek, 27. julija, zvečer se 
bodo v Londonu in oko
lici pričele toliko pričako

vane 30. poletne olimpijske igre 
moderne dobe, nedvomno 
najodmevnejši športni dogodek 
v letu 2012. O olimpijskem 
duhu, v katerega verjame še ma
lokdo, bi ne izgubljali besed. V 
ospredju časopisnih 
člankov in napovedi v 
drugih medijih so pred 
začetkom planetarnega 
dogodka s petimi krogi 
prej slabo vreme, strah 
pred terorizmom, muhe 
zvezdnikov, besedni dvo
boji med svetovnimi 
športnimi velesilami, 
protislovja zaostalih 
držav (odnos do žensk - 
športnic), dopinške afere, 
olimpijska bakla itd.
Šestnajst dni bomo novi
narji, ki se ukvarjamo s 
športom, popolnoma 
vpeti v dogajanje na 
Otoku. Skupni poldnevnik do
pušča ustrezno kritje dogajanja 
skozi ves dan, kar je dobro tudi 
za tiskane medije, saj se tekmo
vanja končujejo ob desetih 
zvečer. Maratonski televizijski 
prenosi bodo torej v človeškem, 
dnevnem terminu, verjamemo 
pa, da se bodo poglobitve in ko
mentarji nato nadaljevali pozno 
v noč. Ceh časnikarjev bo seveda 
lovil zgodbe o rekordih, senza
cionalnih uspehih, bosonogih 
tekmovalcih iz tretjega ali četrte
ga sveta, solze, pesti, objeme, 
padce in podobno.
Redno podcenjevana Italija bo 
najbrž spet povlekla iz cilindra 
bogato mero medalj po zaslugi

nemogočih športov, borilnih, 
strelskih, sabljaških, vzdržljivost- 
nih, v katerih se bodo profilirali 
- in napolnili stolpce dnevnikov 
in maxi-naslove na prvih stra
neh - doslej nepoznani, včasih 
tudi trebušasti pripadniki šport
nih krožkov raznih vojaških ro
dov. Italijanski olimpijski komite

Vasilij Žbogar

CONI cilja na 30 kolajn, kar je 
ambiciozna namera. Bistveno 
manjše apetite, tokrat res 
vprašljive, ima slovenska odpra
va na Angleškem. Poznavalci na
povedujejo, da imajo dobitniki 
odličij iz Pekinga Primož Koz
mus, Vasilij Žbogar in Sara Isako- 
vič bore malo možnosti, da po
novijo zasuk na zmagovalni 
oder. Osmič bo na olimpijadi na
stopil strelec Rajmund Debevec, 
težko pa je predvideti, ali bo še 
zmogel imeti tako m irno roko 
kot dvajset ali trideset let mlajši 
tekmeci. Kaka nenadejana kovi
na bi lahko mogoče padla v judu 
ali kaki drugi disciplini, ki je na
to štiri leta v senci množičnih,

medijskih panog. Na dlani je, da 
bi bila letos za Slovenijo že 
osvojitev ene samcate medalje 
res velik uspeh. Za olimpijsko de
legacijo OKS bo pomembno že 
opozoriti nase s kako visoko uvr
stitvijo.
Tako kot pred štirimi leti na Ki
tajskem bo tudi na letošnji izved

bi Iger prispevek za
mejskih Slovencev 
praktično ničen ozi
roma povsem nepre
poznaven. Po od
bojkarju Mateju Čer
niču, ki je leta 2004 
v Atenah kot abso
lutni protagonist ce
lo nosil okrog vratu 
srebrno kolajno, po
grešamo olimpijca 
med slovenskimi 
športniki v Italiji. 
Najbližja ambicioz
nemu cilju sta bila v 
iztekajočem se olim
pijskem štiriletju Ču- 

pina jadralca Jaš Farneti in Si
m on Sivitz Košuta, ki sta sicer 
doživela delček olimpijskega vz
dušja s tem, da sta kot sparring 
partnerja tržaške kolegice Gio- 
vanne Micol (tako kot Cupina ta
lenta razred 470) trenirala z njo 
na olimpijskem regatnem polju 
v Weymouthu. Večkrat smo že 
zapisali, da njun čas še pride, 
tako da računamo nanju za Rio 
de Janeiro 2016. V jadranju bosta 
Slovenijo v klasi 470 zastopali tu
di Teja Černe in Tina Mrak, 
športnici iz Portoroža, katerih te
lesno pripravo je v prejšnjih me
secih vodil slovenski kondicijski 
trener iz Trsta Miloš Kalc.

HC

Tudi v letošnjem poletju sem nameraval prebrati 
enega od letošnjih svetovnih "bestsellerjev", ene 
najbolje prodajanih knjig, ki niso še prevedene v 
slovenski jezik. Dolgo sem ogledoval po nakupo
valnih središčih, kjer so knjige že ob izidu najmanj 
15 odstotkov cenejše, če že niso kar za 25, a nisem 
ničesar našel, dokler nisem nekega dne, ko sem 
bil kar na hitro poslan v bližnje trgovsko središče, 
naletel na pravo skladovnico knjig, nad katerimi je 
visel velik napis, ki je oznanjal 25 odstotni popu
st, zraven pa je še pisalo, da gre za najbolj prodaja
ne knjige letošnjega dolgega in vročega poletja. 
Če ste starejši in ste ob besedni zvezi dolgo vroče 
poletje pomislili na istoimensko televizijsko na
daljevanko, ki smo jo pred veliko leti nestrpno 
čakali v nedeljskih popoldnevih, takrat sem bil 
sam še otrok, ste prav pomislili: prav tista lepa čr- 
no-bela televizijska nadaljevanka mi prihaja ved
no bolj in bolj v spomin v letošnjem nevsakdanje 
lepem poletju, ko ves vesel poslušam pritoževanje 
večine ljudi nad vročino, sam si je pa želim še 
nekaj mesecev, pa čeprav me tema ob petih zjutraj 
že opozarja na žalostno dejstvo, da se dnevi že 
krajšajo, kar me vedno znova navdaja z nerazložlji
vo melanholijo, neko čudno nostalgijo po po
letjih, ki so za vedno odšla, in tudi po tistih, ki jih 
še ni bilo.
Rad imam poletje, vročino in vse, kar spada pod 
pojem poletje, rad imam suhe travnike in izsuše
no sredozemsko rastje, svetlo zelen rožmarin in 
uvele oleandre, rad imam zgodnja, sveža poletna 
jutra ob morju, ko sam iščem odgovore na svoj 
večni "Kaj sploh počnem tukaj"?, rad imam po
letja, ko se v popoldnevih usedem pod utico na vr
tu in s knjigo odidem v neznano, rad imam vroča, 
suha poletja, ko mi iz sosednjega stanovanjskega 
bloka pride na uho nostalgična ruska pesem, ki jo 
zaigrata in pojeta 
ruski ciganki, ki ju 
je iskanje boljšega 
sveta pripeljalo v 
Furlansko nižino, a 
ju prav poletje s 
svojo melanholijo 
vročega popoldan
skega dne kar kliče 
nazaj v ruske pro
strane stepe in zato 
tista otožna, pre
sunljivo lepa pe
sem, nostalgična 
ruska pesem, ki je 
niti živo igranje na 
pianolo ne more 
toliko razživeti, da 
bi lahko rekel, da je pesem navsezadnje po svoje le 
vesela, ne!, podton prav vsake njune pesmi je me
lanholičen, nostalgičen, sam pravim svojim do
ma, da je to ruska melanholija, ki je ne moreš ra
zumeti vse dotlej, dokler sam nisi videl ter začutil 
njihove ravnine in nisi od blizu videl, kako Rusi 
nosijo srce v rokah, ko se ti ob kozarcih vodke od
prejo kot sončnica v poletnih dneh.
In mi to dolgo vroče poletje vedno znova prikliče 
v spomin imenitnega ameriškega slikarja Edvvarda 
Hopperja, ki je nenadkriljivo odslikaval samoto in 
naravnost zadušljivo lepo svetlobo samote ame
riške province, brezupnega podeželja, predvsem 
pa notranjo, neizkričano in obupno trpko ter 
neizživeto samoto ljudi v poletnih popoldnevih 
in poletnih večerih.
Stal sem torej ob ogromni skladovnici knjig, ki jih 
v naših marketih in supermarketih, v hipermarke
tih pa sploh!, prodajajo, kot so včasih prodajali 
premog: popolnoma neosebno, na kilo, bi človek 
rekel, če sam ne bi imel posebnega odnosa do 
knjig.
Srhljivk ne bom, sem si rekel, dovolj imam tega 
prelivanja krvi in poigravanja z naravnost hudiče
vo hudobnim nasiljem, ki smo mu priče povsod, 
še najbolj pa po televiziji, kjer v nekaterih televi
zijskih serijah kar tekmujejo, kdo bo bolj odvratno 
razkazoval raztrpinčena telesa, pa tudi res je, da 
sem se naveličal branja tega žanra knjig, ker je vsak 
nov naslov in vsako novo pisateljsko ime v seriji 
teh izjemno dobro prodajanih trilerjev le nov, na
vadno prav pritlehen poskus, kako iti čez mejo vse
ga nedostojnega in dostojnega, drugače si sam 
namreč ne znam razložiti tega odurnega pisanja, 
kjer ti "mojstri" kar tekmujejo med seboj, kdo si bo 
izmislil še bolj strašne telesne muke, še bolj straš
ne zločine, kakršne je bil sicer pred njim kdo dru
gi že itak dovolj in že preveč na zastrašujoč način 
opisal...
Kriminalk, detektivk že dolgo ne berem več, bilo 
je sicer nekaj poskusov, a so vsi dokaj klavrno pro
padli, odložil sem jih že po nekaj straneh, kvečje
mu sem še šel diagonalno po knjigi, prebral konec, 
morda, običajno je šlo za že videno, že prebrano, 
že napisano, že doživeto.
Žanr "fantasy" se mi dobesedno gabi, doma ga 
ima mularija na stotine kilogramov, prebrali so 
vse mogoče, da bi pa očetu naredili uslugo in pre
brali enega samega Karla Mayja, ni govora! Kaj še
le, da bi smel tata samo pomisliti, da bi kdo pre
bral Sienkievviczeve Križarje, ob katerih sem 
sanjal!

"Ma nekaj le moram najti"! sem si rekel, čas je pri
tiskal, doma je žena čakala na česen, čebulo in še 
neke malenkostne potrebščine, za katere me je 
pooblastila, da jih lahko kupim, sicer v družini 
sam nisem ne zadolžen in še manj pooblaščen za 
nakupe, ker da ne znam kupovati; kot socialistič
ni otrok, da imam prevelike oči in da se mi v trgo
vinah vse preveč "dopade" in tudi vse preveč sve
ti, se režijo doma na moj račun. In da zato pri
peljem domov preveč, še posebno takrat, ko sem 
lačen.
"Ti si klasičen primer kupca srednjih let, ki v 
otroštvu ni imel ničesar”! je klena moja žena, ki iz 
svoje bogate zakladnice znanja o trgovini na drob
no potegne še to, da sem kot nekdanje socialistič
no bitje prava mana za trgovce, saj, tako ona, "z va
mi ni muke, samo trgovino odpreš, prižgeš veliko 
luči in nastaviš še velike, kričeče napise in vi takoj 
tečete noter kot nori"!
In sem vzel knjigo, prvi del trilogije, ki je sedaj naj
bolj prodajana knjiga v svetu, v slovenščini je še ni, 
a bo, verjemite mi, da bo, z zamikom bo tudi na 
Slovenskem "bestseller", a ne bom navedel ne 
imena pisateljice in ne naslova, ker sem se tako 
odločil, predvsem zato ne, ker sem nase jezen, da 
sem nasedel zavihku s podatki o avtorici, ki piše 
izjemno tekoče, ker je odlična žurnalistka, a se vse 
dejansko tudi konča tu.
Prinesel sem jo domov, jo položil na nočno oma
rico, a tisti večer prišel ravno dovolj pozno domov, 
da je žena že pogledala, kaj sem nabavil, in me je 
zato v posteljo sprejela z besedami: "A ti boš to 
bral"?
"Ja, jaz bom to bral", sem bil nataknjen, ker sem 
vedel, da je knjigo pogledala in sem za njenim 
vprašanjem zaslutil, da sem nabavil plažo, ki je ni
ti na plaži ne bom mogel prebrati.

Tako je tudi bilo, 
celo s sabo sem jo 
vzel v Toskano, 
kamor sem peljal 
družino gledat 
vrhunsko likovno 
umetnost, ki ni
ma primerjave v 
svetu, in ponovno 
dokazal svojim in 
samemu sebi, da 
Stendhalov sin
drom zares ob
staja, sam namreč 
vedno, kot se je to 
dogajalo franco
skemu pisatelju, v 
Toskani po dveh 

dneh dobesedno zbolim zaradi ogledovanja ne- 
nadkriljive lepote, s katero so svet naredili lepši 
italijanski renesančni slikarji.
Tretji dan smo bili že doma, še zvečer sem v kopal
nici imel pred seboj, ves vročičen in prevzet, veliko 
sliko slovitega Toskanca Rossa Fiorentina Sne
manje s križa, pod katero smo dobesedno oneme
li, ko smo svojemu nelagodju pred sliko našli vz
rok v Hudobcu s podobo odurne pošasti opičjega 
videza, ki se je "prištulila" točno nad Božjo Mater 
med številne užaloščene in te nemo, tudi poroglji
vo, a predvsem pa grozeče zre s platna, in ti spo
roča, da ga ni kraja, kamor Hudič ne bi prišel...
V Toskani sem pod oljko skušal prebrati nekaj stra
ni, ni šlo.
Doma sem le prebral tri poglavja, se odločil, da 
bom nehal, in sem knjigo dobro založil nekam vi
soko na knjižne police v garaži, da je ja ne bi kdo 
od mojih slučajno vzel v roke, nevredna je branja, 
zares, čista plaža, najraje bi napisal še kaj gršega. 
Predvsem zato, ker je cenena, tako cenena, da me 
tako pisanje dobesedno žali.
Ko sem to pripovedoval Andreju Vončini, knji- 
gožeru, s katerim deliva sorodna in različna si 
mnenja o prebranih knjigah, mi je svetoval, naj le 
napišem, da se knjige ne splača prebrati, pa sem 
mu rekel, da ne bom navedel ne naslova ne avto
rice, in vesel sem bil, da me ni niti vprašal, zakaj 
tega ne bom naredil, kot me tudi ni spraševal po 
vsebini.
Andrej je bil namreč minulo nedeljo pri meni na 
kosilu, pod utico smo jedli don Pino, kaplan An
drej in midva z ženo skromno kosilo, a smo zato 
imeli bogat pogovor o knjigah, naši družbi, teža
vah v Cerkvi, našem iskanju smisla; vesel sem bil, 
da sem končno pripravil srečanje, na katerem sta 
se spoznala dva duhovnika, ki ju cenim tudi zato, 
ker sta ljubitelja in strastna bralca knjig.
Ko je naš don Pino, ki jih ima nekaj čez sedemde
set, odhajal, sem ga, kot to vedno storim, pospre
mil do avta, kjer mi je preprosto rekel: "Prav lepo 
je, da se včasih dobimo, govorimo o lepem in do
brem, o knjigah, predvsem pa o skupnih težavah, 
skupnih stvareh, ker ima sicer človek občutek, da 
je osamljen in da je znorel v svojem nenehnem 
iskanju smisla v tem navidez nesmiselnem svetu”! 
In sem se spomnil, kako je prvič vstopil v našo 
hišo pred veliko leti, pogledal naokrog po našem 
dnevnem prostoru in tiho dejal: "Glasba, knjige, 
umetnost, mislim, da bomo postali prijatelji"!
Tik pred odhodom je našo hišo don Pino takrat tu
di prvič blagoslovil.
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Dramski odsek PD Štandrež

Sprostitveni dan 
v Snežatnem

Spet smrt v gledaliških vrstah

Nepričakovano je odšel 
igralec Miro Podjed

N a sončno soboto, 14. ju
lija 2012, so se člani 
dramskega odseka Pro
svetnega društva Standrež zbrali 

v lepi vasici Snežatno blizu Hu
ma v slikovitih Goriških Brdih. Že 
lani jih je k svoji počitniški -  oz. 
delovni! -  hišici na pobočju z le
pim razgledom povabil Jože Hro
vat, član Slovenskega narodnega 
gledališča Nova Gorica, od sezone 
2004/05 njihov zvesti in natančni 
režiser. V tem mirnem kotičku si 
ob delu na vrtu, v sadovnjaku in 
zgledno urejenem vinogradu v 
družbi svojih čebel -  prideluje 
namreč tudi res dober med - 
sprošča odrske napetosti in prido
biva novih moči za naporne, 
večkrat psihološko kar obre
menjujoče igralske nastope. Na 
veselem pikniku v vinorodnem 
okolišu sta bila tudi prvak SNG 
Nova Gorica, dobitnik Borštniko
vega prstana Bine Matoh, in igra
lec Janez Starina, ki je bil do 1. 
2004 član SNG Nova Gorica, zdaj 
pa s svojimi nadrobno izdelanimi 
liki žlahtni predstave Mestnega 
gledališča ljubljanskega. Janez Sta
rina je v dramskem odseku PD 
Štandrež zrežiral več nepozabnih 
enodejanskih komedijskih bi
serčkov, med katerimi naj omeni
mo vsaj Jaz sem Berto in Selitev, 
ter ganljivo, trpko tragikomedijo 
Stara garda Alda Nicolaja, ki je bi-

Po dveh kraških in dveh vi
pavskih reprizah peto na
daljevanje niza Pogled čez 

namenjamo Slovenski Istri in 
njenemu vinorodnemu okolišu. 
Tokrat smo se odpravili v Truške, 
zanimivo vasico v osrčju sloven
skega dela Istre, do katere se naj
lažje pripeljemo iz Bertokov, ki 
ležijo ob cesti Trst-Koper, in sicer 
go poti, ki preko Prad, Pobegov, 
Cežarjev in Svetega Antona vodi 
v notranjost Istre. Do Trušk pa se 
je mogoče pripeljati tudi z druge 
strani, in sicer tako, da v kraju

Gračišče, ki leži na glavni cesti 
Črni Kal-Sočerga-Buzet, obrne
mo desno in sledimo prometnim 
oznakam. Tudi v tem primeru je 
priporočljivo (če že ne skoraj ob
vezno), da se predhodno doku
mentiramo oziroma ustrezno 
opremimo za na pot.
Posebnost našega tokratnega obi
ska je predvsem način obdelave 
vinske trte in tudi pridelave vina. 
Marinko Rodica, ki z družino pre
biva in dela na svojem posestvu v 
Truškah, se je namreč pred nekaj 
leti usmeril v ekološko pridelo
vanje vina. Podobno kot pri

la na Linhartovem srečanju 1. 
2004, Srečanju ljubiteljskih gleda
liških skupin iz Slovenije in za
mejstva, proglašena za najboljšo 
predstavo v celoti. Kasneje se je 
družbi v Snežatnem pridružil še

Andrej Kovačič, vodja oddelka za 
investicije in vzdrževanje pri SNG 
Nova Gorica. Vsi ti prijateljski stiki 
pričajo o vezeh, ki so se stkale 
med gledališčniki iz Nove Gorice 
in člani dramskega odseka PD 
Štandrež.
Ob različnih dobrotah z žara in 
zelo okusnem "pasulu", ki ga je 
pripravila Jožetova prijazna in po- 
strežljiva žena Nada, in ob igrah 
na karte se je sproščalo prisrčno

naših ostalih sogovornikih je bi
la nekoč tudi pri Rodici navadna 
kmetija, ki je pridelovala vsega po 
malo. Kulture so bile torej zelo 
razdrobljene. Marinko se je s 
kmetijstvom poklicno začel uk
varjati pred še ne poldrugim de
setletjem, točneje leta 1998, ko se 
je odločil s štiri tisoč trtami posa
diti en hektar zemljišča. To je sto
ril tudi iz neke "eksistenčne" po
trebe, kot jo sam imenuje, saj so 
mu te trte zagotavljale približno 
osem tisoč litrov vina, ki jih je 
lahko prodal in pri tem zaslužil

petnajst tisoč tedanjih nemških 
mark.
Marinko je po izobrazbi in pokli
cu voznik-mehanik. Pri podjetju 
pa je bil zaposlen le tri leta. Leta 
1998 so mu starši v oskrbo zaupa
li svojih tisoč obstoječih trt, ki jih 
je kmalu nato pomnožil, danes 
pa imajo pri Rodici posajenih 
petnajst hektarjev zemljišč s sku
pno šestdeset tisoč trtami. Tudi v 
okolici raste precej trt, saj Ma
rinkov sosed obdeluje osem hek
tarjev vinogradov, drugi njegov 
sovaščan dobre tri, vinogradi pa 
se nahajajo tudi v bližnjem Tr-

prijateljsko kramljanje, v katerega 
so se vpletali vtisi z raznih gleda
liških nastopov, ki se vrstijo tudi v 
teh vročih julijskih dneh in se bo
do tudi v avgustu, v času ko veči
na poklicnih igralcev uživa za
služen počitek. Tako je čudovito 
usklajena igralska dvojica, Majda 
Zavadlav in Božidar Tabaj, razve
selila srca kakim 150 gledalcem v 
Šempetru pri Gorici z igrivo eno
dejanko Ciri čiri v režiji Jožeta 
Hrovata. Pod isto režijsko roko se 
je dramski odsek predstavil 8. ju
lija v amfiteatru Kosovelovega do
ma v Sežani z večkrat nagrajeno

predstavo Zbeži od žene Rayja 
Cooneyja. Tam je žuborečo ko
medijsko vsebino spremljalo kar 
700 ljudi! V petek, 13. julija, so 
isto predstavo odigrali na Škocjan 
Festu v Škocjanu pred cerkvijo sv. 
Kancijana in tudi tu so se ob njej 
gledalci prešerno nasmejali. V KD 
Kremenjak v Jamljah so 12. julija 
nadvse zabavali gledalce s svojo 
zadnjo uprizoritvijo, komedijo 
Cvetje hvaležno odklanjamo, ki

seku in tako dalje... Vsega skupaj 
v okolici samih Trušk to znese od 
štirideset do petdeset hektarjev 
vinogradov.
Največ je avtohtonih vrst, in si
cer refoška, malvazije ter rume
nega muškata, poleg teh pa je 
moč dobiti še sivi pinot, merlot, 
cabernet sauvignon in shiraz. 
Razmerje med belimi in rdečimi 
sortami je dva proti tri. Pri rdečih 
vinih prevladuje refošk, pri belih 
pa malvazija. Zanimalo nas je se
veda, kako se tržijo izdelki. Ma
rinko pravi, da se je nekoč proda

jalo odprto vino, pa še 
to v glavnem le refošk. 
Ko se je vse skupaj na 
novo začelo pred štiri
najstimi leti, si pri Rodi
ci sploh niso mogli 
predstavljati, da bodo 
danes imeli toliko trt, 
kolikor jih pač imajo. 
Vse se je razvijalo po 
svoji poti, in sicer zelo 
hitro. Prvič je Marinko 
vino stekleničil leta 
2004. Tudi glede tega so 
razmerja podobna. Štiri
deset odstotkov lastne 
proizvodnje prodajo rin- 
fuza, preostalih šestde
set pa stekleničijo. 
Težnja je seveda, da bi se 
čim več vina stekleniči
lo, Marinko pa je pre
pričan, da ne sme zapu
stiti strank, ki so mu od 
začetka pomagale, torej 

tedaj, ko se je na tržišču predsta
vil predvsem - če ne izključno - 
z odprtimi vini.
Danes ima Marinko Rodica štiri 
linije vin. Prva so odprta vina, 
druga linija se imenuje "Classic", 
to so klasično pridelana vina, ki 
se stekleničijo po letu ali letu in 
pol. Tretja linija je "Reserve", za 
katero se poslužujejo daljših ma- 
ceracij (tudi nekaj mesecev) in 
daljšega zorenja v lesenih sodih. 
Linija "Nature" je brez vseh do
datkov, tudi brez žvepla. Izdelki 
te linije niso za povprečnega piv
ca, ampak so po večini namenje-

sta jo napisala ameriška avtorja 
Norman Barrash in Carroll Morre 
in je štandreška premiera uspeš
no doživela konec letošnjega ja
nuarja. V pozdravnih besedah je 
predsednica društva Kremenjak 
Bruna Visintin poudarila, da je 
dvorana prvič tako izredno zase
dena. V malce bolj oblačnem ne
deljskem večeru, 15. julija, so isto 
komedijo uprizorili v čudovitem 
okolju gradu Štanjel na Poletnih 
večerih na gradu. Ogledalo si jo 
je okrog 350-400 gledalcev.
V četrtek, 19. julija, se je občinst
vo v Šempetru lepo imelo ob ko
medijskih zadregah enodejanke 
Čudna bolezen, ki je od 1. 1997, 
ko je zablestela na domačem odru 
na Prazniku špargljev, naštela že 
množico nastopov in jo vselej 
tako mojstrsko humorno, v ime
nitnem sozvočju prikazujeta Maj
da Zavadlav in Božidar Tabaj v 
likih žene in moža, katerima se ob 
koncu pridruži še Marko Brajnik, 
ki v vlogi zdravnika razreši kome- 
dijsko štreno.
Za 25. avgust je napovedano go
stovanje štandreškega dramskega 
odseka v Grgarskih ravnah s ko
medijo Zbeži od žene. Kot je že 
ustaljena navada, bodo v avgustu 
štandreški igralci prisotni tudi v 
nizu ljubiteljskih gledaliških pred
stav Gledališče na Kontradi v Ka
nalu ob Soči, tokrat s komedijo 
Cvetje hvaležno odklanjamo. 
Prijetno ozračje, ki veje iz prijatelj
skih odnosov članov dramskega 
odseka, je nedvomno ena izmed 
pomembnih vzmeti za njihovo 
igrivo odrsko ustvarjalnost in ui
granost, ki ju gledalec še kako ja
sno občuti ob njihovem sprošče
nem odrskem izvajanju.
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ni ljubiteljem vina.
Stekleničeni izdelki se tržijo v 
glavnem po Sloveniji, v tujino jih 
s seboj nese le kak mimoidoči tu
rist, ki se ustavi v kleti pri Rodici, 
ali pa gredo v kako restavracijo. 
Prav veliko sejmov Marinko ne 
obiskuje, saj je mnenja, da za zdaj 
še ni v stanju "obdelovati" takih 
tržišč. Vizija Rodice je namreč ta, 
da bi čim več vina prodali doma, 
še posebno ker v Truškah poteka 
gradnja nove vinske kleti in de
gustacijskih prostorov. Prostori 
bodo skupno merili 650 m2. Pr
votna klet je namreč danes v hiši, 
kar je za današnje potrebe Rodice 
odločno premalo. Danes lahko 
namreč sprejmejo od 20 do 30 
ljudi, novi projekt pa bo predvi
doma končan jeseni, takrat pa 
bodo lahko sprejemali do sto lju
di.
Najbolj pomemben podatek pa je 
seveda ta, da je Marinko na čelu 
ekološke kmetije. V vinogradništ
vu poznamo namreč štiri načine 
pridelave, in sicer konvencional
no, integrirano, ekološko in bio- 
dinamično. Z ekološko pridelavo 
se pri Rodici ukvarjajo od leta 
2006. Tri leta je trajalo prestruk
turiranje, tako da so certifikat do
bili leta 2009. Kakšne so pri tem 
bistvene razlike? Pri konvencio
nalni pridelavi ni nobenega nad
zora pri uporabi fitofarmacevt
skih sredstev, gnojenju itd., am
pak se uporablja vse, kar je mo
goče dobiti na trgu. Pri integrira
ni pridelavi je že precej nadzora, 
uporabljati se še vedno smejo in
sekticidi, herbicidi, sistemična 
škropiva, dušik za gnojenje. Pri 
ekološki pridelavi vse to ni do
voljeno. Za zaščito trt tako upora
bljajo le bakrene pripravke in žve
plo. Količina dovoljenega vnosa 
je 6 kg čistega bakra na hektar let
no, kar je šest škropljenj na sezo
no. Marinko pravi, da imajo sa
mi vnosa bakra od 1,5 do 2 kg na 
hektar letno, škropijo pa od dvak
rat do štirikrat. Za gnojenje trt so 
v začetku uporabljali hlevski 
gnoj, trt pa niso gnojili deset let. 
Trte gnojijo le tedaj, ko opazijo, 
da ne rastejo dobro, zato jim do
dajo hrano, danes pa to počnejo 
v glavnem z briketiranimi gnojili.

Primož Sturman

Smrt je res okrutna, pričaka 
te, kjer si najmanj pred
stavljaš, da jo boš srečal. 

Tako se je kruto poigrala z gleda
liškim igralcem Mirom Podje
dom, nad štiri deset let članom 
Slovenskega ljudskega gledališča 
Celje. 68-letni igralec se je 
upokojil konec letošnjega ja
nuarja, a je nameraval še sodelo
vati v vrstah gledaliških kolegov 
SLG Celje. V juliju je preživljal to
ple sončne dni na 
počitnicah na polo
toku Pelješac. Ljube
zen do planinarjenja 
ga je gnala na hrib 
Zmijino brdo, toda na 
planini Sveti Ilija je žal 
našel smrt. Pet dni so 
ga iskali hrvaški gorski 
reševalci in ga 16. ju
lija našli mrtvega iz
ven označene poti.
Tako je svoje zemsko 
življenje končal pri 
stanovskih kolegih in 
gledalcih zelo prilju
bljen gledališki igralec 
Podjed, ki je vse svoje 
igralske energije pode
lil celjskemu gleda
lišču, kjer je poklicno 
pot začeli. 1968. Z ve
likim veseljem je opravljal svoj 
poklic in zadnjo vlogo lija Afana- 
sjeviča Šamrajeva, poročnika v 
pokoju, Sorinovega oskrbnika v 
Utvi Antona Pavloviča Čehova v 
režiji Jožeta Pipana, odigral v ko
maj končani sezoni 2011/12; pre
miera je bila proti koncu septem
bra 2011. Pri nas v zamejstvu ni 
bil kdo ve kako znan, saj celjsko 
gledališče ni ravno pogosto gost 
naših odrov.
Za svoje igralske dosežke je bil 
večkrat nagrajen. V sezoni 1996 
/97 je prejel nagrado Združenja 
dramskih umetnikov za vlogi 
Bokčila (Dundo Maroje) in 
Piškurja (Gospa poslančeva). V 
sezonah 2006/07 in 2007/08 je 
bil deležen nagrade za najljubše
ga igralca po izboru gledalcev 
SLG Celje. V sezoni 2008/09 je 
prejel srebrni celjski grb za neu

morno štiridesetletno ustvarjanje 
na odru SLG Celje. V utemeljitvi 
je med drugim zapisano: "S svojo 
vedrino in humorjem se Miro 
Podjed loteva vedno novih na
log. Je neprecenljiv sodelavec, 
odličen igralec in vir igralskih 
izkušenj, ki jih nesebično pre
naša na mlajše rodove igralskih 
kolegov. V svoji dolgi igralski ka
rieri je odigral skoraj 140 različ
nih vlog v vseh žanrih pod režij

skim vodstvom različnih reži
serjev vseh generacij. Priljubljen 
je tako pri odrasli publiki kot pri 
otrocih. Je ugleden član ansam
bla SLG, s svojo delavnostjo in 
dobro voljo pa zgled tudi vsemu 
gledališkemu osebju. Njegova 
igra je natančna in poglobljena 
študija posameznih psiholoških 
prerezov, ki ji vedno znova doda 
kaj novega, svojega. Je izvrsten 
igralec, z močno odrsko prezen- 
co, občutkom za mizansceno in 
govor. Ustvaril je celo paleto pol
nokrvnih in večplastnih likov. Z 
gotovostjo lahko rečemo, da je 
eden najbolj priljubljenih igral
cev ansambla SLG Celje".
Sedaj se sprehaja po onstranskih 
prizoriščih; upajmo, da mu bo 
tam lepo, kot mu je bilo na gleda
liškem odru.
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Občutek imam, da so se  Slovenci premalo vživeli v realnost, ki 
ji na zahodu že dolga leta pravimo dem okracija. Prijatelj mi 
pravi, da so  gospodarski problemi preveliki za nas in naj bi se  
mi z njimi ne ukvarjali. Vsak naj se  pač ukvarja s sam im  seboj 
in s  svojo družino, s  svojim vrtičkom pač, politiko pa prepustimo 
politikom. Vem, da v Franciji, pa tudi v Italiji, razmišljajo povsem 
drugače in jim ni težko napolniti ulice in trge. Sicer pa je Francija 
zibelka današn je  dem okracije, z Rousseaujem  in francosko 
revolucijo, ki je  na čelo Evrope zapisala zlate besede egalite', 
fraternite’, liberte'. Ja, svobota, zlata svoboda, ki jo vsi tako 
c e n im o . M a rs ik d a j pa p o z a b lja m o , d a  b rez  d e n a r n e  
samostojnosti in brez poštenega zaslužka tudi prave svobode ni. 
Vem, da kot zamejka, ki je  več kot polovico svojega življenja 
preživela v Italiji, gledam na dogajanje v Sloveniji drugače kot 
moji vrstniki, ki živijo tu. Skrbi pa me in žal mi je, da se  stvari 
razvijajo v negativno smer. Prijatelj mi pravi, da je  to normalno, 
da je  pač Slovenija majhna država, majhne države pa imajo 
vsestransko majhen potencial. Za primer pove, da če se  na sto 
otrok rodi eden z nadpovprečno nadarjenostjo, je  to na dva 
milijona prebivalcev zelo m alo, p rem alo , da bi lahko bili 
konkurenčni. Molčim, razm išljam  o Švici, L iech tenste inu , 
Luxemburgu, majhne države so po navadi bogate in se  ponašajo 
z gospodarsko stabilnostjo. Prijatelj je  pozabil, da je  majhno 
državo veliko lažje upravljati kot veliko. Pa naša soseda na manj 
sončni strani Alp, dobra, s ta ra  Avstrija, je  z osmimi milijoni 
prebivalcev ena najbogatejših držav na svetu in je v letu 2011 
beležila 3% gospodarsko rast. Zaslugo za to gre v veliki meri 
pripisati inovativnosti, požrtvovalnosti in pridnosti malih, 
domačih družinskih podjetij. Nasm ehnem  se, ne morem si kaj, 
da bi mu ne odgovorila. “Ali potem takem  Avstrijci načrtujejo 
svoje genije v epruvetah, da se  tam  tako množično rojevajo”, se  
sm ejem . Prijatelj molči, razmišlja. In ravno v tem  je  bistvo. 
Slovenci moramo postati bolj samozavestni, naučiti se  moramo 
kritičnega razmišljanja, nekako moramo zrasti v spoznanju, da 
nič ni dano sam o od sebe, am pak s e je  treba za vse potruditi. 
Z zavestjo, da nepo šten o sti ne bom o podpirali ali jo  celo 
posnemali, kajti družbi je  sam o v škodo, moramo najti pot do 
zdravega in trdnega gospodarstva. Miloščina ljudem ne bo vrnila 
prihodnosti, niti dostojanstva. Pa naj bodo obljube o podarjenih 
tiso čak ih  š e  tak o  d o b ro n am e rn e , v glave posam ezn ikov  
prinašajo sam o zmedo in napačen pogled na življenje.
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Marinko in Matic Rodica, Truške


